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رییس سازمان مالیاتی خبر داد؛

 آغاز اجرای گام دوم 
قانون پایانه های فروشگاهی

قیمت گذاری دستوری با لوازم 
خانگی ایران چه کرد؟

معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی مطرح کرد؛

فعالیت هزاران دستگاه اتوبوس و 
سواری برای جابجایی برون شهری

سخنگوی کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس:

سفره های آب زیرزمینی کشور 
سالانه یک متر فروکش می کنند

شیب نزولی پیک عفونت های ویروسی؛

 برای دریافت آنتی بیوتیک و سرم 
اصرار نکنید

وزیر آموزش و پرورش:

 از برگزاری
 »غیرحضوری« مدارس متاسفیم

صفحه صفحه ۲۲ صفحه صفحه ۸۸

مدیرعامل اسبق شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

چالشبنزیندرتابستانجدیترمیشود

معاون مطبوعاتی تاکید کرد:

فضای رسانه ای امروز به چند صفحه روزنامه  و بنر تبلیغاتی محدود نمی شود

مدیرعامل اسبق شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: مشکل این است تقاضای بنزین نسبت به فصل تابستان 30 
تا 40 درصد کمتر است، ما با مشکل کمیت مواجه هستیم و در تابستان آینده که تقاضا بالا می رود قطعا چالش ها جدی تر می شود.  

عباس کاظمی درباره تولید و مصرف بنزین و کیفیت سوخت تولیدی کشور اظهار داشت: بنزین یک کارنامه دارد که باید حداقل های 
اکتان، آروماتیک، بنزن و فشار بخار را پاس کند، مثلا در استانداردهای یورو میزان آروماتیک زیر 35 درصد است....

صفحه۸

صفحه ۶

 توله شیر کشف شده  توله شیر کشف شده 
کجا نگهداری می شود؟کجا نگهداری می شود؟

مدیرکل صنایع خودرویی وزارت صمت:

 التهابات بازار خودرو التهابات بازار خودرو
 به زودی فروکش می کند به زودی فروکش می کند

صفحه ۳ صفحه ۷
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هفته نامه

سرمقاله

صفحه ۴

صفحه ۳

صفحه ۵ 

صفحه ۶

صفحه ۷

صفحه ۷

وزیر راه و شهرســازی در ششمین نمایشــگاه حمل و نقل لجستیک و صنایع 
وابســته گفت: رویکرد جدید وزارت راه و شهرسازی فناورانه تر شدن صنعت حمل 
و نقل و مردم پایه بودن آن اســت و برای تحقق این اهداف دست نیاز و یاری ما به 

سوی جوانان و شرکت های دانش بنیان است.
بــه گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، مهــرداد بذرپاش وزیر راه و 
شهرسازی در ششمین نمایشــگاه حمل و نقل، لجستیک و صنایع وابسته ضمن 
تشــکر از مجریان این رویداد، فعالین عرصه حمل و نقل و اصحاب رســانه گفت: 
صنعــت حمل و نقل و تجزیه و تحلیل اجزای آن در کشــور مــا و همه دنیا حائز 

اهمیت است.
بذرپاش با اشاره به این که شاید در نگاه اول حضور در یک نمایشگاه امری سنتی 
بــه نظر بیاید، گفت: کنکاش در ابعــاد مختلف موضوع حمل و نقل و توجه به این 
مهم که با چه پدیده قابل توجهی برای پیشــرفت کشور مواجهیم، به اهمیت این 

موضوع می افزاید.

وی تصریح کرد: برداشتن موانع و دست اندازهای پیش روی این صنعت وظیفه 
ماست.

وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: آسیب شناسی صنعت حمل و نقل در بخش های 
مختلف جاده ای، هوایی، زمینی و دریایی ضروری است.

بذرپاش با اشــاره به دو جنبه صنعت حمل و نقل خاطر نشان کرد: رویکرد آتی 
وزارت راه و شهرســازی در بحث صنعت حمل دو موضوع اساسی است: فناورانه تر 

اداره شدن صنعت و مردم پایه بودن آن. 
وی ادامه داد: هرچه از مفهوم فناوری فاصله بگیریم از ســرعت پیشــرفت دنیا 
عقب می مانیم چرا که با روش های سنتی نمی توانیم در دنیای کنونی رقابت کنیم، 

همچنین ضروری است پاسخگوی نیازها و تامین کننده رضایت مردم باشیم.
بذرپاش افزود: ویژگی دیگر این صنعت مردم پایه بودن اســت، مردم مشــتری 
اصلی صنعت هســتند و اگر خدمت ارزان و در دســترس نداشته باشیم حرف از 
صنعت مردم پایه شوخی ای بیش نیست. حتی فناوری در خدمت مردم و مشتریان 

این حوزه ارزش می یابد.
وزیر راه و شهرســازی تکمیل کرد: وظیفه ما در راســتای فناورانه تر شدن این 
صنعت زیربنایی و مهم، تســهیل امور اســت. این امر با مداخله حداقلی ما در اجرا 
و به مدد بخش خصوصی محقق می شــود و موفقیــت و رضایت طرفین را در پی 

خواهد داشت.
بذرپاش با اشاره به اینکه برگزاری نمایشگاه های نظیر نمایشگاه حمل ونقل برای 
ســنجش ظرفیت فناورانه کاربردی است، گفت: صحنه زیبای مشارکت در فناوری 

و اشتراک دانش روز در همین جمع شدن ها و اشتراک گذاری ها به غنا می رسد.
وی در پایان با تاکید بر جریان دانش بنیان، بستر را برای حرکت رو به تعالی در 

جهت رشد صنایع مناسب دانست.

وزیر راه و شهرسازی:

رویکرد جدید وزارت راه و شهرسازی فناورانه تر شدن صنعت حمل و نقل است

رئیس کل بانک مرکزی:

دولت از فروش 
ارز تامین مالی 
نمی کند

وزیر ارشاد:

هویت جامعه 
ایران با موضوع 
عفاف نسبت دارد

نامیآشنادرصنعتغذایکشورنامیآشنادرصنعتغذایکشور

الکترونیکی

ســخنگوی گمرک گفت: تا 
این لحظه هیچ مشخصاتی  به 
اعــم از اظهارنامــه، مــدارک 
واردات، اطلاعــات مربــوط به 
ثبت سفارش و… خودروهای 
وارداتی به گمرک اظهار نشده 

است.
ســید مرتضی عمادی در مورد رســیدن خودروهای وارداتی به گمرک، 
اظهار کرد: تا به این لحظه هیچ مشخصاتی اعم از اظهارنامه، مدارک واردات، 
اطلاعات مربوط به ثبت ســفارش و… خودروهای وارداتی به گمرک اظهار 
نشده است. در صورتی که این اقدامات انجام شود گمرک به صورت رسمی در 

مورد جزئیات واردات اطلاع رسانی خواهد کرد.
ســخنگوی گمرک ایران افزود: بر همین اســاس در حال حاضر گمرک 
نمی تواند در مورد جزئیــات واردات خودرو اظهارنظری کند و توپ در زمین 
وزارت صمت اســت و صمت باید اعلام کند که آیا واردات انجام شــده است 

یا خیر.
وی ادامــه داد: حتی اگر خودروها به صورت فیزیکی به گمرک برســند 
و حتی اعلام شــود که در کشــتی هســتند و در حال رسیدن به گمرک، تا 
زمانی که مشخصات واردات به گمرک اظهار نشود، نمی توانیم اعلام کنیم که 

خودروهای خارجی وارد جغرافیای گمرک شده است.

مدیرکل امور املاک سازمان ثبت 
اســناد گفت: ســازمان ثبت صدور 
اســناد مالکیت در اراضی کشاورزی 
را جز سیاســت های اصلی قرارداده 

است.
عبدالحمید مرادی درباره مهمترین اقدام اصلی ســازمان ثبت اسناد، گفت: 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور پس از تثبیت ۹۷ درصد از اراضی ملی کشور 
به ســمت تثبیت اراضی کشاورزی حرکت کرده است که این اقدام جز یکی از 

برنامه ها و سیاست های اصلی سازمان ثبت محسوب می شود.
وی افزود: با توجه به اینکه تثبیت اراضی کشاورزی به دلایل مختلف مغفول 
مانده بود بنابراین ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور در یک سال اخیر صدور 

اسناد مالکیت در اراضی کشاورزی را جز برنامه های اصلی قرار داده است.
مدیرکل امور املاک سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: در همین راستا 
در کارگروه قرارگاه حدنگاری اراضی کشاورزی که با حضور رئیس سازمان ثبت 
و وزیر جهاد کشاورزی در وزارت جهاد کشاورزی تشکیل می شود تصمیمات و 
مصوبات خوبی گرفته شد تا بتوانیم به سمت صدور سند مالکیت حداکثری برای 

اراضی کشاورزی حرکت کنیم.
گفتنی است: صدور اســناد مالکیت با شناسایی و تثبیت املاک و مالکیت 
اراضی کشاورزی نقش بســیار مؤثری در کاهش دعاوی و پرونده های کیفری 

مرتبط دارد.

سخنگوی گمرک:

اظهارنامه خودروهای وارداتی به 
گمرک ارائه نشده است

مدیرکل امور املاک سازمان ثبت اسناد :

ثبت صدور اسناد مالکیت در اراضی 
کشاورزی جز سیاست های اصلی است
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رئیس کل بانک مرکزی:

دولتازفروشارزتامینمالینمیکند
بانــک مرکزی ضمن  رئیس کل 
تاکید بر اینکه دولت به هیچ وجه از 
فروش ارز در بازار غیر رسمی و قاچاق 
تامین مالی نمی کند، گفت: معتقد به 
اصلاح نرخ سود بانکی هستیم اما این 
موضوع منوط بــه تصمیم گیری در 
شــورای پول و اعتبار است که پیگیر 

آن هستیم.
علی صالح آبادی در نشست خبری 
خود اظهار کــرد: کنتــرل ترازنامه 
بانک ها از موضوعات مهم اســت که 
مدنظر بانک مرکزی قرار دارد که در 
این زمینه بانک ها رتبه بندی شدند و 
بین ۱.5 تا ۲.5 درصد رشــد ترازنامه 
آن ها تعیین شــد، اما برای بانک های 
قرض الحســنه رشــد بــالای چهار 
درصــد ترازنامه را به  منظور پرداخت 
تســهیلات در نظر گرفتیم. البته، هر 
بانک رتبه مخصوص به خود را برای 

رشد ترازنامه دارد.
وی با بیــان اینکه تخطی بانک ها 
از میــزان تعیین شــده برای  رشــد 
ترازنامه بــا افزایش ســپرده قانونی 
مواجه می شــوند، گفت: تســهیلات 
تکلیفی بانک هــا از دیگر موضوعات 
است که برای ســال آینده عددی را 
در لایحه ذکــر کردیم و خواهش ما 
از مجلس این اســت که تســهیلات 
را در چهارچــوب این عــدد تعیین 
کنند. البته، تسهیلات تکلیفی بعضا 
بــه برخی پرداخت نشــده اما تلاش 
بانک ها این اســت که تا پایان سال 

پرداخت کند.
رئیس کل بانک مرکزی آماری از 
پرداخت تسهیلات تکلیفی اعلام کرد 
و گفت: از ابتدای ســال تاکنون ۶۹۷ 
هزار فقره تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج به مبلغ ۹۶ هزار میلیارد تومان 
پرداخت شــده که در ســال گذشته 
مبلــغ پرداختی در این زمینه معادل 
۸0 هزار میلیارد تومان بوده اســت. 
تسهیلات فرزندآوری نیز معادل 5۹5 
هزار فقره بــه مبلغ ۲4 هزار میلیارد 

تومان پرداخت شد.
وی افزود: سهم مصرف کنندگان از 
کل تسهیلات پرداختی ۱5.۸ درصد 
اســت که کل تســهیلات پرداختی 
بانکی معــادل ۲۶00 هزار  شــبکه 
میلیارد تومان است که معادل 44.۷ 
درصد رشد داشــته و سهم صاحبان 

کسب وکار ۷4.۲ کسب وکار است. 
تســهیلات  میزان  صالح آبــادی 
پرداختی بانک ها به شرکت های دانش 
بنیان در هشــت ماهه امسال را  ۹0 
هزار میلیارد تومان دانســت و گفت: 
در سال گذشــته این مبلغ ۶۶ هزار 

میلیارد تومان بوده است. 
رئیــس کل بانک مرکــزی تاکید 
کرد: امنیت قابل قبولی در سامانه های 
بانکی وجود دارد و هیچ نگرانی بابت 

این موضوع نداریم. 
ریال  وضعیــت  *آخریــن 

دیجیتال
وی دربــاره آخرین وضعیت ریال 
دیجیتــال اظهار کرد که این موضوع 
همچنــان در مرحله آزمایشــی قرار 

دارد. 
وی دربــاره  بــازار ارز اظهار کرد: 
نیازهای واقعی کشــور و مردم به ارز 
در سامانه های نیما و متشکل تامین 
می شود. در سامانه نیما تاکنون 3۲.۱ 
میلیارد دلار معامله انجام شــده که 
نسبت به ۱۹.۶ درصد دوره مشابه ۶4 

درصد رشد داشته است.
صالح آبــادی ادامــه داد: در بازار 
متشکل که بخش خدمات و موضوع 
اسکناس ارز است  ۲.۱ میلیارد دلار 
فروخته شده که ســال گذشته ۱.5 
میلیارد دلار بوده و نشان از رشد 45 
درصدی دارد. بازار غیررســمی عمق 
نامشــخص و محدودی دارد یا حتی 
در معاملات فردایی که ارزی جابجا و 
معامله نمی شود و حجم بسیار پایینی 
هم دارد مبنای نرخ می شود که غلط 

است.
به  نسبت  مجدد  *هشــدار 

حساب های اجاره ای 
صالــح آبــادی گفت: نســبت به 
حســاب های اجاره ای بارها هشــدار 
داده ایم که معمــولا می تواند عواقب 
ســنگینی مثل پولشــویی و قمار و 
قاچاق به دنبال داشــته باشد. بخش 
قابل توجهی از مبادلات ارزی کشور 
که اتفاقــا می بایســت در تحلیل ها 
اســتفاده شــود همین بــازار نیما و 
متشــکل اســت که واقعی و شفاف 

است.
وی بیان کــرد: نگفتم تنها دلیل 
افزایش نــرخ ارز ناآرامی ها بوده بلکه 
عاملی اثرگذار بوده اســت. آنچه مهم 
است ایجاد آرامش عمومی در فضای 
جامعه است. همه بازارها مثل بورس 
و ارز متاثر از عوامل مختلفی است و 
نمی توان اثــر موضوعات مختلف را 

نادیده گرفت.
نرخ ســود  اصلاح  *پیگیری 

بانکی 
رئیس کل بانک مرکــزی درباره 
سوالی درباره افزایش نرخ سود بانکی 
گفت: اگر چه تفاوت هایی در شرایط 
اقتصاد ما با سایر کشورها وجود دارد، 
اما باید نگاه به نرخ ســود را در کشور 

اصــلاح کنیم. در ســال ۱3۹۶ و در 
سال ۱3۹۹ اصلاح اندکی داشتیم و 

تاکنون تغییری صورت نگرفته است.
وی افزود: بانک مرکزی معتقد به 
اصلاح نرخ ســود است، اما منوط به 
تصمیم گیری در شورای پول و اعتبار 

است که پیگیر این موضوع هستیم.
*دولت به هیچ وجه از فروش 
بازار غیر رسمی و قاچاق  ارز در 

تامین مالی نمی کند
رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه گفته می شود 
دولت از افزایش نرخ ارز سود می برد 
و با آن کســری بودجه خود را تامین 
می کند، گفت: نرخ ارز در بازار آزاد را 
قبول نداریم و باید تعدیل شود. ارزی 
کــه دولت از آن تامین مالی می کند، 
در بازار نیماست و دولت به هیچ وجه 
از فــروش ارز در بازار غیررســمی و 

قاچاق تامین مالی نمی کند. 
وی افزود: درباره انتقادات نســبت 
به افزایش نرخ ارز در بازار متشــکل 
ارزی، این افزایــش مبتنی بر عرضه 
و تقاضاست اما بانک مرکزی به عنوان 
بازارساز در بازارهای مختلف ورود پیدا 

می کند.
*دلیل نمایش ارز ۴۲۰۰ تومانی 

در سایت بانک مرکزی
صالح آبادی در پاســخ به ســوال 
دیگری مبنــی براینکه چرا همچنان 
نرخ ارز 4۲00 تومانی در سایت بانک 
داده می شود، گفت:  نمایش  مرکزی 
دلیل ایــن موضوع به این برمی گردد 
که هنــوز در حــوزه دارو ارز 4۲00 
تومانــی داده می شــود و حذف ارز 
4۲00 تومانی از سایت بانک مرکزی 
باید اصلاح شــود کــه در این زمینه 
هیئت عامل بانک مرکزی و شــورای 
پول و اعتبــار باید تصمیم بگیرد که 

چه زمانی این موضوع لحاظ شود.
بانــک مرکزی  عالی تریــن مقام 
در ادامه ســخنان خود آمــاری در 
خصــوص رشــد عملکرد شــاخص 
تولید کارگاه هــای بزرگ صنعتی در 
بخش رشــد واقعی ارایه داد و افزود: 
کارگاه های صنعتی که سهمی نزدیک 
به ۷0 درصــد از ارزش افزوده بخش 
صنعــت را به خود اختصاص داده اند، 
در ۶ ماهه ابتدایی ســال ۱40۱، ۶.۶ 
درصد رشــد داشته اســت. در 3 ماه 
اول، 3 درصــد و در 3 ماه دوم، ۱0.۲ 
درصد بوده است که مجموع ۶ ماهه 

آن ۶.۶ درصد شده است.
*رشد اقتصادی ۳ درصدی در 

شش ماهه ۱۴۰۱ 
وی افزود: در مجموع، طی شــش 

ماه ابتدایی امسال، کل ارزش افزوده 
بخــش صنایع و معــادن 3.۸ درصد 
رشد داشته است. این درحالی است 
که در ســال گذشــته این رقم برای 
شــش ماه ابتدایی، ۱.5- درصد بود. 
در بخش کشاورزی، شش ماه ابتدایی 
۱400، رشــد ۲.4- بود، اما در شش 
ماه ابتدایی امسال این رقم به مثبت 
۱.۱ درصد بوده اســت. علاوه بر این، 
در حوزه نفت، ۶.۶ درصد و در حوزه 
خدمات ۲.۶ درصد رشــد داشــتیم 
که نشــان می دهد در ســال جاری، 
برخلاف سال گذشته، در هیچ بخشی 

از اقتصاد، شاهد رشد منفی نبودیم.
وی افزود: بر این اســاس رشــد 
اقتصادی کشــور در ســه ماهه دوم 
امسال 3.۶ درصد و در شش ماهه اول 

امسال سه درصد بوده است.
دلارهای  وضعیــت  *آخرین 

ایران در کره جنوبی
وی دربــاره آخرین اقدامات انجام 
شــده برای آزاد شدن دلارهای ایران 
در کره جنوبی تاکید کرد: آزادسازی 
دلارهــای ایــران در کــره را دنبال 
می کنیم و با واســطه دوستانمان در 
منطقه رفت و برگشــت هایی در این 
باره انجام شــده و مذاکرات مهمی را 
داشــتیم و تاکید می کنم که بر روی 
اصل موضوع به توافق رســیده ایم و 

هیچ ابهامی در این باره وجود ندارد.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: 
موضوع اصلی حساب های مقصد است 
که دلارها منتقل شوند و تغییراتی در 
معرفی حساب ها داشتیم. بر روی این 
موضوع پافشاری داریم این دلارها به 
حساب هایی منتقل شود که بتوان از 
آن استفاده مطلوب داشت و در حال 
دریافت تضامین کافی هستیم. البته 
تنها موضوع دلارهای کره نیســت و 
امسال توانستیم ۱.۶ میلیارد دلار از 

منابعی که غیر استفاده بودند استفاده 
کنیم در حالی که این عدد در ســال 
گذشته حدود 300 میلیون دلار بود.

صالح آبادی با بیان اینکه با دولت 
در هماهنگی کامل هســتیم و خط 
قرمز ما با دولت در کنترل نقدینگی 
اســت، گفت: دولــت می تواند برای 
تامین هزینه های احتناب ناپذیر خود 
از سایر منابع استفاده کنید یا اینکه به 

سراغ اوراق برود.
*افزایش ۵۷ درصدی حقوق ها 

در سال آینده تکرار نمی شود
وی با تاکید بــر اینکه در بودجه 
سال آینده افزایش عجیب و غریب 5۷ 
نمی شود،  تکرار  دستمزدها  درصدی 
ادامه داد: سال آینده دستمزد افزایش 
می یابد ولی میزان افزایش دستمزدها 
به اندازه 5۷ درصد امسال نخواهد بود 
و نگاه در افزایش دستمزدها کنترل 

تورم است.
رئیس کل بانک مرکزی درباره آثار 
تورمــی حذف ارز ترجیحی ، افزایش 
دســتمزدها و افزایش تعرفه گمرکی 
گفت: وقتــی ارز ترجیحی را حذف 
تــورم پیش بینی  افزایش  می کردیم 
شده بود و دولت می دانست که حذف 
ارز 4۲00 تومانــی باعث افزایش نرخ 
تورم خواهد شــد. در همــان زمان 
تورم حذف ترجیحــی را ۱۲ درصد، 
تورم افزایش دســتمزدها را ۷ درصد 
و افزایش تعرفه را 5 درصد پیش بینی 
کرده بودیم. صالح آبادی درباره پاسخ 
به ســوال درباره پرداخت وام مسکن 
در بانک هــا اظهار کرد: اگــر مانده 
تسهیلات در بخش مسکن را درنظر 
بگیریم حدود ۱۷ درصد است. تعریف 
از تســهیلات بخش مسکن تفاسیر 
مختلفی دارد و فقط نباید ســرفصل 
مشخصی از تسهیلات ساخت مسکن 
را درنظر بگیریم. تــوان نظام بانکی 

برای پرداخت تســهیلات مشــخص 
اســت و باید روش های تامین مالی 
متنوعی را بــرای تامین مالی بخش 

مسکن درنظر گرفت.
 رئیس کل بانــک مرکزی درباره 
تاثیر مالیات بر عایدی سرمایه بر بازار 
ارز گفت: سفته بازی و سوداگرای در 
دنیا مشــمول مالیات است و بسیار 
بالاتر از تولید است. قانون مالیات بر 
عایدی سرمایه در دنیا باعث شده تا 
ســرمایه ها به ســمت تولید برود لذا 
انتظار داریم تا تصویب این مالیات در 
مجلس و اجرای آن منجر به کاهش 

سوداگری و تقویت تولید شود.
وی افزود: مرجع کاهش یا افزایش 
حقــوق  کارگران و کارمنــدان بانک 
مرکزی نیســت. حقوق کارمندان در 
اختیار سازمان برنامه و بودجه است 
و حقوق کارگــران در حیطه اختیار 
شــورای عالی کار است. البته باید در  
مسائلی که در این خصوص در دولت 
مطرح می شود آثار تورمی هم درنظر 
گرفته شود. صالح آبادی درباره اینکه 
انتقادات به بانک هــا درباره پرداخت 
تسهیلات خرد، گفت: فشار تسهیلات 
تکلیفی بر بانک ها زیاد است و بانک ها 
از طریــق تامیــن منابع نســبت به 
پرداخت تســهیلات اقدام می کنند و 
در صورت تامین منابع حتما نسبت 

به تسهیلات خرد نیز اقدام می کنند.
*افزایش سرمایه بانک ها پایه 

پولی را زیاد نمی کند
وی دربــاره انتقــادات بــه اینکه 
افزایش ســرمایه بانک هــا منجر به 
افزایش پایه پولی می شــود، توضیح 
داد: دولت قرار است به بانک ها برای 
افزایش ســرمایه سهام بدهد و از این 
طریق سهام خود را در بازار می فروشد 
و نقدینگی را از بازار جمع می کند و 

پایه پولی نیز افزایش پیدا نمی کند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در زمینه صدور 
مجوزهای اشتغال خرد و خانگی اقدام های خوبی صورت 
گرفته که باید فراگیر و بســتر بازار برای تولید محصولات 

بانوان فراهم شود.
ســید صولت مرتضوی در همایش اشــتغال آفرینی 
زنان کشور اظهار داشــت: این روزها در فضای کشورمان 
در پیرامون زنــان مخصوصاً در فضــای مجازی مطالب 
گســترده ای مطرح شــده و با کلیــدواژه »زن، زندگی و 

آزادی« عنوان می شود.
وی افزود: باید به بیانات رهبر معظم انقلاب اســلامی 
برگردیم که گفته اند یکی از محورهای تهاجم فرهنگی این 
است که نقاط قوت ملت ها را تبدیل به نقطه ضعف کنند؛ 
از این رو در چندین ســال بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
باید به آموزش و نقش زنان قبل و بعد از انقلاب اســلامی 

پرداخته شود.
وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی ادامــه داد: بعد از 
پیروزی انقلاب اســلامی آزادترین انتخابات در سطح دنیا 
در این نظام تجربه شده است و زنان در آن حضور داشتند 
و حتی تعداد کرســی ها و صندلی ها در حوزه استادی و 
دانشــجویی برای زنان فراهم بوده است. حضور زنان را در 
مدیریت اقتصادی و در جایگاه سیاســت گذاری مشاهده 

کردیم.
مرتضوی ابراز کرد: در کشورهای عربی مانند عربستان 
سعودی برای زن هیچ منزلتی به جز بهره وری های فردی و 
شخصی قائل نیستند و الان دینارها و دلارهای خود را در 
اختیار برخی وطن فروشان قرار دادند تا جمهوری اسلامی 

را مورد هدف قرار دهند.

وی جایــگاه زنان در فرهنگ و تشــییع را بی بدیل و 
منحصر به فرد عنوان کرد و گفت: زندگی برای زن توأم با 
شــرافت و حکمت آمیز بوده و زنان در جمهوری اسلامی 
ایران همواره کنار مــردان در امور اقتصادی، اجتماعی و 

غیره تاثیر گذار بوده اند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین تفکر 

تحجر پذیری نسبت به زنان در گذشته، تحول بنیادی پیدا 
کرده و خروجــی آن حضراتی مانند حضرت زهرا )س( و 
زینب )ع( به عنوان یکی از شخصیت های بزرگ در تاریخ 

اسلام شده است.
مرتضوی با بیان اینکه زنان مایه افتخار نظام جمهوری 
اسلامی ایران هستند، گفت: زنان در صحنه های اجتماعی 

چه در دوران دفاع مقدس و بعد از آن زنان منشــأ بروز و 
ظهور زن مسلمان بوده اند.

وی بیان داشــت: زنان ایــران نقش تربیتی شــان را 
بســیار زیبا ایفا کردند. بانوان در تربیت انســان ها موثر 
بودند به گونه ای که آقایان چنین قدرت تاثیری نداشــته 
و نمی تواننــد به دســت بیاورند. وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی یکی از ابعاد تربیت را حرفه و هنر آموزی دانست 
و گفــت: بانوان بر درس و حرفــه آموزی فرزندان نظارت 

می کنند تا آنان به استقلال دست یابند.
مرتضوی بیان کــرد: زنان در حوزه کارآفرینی در کنار 
مردان بســیار خوش درخشیدند و رســالت ما به عنوان 
وزارت کار آن اســت که برای آحاد جامعه به ویژه بانوان، 
آموزش مناســب در مراکز آموزشــی و فنی و حرفه ای، 
هنرســتان و دانشــگاه های فنی حرفه ای خلاقیت هنر و 

کارآموزی را فراهم کنیم.
وی تاکید کرد: باید بســتر شاغل شدن را فراهم کنیم 
و زنان باید پا به پای مردان در جایگاه های مختلف حضور 
داشــته باشند. در همین وزارتخانه و سایر نهادها از جمله 
بهداشت و درمان و آموزش و پرورش تعداد زنان کمتر از 
مردان نیست. وزیر تعاون، با بیان اینکه وظیفه ما در وزارت 
کار اتصال حلقه اشتغال اســت، گفت: زنجیره اشتغال را 
در کشــور به هم پیوند زده و نیازهای داخلی را در حوزه 

اشتغال فراهم کنیم.
مرتضوی تاکید کرد: در زمینه صدور مجوزهای اشتغال 
خرد و خانگــی اقدام های خوبی صــورت گرفته که باید 
فراگیر شــود و بســتر بازار برای تولید محصولات بانوان 

فراهم شود.

وزیر کار مطرح کرد؛ ضرورت فراهم شدن بستر اشتغال خانگی و بازار تولید محصولات برای بانوان

عضو اتاق بازرگانی تهران: وابستگی به کشورها در تجارت اشتباه است
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید فراموش کردن بخشی از بازار و کشورها و اصرار به تعامل صرفا با چند کشور خاص، برای تجارت خارجی کشور یک تهدید به شمار می رود. عباس آرگون اظهار کرد: 
در آسیا و در میان کشورهای منطقه و همسایه، ظرفیت های بسیار بالایی برای تعامل و تجارت خارجی وجود دارد و با توجه به سابقه همکاری ها و نزدیکی های سیاسی، می توان انتظار داشت که امکان بهره برداری از بازار 
این کشورها چه برای صادرات و چه برای واردات نیازهای داخلی فراهم شود. وی با اشاره به توافقات تجاری منطقه ای نهایی شده در هفته های گذشته، بیان کرد: چه توافق تجارت ترجیحی با پاکستان و چه تجارت آزاد با 
اوراسیا هر یک در سطوح مختلف می توانند برای ما گره گشا و مثبت باشند و قطعا ظرفیت خوبی در این دو طرف وجود دارد. البته این توقع که مثلا پاکستان توان پاسخ دادن به نیازهای اقتصاد ما را دارد درست نیست و 
باید هر کشوری را بر اساس ظرفیت های داخلی آن ارزیابی کرد. اوراسیا نیز از کشورهایی تشکیل شده که هم جمعیت زیادی دارند و هم بازاری خوب برای کالاهای ایرانی به شمار می روند اما اینکه ما چگونه از این ظرفیت 
استفاده کنیم تا حد زیادی به توانایی داخلی مان و تصمیماتی که می گیریم بستگی دارد.عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه مشکلات مربوط به تحریم در تجارت ما حتی با کشورهای منطقه نیز تاثیر دارد، توضیح داد: 
یکی از اصلی ترین موضوعاتی که باید به آن توجه داشته باشیم، نحوه حضور در بازارهای بین المللی است. هرچند ما می توانیم که با کشورهایی ارتباطات سیاسی قوی داریم، تجارت گسترده نیز داشته باشیم اما در واقع در 

تجارت محدود شدن به یک یا چند کشور یا کشورهای منطقه درست نیست، زیرا آسیب پذیری ما را بالا می برد و دستمان را از بسیاری از بازارهای دور می کند.

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: ۶۶۴۸۰۱۳۲

خ انقلاب   - فلسطین جنوبی کوی نایبی پلاک ۲ طبقه ۵
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مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری وزارت جهادکشاورزی:

انار شب یلدا به وفور در بازار وجود دارد
مدیــرکل دفتــر میوه هــای گرمســیری و نیمه گرمســیری وزارت 
جهادکشــاورزی با اشاره به تولید ۱.۲ میلیون تن انار در کشور گفت: برای 

شب یلدا این محصول به وفور در بازار است.
زهــرا جلیلی مقدم افزود: در ۸ ماهه امســال ۷ هــزار و 500 تن انار به 
کشورهای مختلف صادر شده که نسبت به مدت مشابه سال پیش افزایش 

۱00 درصدی نشان می دهد.
وی صــادرات انار در ۸ ماهه ســال ۱400 را 3500 تن عنوان اعلام و 
خاطرنشان کرد: سال گذشته در کل نزدیک به ۱۷ هزار و ۷00 تن صادرات 

انار به ارزش حدود ۸ میلیون دلار داشتیم.
جلیلی مقــدم، کیفیت و طعم انار ایران را در دنیا بی نظیر خواند و اظهار 
داشت: یکی از ویژگی های انار ایران، سلامت محصول است و از سوی دیگر 

کشورها به دلیل خواص دارویی از این محصول استقبال می کنند.
وی میزان تولید انار در کشــور را حدود یک میلیون و ۲00 هزار تن در 
ســال جاری پیش بینی کرد و گفت: تولید امسال نسبت به سال گذشته با 
وجود سرمازدگی و خشکسالی و خسارت به برخی باغات انار، تغییر چندانی 
نداشته و با وجود این که در چهار استان کاهش تولید داشتیم، اما در دیگر 
مناطق انارخیز با افزایش تولید مواجه بودیم و از این رو برای شب یلدا این 

محصول به وفور در بازار است.
جلیلی مقدم مصرف سالانه انار را برای هر نفر در سال حدود ۱0 کیلوگرم 
در کشور برآورد کرد و اظهار داشت: بخشی از این میوه به صورت تازه خوری 
و بخشــی دیگر به صورت مصرف محصولات فرآوری شده مانند رب انار یا 

آب نار کنسانتره می باشد.
وی سهم استان های فارس در تولید انار را ۲۷ درصد، مرکزی ۱۲ درصد، 
خراسان رضوی نزدیک به ۱0 درصد و یزد را حدود ۱0 درصد عنوان کرد.

جلیلی مقــدم با بیان این که انار در تمام اســتان ها به جز همدان تولید 
می شود، تصریح کرد: سطح باغات این محصول ۹0 هزار هکتار است.

وی ادامه داد: یکی از برنامه های معاونت امور باغبانی، اصلاح و نوسازی 
باغات است که با همت باغداران امسال عملیات به باغی در حوزه انار اجرایی 

شد.
مدیــرکل دفتــر میوه هــای گرمســیری و نیمه گرمســیری وزارت 
جهادکشاورزی افزود: نزدیک به 40 درصد باغات انار کشور نیاز به اصلاح و 
نوسازی دارند و ضروری است عملیات نوین به باغی در باغات اجرایی شود و 
بدین منظور نیاز است اعتبارات طرح اصلاح و احیای باغات در زمان مناسب 

تخصیص و در اختیار باغداران قرار گیرد.
وی کاشــت ارقام جدیدی تجاری و ژنوتیپ هــای امیدبخش را از دیگر 
برنامه های معاونت امور باغبانی برای افزایش کمی و کیفی تولید انار برشمرد 
و اذعان داشت: سال گذشته ارقام و ژنوتیپ های جدید و امیدبخش را وارد 
عرصه کردیم و در برخی اســتان ها به صورت آزمایشی کشت و کار شد تا 

بررسی سازگاری آنها را بسنجیم.
جلیلی مقدم با اشــاره بــه این که ارقام جدید، ارقــام خارجی و داخلی 
بوده اند، گفت: ایران غنی ترین ذخایر ژنتیکی انار را داراست، این لیکن ارقام 
با وجود ویژگی های برتری که دارند، در صورتی که مناســب و ســازگار با 

مناطق انارخیز کشور باشند، نسبت به کشت آنها اقدام می کنیم.
وی، انار را حساس و وابسته به شرایط اقلیم و خاک دانست و از این رو به 
باغداران توصیه کرد از کشت و توسعه ارقامی که بررسی سازگاری آنها در 
مناطق شان انجام نشده خودداری کنند و انتخاب هر رقم را با توجه به سابقه 

کشت و کار آن و همچنین نظر کارشناسان خبره و محققان انجام دهند.
جلیلی مقدم ایجاد باغات ســازگاری را از برنامه های دیگر معاونت امور 
باغبانی نام برد و اظهار داشــت: ویژگی ارقام تجاری که سال گذشته برای 
سنجش سازگاری به صورت آزمایشی وارد عرصه کردیم، دارا بودن پوست 
کلفت با هدف برخورداری از خاصیت انبارداری بالا، رنگ قرمز پوست، رنگ 
قرمز دانه های انار، نرم هستگی و عملکرد بالا است که همگی از ویژگی های 

بازارپسندی به شمار می رود.
مدیــرکل دفتر میوه های گرمســیری و نیمه گرمســیری وزارت جهاد 
کشاورزی، متوسط عملکرد تولید انار کشور را ۱4 تا ۱5 تن در هکتار عنوان 
و تصریح کرد: ســال گذشــته در باغات باغداران نمونه با توجه به اجرای 

عملیات به باغی، شاهد عملکرد ۸0 تا ۱00 تن در هکتار بودیم.

۸۰ تا ۹۰ درصد پله برقی ها داخلی سازی 
شده است

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان قطعات آسانسور و پله  برقی از 
صادرات پله برقی و قطعات آن به کشورهای منطقه و آمریکای جنوبی خبر 
داد و گفت که ۸0 تا ۹0 درصد پله برقی ها داخلی ســازی شده است.صمد 
شــفائی با بیان اینکه مشکلی در تامین قطعات پله برقی های تولید داخل 
وجود ندارد، تصریح کرد: در بخش قطعات پله برقی های خارجی نیز داخلی 
ســازی انجام شده و مشــکل خاصی وجود ندارد.وی با بیان اینکه ممکن 
اســت در مواردی برای تامین قطعات استراتژیک مثل بردهای الکترونیک 
مشــکلاتی وجود داشــته باشــد، گفت: اما بخش های مکانیکی و سخت 
افزاری کامل در کشور تامین شده است.به گفته عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنندگان قطعات آسانسور و پله برقی، واردات پله برقی به کشور بسیار 
محدود اســت و ۸0 تا ۹0 درصد داخلی ســازی شده است.شفایی با بیان 
اینکــه 5 تا ۱0 درصد نیاز به واردات وجــود دارد، اظهار کرد: صادرات پله 
برقی و قطعات آن به کشورهای منطقه و آمریکای جنوبی انجام می شود، اما 

آمار دقیقی از میزان آن در دسترس نیست.
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مدیرکل صنایع خودرویی وزارت صمت:

التهاباتبازارخودروبهزودیفروکشمیکند
وزارت  خودرویی  صنایــع  مدیرکل 
صنعت، معدن و تجــارت گفت: انتظار 
می رود بــا عرضه خــودرو در بورس و 
انجــام شــدن واردات، التهابــات بازار 
به شدت کاهش یابد و دست سوداگران 

و واسطه ها کوتاه شود.
افزود:  توکلــی لاهیجانــی  عبدالله 
پیرو مذاکرات متعدد بــا بورس کالا و 
تلاش برای برقــراری تعامل خوب، به 
دنبال عرضه نظام مند خودرو در بورس 

هستیم.
وی بیان داشت: یکی از مواردی که 
در تعامل با بورس کالا مصوب شد، میزان 
عرضه خودرو در بورس است، به طوری 
که کــف عرضه را برای خودروســازان 
بــزرگ )ایران خودرو و ســایپا( ۲ هزار 
دســتگاه و برای خودروسازان کوچک 
500 دستگاه در هر مرحله قرار دادیم؛ 
البته این فقط کف عرضه است و اصل بر 
آن است که همه تولیدات خودروسازان 

در بورس عرضه شود.
این مقام مســوول یادآور شــد: در 
هفته های گذشــته به طور مثال شاهد 
عرضــه تنها ۲۶ دســتگاه از یک مدل 
خودرو در بورس کالا بودیم که متعاقب 

آن رقابتی عجیب و غریب بین مشتریان 
به وجود آمــد و قیمت ها افزایش یافت 
که این مساله ســیگنالی منفی به بازار 
می داد، اما با مشخص شدن کف عرضه 
در بورس به دنبال آن هستیم که شاهد 
معضل عرضه قطره چکانی خودروسازان 

نباشیم.
وی با اشــاره به تقاضــای خودرو و 
اینکه چطور می توان آن را کنترل کرد، 
گفت: مزیت دیگری که بورس کالا دارد، 
بلوکه شــدن مبلغ پیش دریافت خرید 
خودرو در حساب خود خریداران است؛ 
به این معنا که خریــداران باید قبل از 
ثبت ســفارش خــودرو در بورس اقدام 
به افتتاح حســاب وکالتی کند و تا آغاز 
معاملات، مبلغ پیش دریافت در حساب 
خریدار بلوکه می شــود تــا در صورتی 
که موفق به خرید شــود، مبلغ مذکور 
به حســاب بورس کالا واریز شده و به 
این ترتیب بخشی از تقاضاهای کاذب و 

سوداگرانه جلوگیری خواهد شد.
توکلی لاهیجانی خاطرنشــان کرد: 
همچنین با دریافت فهرست خریداران 
خــودرو از خودروســازان و تحویل آن 
به بورس کالا، از خرید خودرو توســط 

متقاضیانی که از سال ۹۸ تاکنون اقدام 
به خرید کرده بودند، جلوگیری خواهد 

شد.
خودوهای  پذیــرش  *آغــاز 

وارداتی در بورس از هفته آینده
وزارت  خودرویی  صنایــع  مدیرکل 
صنعت، معــدن و تجارت با اشــاره به 
فراهم شدن زمینه های لازم برای عرضه 
خودروهای وارداتــی در بورس کالا، از 
پذیرش نخســتین خودروهای خارجی 

در بورس کالا از هفته آینده خبر داد.
توکلی لاهیجانی ادامــه داد: برنامه 
داریم تا امــکان پیش فروش و ســایر 
فروش هــای متنوع خودروســازان در 
بورس انجام شــود و بــه عبارتی همه 
عرضه خودروسازان به بورس بیاید. همه 
تلاش ما این بوده که ساز و کار حاکم در 
سامانه یکپارچه خرید خودرو را از طریق 

بورس کالا عملیاتی کنیم.
وی با اشاره به شکسته شدن رکورد 
پنج ساله تولید ماهانه خودرو در آبان ماه 
گذشته، خاطرنشان کرد: با روند مثبت 
تولید خــودرو انتظار می رود این رکورد 

مجدد در آذرماه نیز شکسته شود.
وزارت  خودرویی  صنایــع  مدیرکل 

صمت تصریح کرد: با افزایش عرضه در 
بورس کالا، همچنین نزدیک شدن زمان 
واردات نخستین خودروهای خارجی و 
البته مطرح شــدن موضــوع مالیات بر 
عایدی که در مسیر خوبی است، انتظار 
می رود به زودی شــاهد شکسته شدن 
التهاب بازار خودرو باشــیم و سوداگران 

از گردونه خارج شوند.
نشســتی در بــورس کالا با حضور 
»منوچهر منطقی« معاون صنایع حمل 
و نقــل وزارت صمت، عبــدالله توکلی 
مدیــرکل صنایع خودروی  لاهیجانی، 
وزارت صمــت، »رضا محتشــمی پور« 
معاون امــور معــادن و صنایع معدنی 
وزارت صمت و مدیــران بورس کالای 

ایران برگزار شد.
بــه دنبال مذاکرات انجام شــده در 
جلســه معاونان وزارت صمت و مدیران 
ارشــد بــورس کالا، تصمیمات مهمی 
برای تعادل بازار خودرو مورد توافق قرار 

گرفت.
در ابتدا مقرر شد جدول کف عرضه 
خودرو و برنامه تولید ماهانه به تفکیک 
مدل توسط وزارت صمت به بورس کالا 
اعلام شــود و مبنــای تایید عرضه ها و 

معاملات قرار گیرد.
همچنین بورس کالا میزان عرضه ها 
را به صورت هفتگی، دوهفته ای و ماهانه 
به گونــه ای تایید کند تا کف عرضه های 

ماهانه رعایت شود.
در ادامه دربــاره چگونگی عرضه ها 
نیز قرار شــد تجمیع عرضه ها بر اساس 
کلاس خودروها، پرتیراژها و کم تیراژها 

و خودروهای تجاری انجام شود.
گفتنی اســت، تعیین پیش دریافت 
خرید خــودرو به گونه ای متناســب با 
شرایط بازار برای تعادل بخشی تقاضای 

خودرو جزو توافقات انجام شده در این 
جلسه بود.

همچنیــن قرار بر این اســت تا آن 
دســته از کدهای ملــی در بورس کالا 
امــکان خرید خودرو داشــته باشــند 
کــه از ابتدای ســال ۹۸ از بورس کالا 
یــا ســامانه های وزارت صمــت خرید 

نداشته اند.
در ادامه این جلسه مقرر شد شرایط 
ضمانت خودروســازان برای عرضه در 
بورس به منظور رشد عرضه ها تسهیل 

شود.

معاون زراعت وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد؛

رشد سطح زیر کشت اراضی گندم آبی و دیم 
در سال جاری

معاون زراعت وزارت جهاد کشاورزی، از رشد سطح زیر کشت اراضی گندم آبی و 
دیم در سال جاری نسبت به مدت مشابه خبر داد.

علیرضا مهاجر معاون زراعت در نشســت پیگیری اجرای الگوی کشــت و کشت 
قراردادی که با حضور جمعی از مدیران ستادی و استانی در وزارت جهاد کشاورزی 
برگزار شــد، به رشد 3.۶ برابری جمعیت در جهان اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
میزان اراضی کشــت کاهش یافته و روزانه یکهزار نفر نیز به جمعیت جهان افزوده و 

بیشتر از ۸00 میلیون نفر در فقر در دنیا به سر می برند.
به گفتــه وی، در هر یک ثانیه به اندازه یک زمین فوتبال زمین زراعی در جهان 

تغییر کاربری می یابد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی به سهم مدیریت در ارتقای تولید و عملکرد در جهان 
نیز اشاره کرد و گفت: با مدیریت در ارتقای تولید می توانیم در گندم حدود 43 درصد، 
برنج 5۱ درصد، ذرت 54 درصد، سیب زمینی 4۶ درصد و پنبه ۶5 درصد، عملکرد در 

واحد سطح را افزایش دهیم.
مهاجر با تأکید بر اینکه سطح زیر کشت اراضی گندم نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد داشته است، افزود: بر اساس آخرین آمار تا کنون در یک میلیون و ۷45 
هزار هکتار اراضی گندم آبی و 3 میلیون و ۷۲0 هزار هکتار گندم دیم کشت شده که 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد را نشان می دهد.
به گفته وی، در زمینه بذر نیز 4۲0 هزار تن بذر تأمین و بیشتر از ۸0 درصد آن 

جذب شده و امیدواریم مابقی آن نیز تا پایان دوره کشت جذب شود.
او با بیان این که کشت قراردادی را در سال آینده از مرداد ماه آغاز خواهیم کرد، 

گفت: بسیاری از استان ها در حال حاضر در کشت قراردادی شرایط خوبی دارند.
مهاجر در پایان گفت: بنا اســت تا در الگوی کشــت ابلاغی 500 هزار هکتار از 
اراضی آبی را کاهش دهیم و ۱40 هزار هکتار به اراضی دیم بیفزاییم؛ آب را مدیریت 
کنیم تا با اعمال بهره وری در آب، خاک و زمین بتوانیم نیاز کشور را در مواد غذایی 

اساسی تأمین کنیم.

اتــاق بازرگانی تهــران در سلســله گزارش های 
مشترک خود با دانشگاه شریف، این بار به بازار لوازم 
خانگی پرداخته و قیمت گذاری دســتوری در این 

بخش را بررسی کرده است.
پژوهشــگران در بخشی از این مطالعه به بررسی 
آثار و تبعات قیمت گذاری دستوری در صنعت لوازم 
خانگی پرداخته اند که در چهار سال اخیر رشد قابل 
توجه ۷5 درصدی داشــته اما به مــدد ممنوعیت 
قاچــاق و افزایش قیمت ارز. بــه گفته این مطالعه، 
در کشــور بیش از هزار واحد صنعتــی تولید لوازم 
خانگی در حال فعالیت هستند و ۸5 درصد بازار در 
اختیار ۲50 بنگاه است و ۱5 درصد مابقی در اختیار 
بنگاه های کوچک که بین آنها شرکت های نامعتبر و 
دارای تولیدات معیوب و فاقد خدمات پس از فروش 

فراوان است.
قیمــت لوازم خانگــی تولید شــده در داخل، با 
توجه به »دســتورالعمل تعیین قیمت کالای تولید 
داخل« انجام می شــود و روش قیمت گذاری توسط 
سازمان های دولتی نیز شیوه Cost Plus است که 
در آن هزینه های تولید )مواد اولیه، نیروی انسانی و 
هزینه های سربار تولید( به علاوه درصدی سود برای 
تعیین قیمت نهایی در نظر گرفته می شود؛ روشی که 
در آن تخمیــن قیمت با توجه به تفاوت زیاد و تنوع 
بالای مواد اولیه مورد استفاده و وابستگی هزینه های 
سربار تولید به کیفیت دستگاه ها و فناوری ساخت، 

تقریباً ناممکن اســت. این روش در دورانی که یک 
اقتصــاد تورم فزاینــده ای را تجربــه می کند، زیان 
بیشــتری برای آحاد اقتصادی اعم از تولیدکننده و 
مصرف کننده دارد و در نهایت نتیجه ای جز کاهش 
تولیــد و از بین رفتن انگیزه عرضــه در برندارد که 
منجر به افزایش مجدد قیمت و زیان مصرف کننده 

می شود.
پژوهشــگران با اشــاره به ضعف اجرا در همین 
روش قیمت گــذاری غلط و تاخیر زیــاد در صدور 
مجوز افزایش قیمت که معمولاً به دلایل سیاســی 
و غیراقتصادی به تعویق می افتد، می نویسند که در 
این روش برای تولیدکنندگان لوازم خانگی ۱4 تا ۲0 
درصد سود در نظر گرفته می شود اما شواهد حاکی 
است که این سود به تدریج به 3 تا 4 درصد رسیده و 
حتی برای برخی شرکت های بزرگ در برخی سال ها 
منفی شده است. به همین دلیل است که سرمایه و 
اعتبار نه به ســمت تولید که به سمت فعالیت های 

سفته بازانه و سوداگرانه سرازیر می شود.
در این مطالعه ذکر شده است که اگرچه ممنوعیت 
واردات و افزایش قیمت ارز باعث رشد ۷5 درصدی 
تولید شده اما تداوم سیاست ممنوعیت واردات، باعث 
کاهش توان رقابت و صادرات این محصولات خواهد 

شد و به تدریج قاچاق رونق می گیرد.
در مطالعه پژوهشــگران اندیشــکده کسب وکار 
شــریف و اتــاق تهــران، بــا تاکیــد بــر ضرورت 

سیاستگذاری مناسب و حمایت صحیح و اصولی به 
جای حمایت رانتی برای رشد صنعت لوازم خانگی، 
مهمترین موانع رونق تولید در این صنعت را »دخالت 
دولت در قیمتگذاری و قیمت غیرتعادلی ارز«، »نبود 
ساختار نهادی و کلیدی بودن نقش افراد در فرآیند 
قیمت گذاری«، »بخشنامه های متعدد و متناقض«، 
»مشکلات گمرکی«، »محترم نبود حقوق مالکیت 
و قراردادهــا« و »فضای رانتــی و رابطه ای تولید« 
عنــوان کرده انــد. این مطالعه هشــدار می دهد که 
حدود نیم قرن قبل، سیاســت ســرکوب قیمت ارز 
دستاوردهای صنعت لوازم خانگی کشور را از بین برد 
و بیم آن می رود که در شــرایط کنونی نیز با وجود 
تورم سرسام آور، پایین نگه داشتن قیمت ارز ، باعث 
توجیه پذیر شدن قاچاق، کاهش تولید و از بین رفتن 

صادرات ۲50 میلیون دلاری لوازم خانگی شود.

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشــور می گوید کسانی که می 
خواهند جلوی صادرات را بگیرند قصدشــان تســلط بر بازار دام در داخل 

کشور است. البته برخی نیز به دنبال منافع خود یعنی واردات هستند.
افشین صدر دادرس با بیان اینکه هنوز صادرات دام به طور کامل متوقف 
نشده است، گفت: قرار است بر روی شیوه نامه صادرات دام تغییراتی ایجاد 

شود و تا آن زمان مجوز جدید برای صادرات داده نمی شود.
وی ادامــه داد: امیدواریم این تغییرات در جهت تســهیل صادرات دام 
باشد، زیرا شــیوه نامه قبلی  اشکالاتی داشــت و این اشکالات باعث شده 
بود که مجوز فروشی صورت گیرد و افرادی که صادرکننده نبودند نیز وارد 

عرصه شوند.
*قیمت گوشت ارتباط زیادی با قیمت دام ندارد

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور با بیان اینکه آیا عدم صدور 
مجوز جدید برای صادرات به دلیل افزایش قیمت گوشــت قرمز در داخل 
کشور است یا خیر؟ گفت: قیمت دام زنده با قیمت گوشت رابطه مستقیمی 
ندارد. برای مثال در اسفند ۱400 که صادرات دام متوقف شد و قیمت دام 
زنده ۷5 هزار تومان بود تا مهرماه ۱40۱ که صادرات دام از ســرگرفته شد 
این قیمت از کیلویی ۷5 هزار تومان به زیر ۶5 هزار تومان رسید. این یعنی 

قیمت دام زنده سیر نزولی داشت.
وی تصریح کرد: شــش ماه اول هر ســال زمان عرضه دام به بازار است. 
بره هایی که در زمستان متولد شده اند در ابتدای سال بعد عرضه می شوند. 
با وجود کاهش قیمت دام زنده و عرضه فراوان آن به بازار در شش ماه اول 

ســال قیمت گوشت نه تنها پایین نیامد بلکه روند افزایشی به خود گرفت. 
همچنین در این مرحله از صادرات به  دلیل تعرفه بالا گوســاله ای از کشور 
صادر نشــد اما قیمت گوشت گوساله سیر صعودی در بازار داشت. مجموعه 
این شــواهد نشــان می دهند که قیمت دام زنده ارتبــاط زیادی با قیمت 
گوشت ندارد و به نظر می رســد عوامل دیگری وجود دارد که نقششان از 

قیمت دام زنده پررنگ تر است.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشــور در ادامه گفت: قیمت هر 
کیلو دام  زنده ۹0 هزار تومان است و باید قیمت گوشت بره نر حدود ۲00 
هزار تومان باشــد، ولی قیمت ها در بازار به بالای ۲00 هزار تومان رسیده 

است.
*بازار میش و بز پر رونق تر از بره شد

این فعال صنعت دامپروری افزود: مشــاهدات عینی و گزارش های مرکز 
آمار نشان می دهد که بازار میش و بز بسیار پر رونق تر از بازار بره نر است. 
قیمت یک راس میش پروار شــده حداکثر کیلویی 50 هزار تومان است و 
گوشت آن باید با قیمت حدود کیلویی ۱۲0 به دست مردم برسد. همچنین 
یک راس بز زنده پروار 40 هزار تومان قیمت دارد و گوشت آن باید حداکثر 
۱00 هزار تومان باشــد ولی آیا در بازار، گوشت کیلویی ۱00 هزار تومان و 

۱۲0 هزار تومان پیدا می شود؟
دادرس در پاسخ به اینکه چرا برخی علت افزایش قیمت گوشت قرمز را 
صادرات دام می دانند؟ گفت: دام زنده یا صادر می شــود یا در داخل کشور 
عرضه می شــود. بازار صادرات یک بازار متنوع با آدم های مختلف اســت و 
انحصاری در آن وجود ندارد. اما بازار داخل دقیقا برعکس است و خریداران 
عمده محدود هستند. وقتی بازار صادرات بسته شود اختیار دامدار به دست 
کســانی خواهد افتــاد که در بازار داخل فعالیت می کنند و طبیعی اســت 
که هــر تصمیمی بخواهند برای دامدار می گیرند. در حقیقت کســانی که 
می خواهند جلوی صادرات را بگیرند قصدشــان تسلط بر بازار دام در داخل 

کشور است. البته برخی نیز به دنبال منافع خود یعنی واردات هستند.

قیمت گذاری دستوری با لوازم خانگی ایران چه کرد؟

بررسی ها نشان می هد که بانک ها و موسسات اعتباری کشور 
تا پایان مهر امســال ۱۶.5 درصد بیشتر از پایان سال قبل وام 

پرداخت کرده اند.
طبق اطلاعات منتشر شده از سوی بانک مرکزی تسهیلات 
اعطایی بانک ها و موسســات اعتباری تا پایان مهر ماه امسال، 
معادل 4۱۲5.۶ هزار میلیارد تومان بوده که نســبت به اسفند 

سال گذشته با رشد ۱۶.5 درصدی همراه شده است.
همچنیــن، تســهیلات قرض الحســنه ۱0.4 درصد از کل 
تسهیلات اعطایی بانک ها و موسسات اعتباری قرض الحسنه را 
تشکیل داده و حجم عمده عملکرد تسهیلاتی بانک ها مربوط به 

مرابحه با 3۷.۸ درصد و فروش اقساطی با ۱4.۲ درصد است.
از نظر عددی نیز، در پایان مهر ماه سال جاری 4۲۸.3 هزار 
میلیارد تومان از کل تســهیلات اعطایی بانک ها و موسســات 
اعتباری کشور قرض الحسنه بوده که این میزان نسبت به اسفند 

سال گذشته، 3۸.5 درصد رشد را نشان می دهد.
*بانک های تجاری چقدر وام دادند؟

از سوی دیگر، بانک های تجاری در کل ۸۶4.۱ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخت کرده اند که رشد ۱۶.۱ درصدی داشته 
و ســهم وام های قرض الحســنه از این میزان تسهیلات ۱۱0.۹  
هزار میلیارد تومان اســت که اعطای این وام از سوی بانک های 

تجاری در پایان سال گذشته ۲۷.۸ درصد افزایش یافته است.
گفتنی اســت؛ ۱۲.۸ درصد از وام هــای بانک های تجاری را 
قرض الحســنه تشکیل می دهد. در بانک های تجاری کشور نیز، 
ســهم عمده تسهیلات پرداختی مربوط به تسهیلات مرابحه با 

3۶.3 درصد معادل 3۱3.۹ هزار میلیارد تومان بوده است.  
علاوه بر این، ۱۷ درصد تســهیلات بانک هــای تجاری به 
رقم ۱4۶.5 هزار میلیارد تومان در پایان مهر ماه به تســهیلات 
فروش اقساطی اختصاص داشته که این رقم در اسفند سال قبل 

۱5۲.۹ میلیارد تومان بوده است.
به طور کلی، ســهم عمده تســهیلات پرداختی بانک های 

تجاری در پایان مهر ماه امســال به مرابحه، فروش اقســاطی و 
قرض الحسنه اختصاص یافته است.

*بانک های تخصصی چقدر وام قرض الحسنه دادند؟   
همچنین، بررســی عملکرد بانک های تخصصی در پرداخت 
تســهیلات تا پایان مهر ماه سال جاری نشان دهنده این است 
که تسهیلات اعطایی با ۲۱.۲ درصد افزایش به عدد ۶0۶.۶ هزار 
میلیارد تومان رســیده که سهم تسهیلات قرض الحسنه از این 
میزان تسهیلات اعطایی بانک های تخصصی معادل 34.۸ هزار 
میلیارد تومان بوده که با افزایش 3۶.۷ درصدی در مقایســه با 

پایان سال قبل مواجه شده است.
گفتنی اســت؛ 5.۷ درصد از وام هــای بانک های تخصصی 
را قرض الحسنه تشــکیل می دهد. بزرگترین بخش تسهیلات 
پرداخت شــده در بانک های تخصصی کشور مربوط به فروش 
اقساطی می شــود؛ به نحوی که در پایان مهر ماه امسال 33.۹ 
درصد کل تســهیلات اعطایی این بانک ها به رقم ۲05.۷ هزار 
میلیارد تومان در بخش فروش اقساطی بوده و این رقم در اسفند 

پارسال ۱۸۸.۱  هزار میلیارد تومان بوده است.
بانک های تخصصی نیز در بخش مشارکت مدنی تسهیلات 
قابل توجهی پرداخت کرده انــد؛ به نحوی که ۲0.۹ درصد کل 
منابع تســهیلاتی این بانک ها در پایان مهر ماه امسال به میزان 

۱۲۶.۶ هزار میلیارد تومان در این بخش پرداخت شده است.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس خاطر نشان کرد: 
فاطمی امین باید به اســتعفا رضایت بدهد و در ســمت دیگر 
مشــغول فعالیت شــود و بیش از این دولت، مجلس و مردم را 
اذیت نکند؛ به نظر می رســد اگر وزیر همچنان در این ســمت 

بماند قیمت پژو ۲0۶ به بالای 500 میلیون تومان برسد.
لطف الله سیاهکلی در پاسخ به این پرسش که سوال اصلی 
نمایندگان مجلس از فاطمی امین چه بود و چرا پاسخ های وی 
نتوانست نمایندگان را قانع کند؟ گفت: به نظر من وزیر صمت 
هیچگاه به پرسش هایی که از وی می شود پاسخ نمی دهد و این 
موضوع در نحوه پاسخگویی وزیر در جلسه استیضاح نیز کاملا 
مشــهود بود. نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه وزیر صمت در پاســخ به پرسش های نمایندگان 
مجلــس فرافکنی می کنــد؟ تصریح کرد: فاطمــی امین علت 
افزایش نرخ خودرو را به نوســان های نرخ ارز نسبت می دهد اما 
این پاســخ در واقع زیر سوال بردن دولت است. وی با طرح این 
پرسش که چه نسبتی بین نوسان های نرخ ارز و تولیدات داخلی 
وجود دارد؟ گفت: ســال های گذشــته تاثیر نرخ ارز بر قیمت 
خودرو را حدود ۲0 درصد اعلام می کردند؛ در ســال جاری چه 
اتفاقی رخ داده  که نوسان های نرخ خودرو تا این میزان به نرخ 
ارز مرتبط شده است. سیاه کلی آیین نامه واردات خودرو از سوی 
وزارت صمت را ناکارآمد دانست و افزود: فاطمی امین این قول را 
داده بود که تا آذر ماه نخستین محموله خودرو وارد کشور شود 

این در حالیست که هنوز موفق به این مهم نشده است.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با 
انتقاد از عرضه خودرو در بورس، افزود: در هیچ کجای دنیا عرضه 
خودرو در بورس صورت نمی گیرند؛ نمی دانم این رســم چطور 
مرســوم شده است و این مسئله با کدام اصل اقتصاد همخوانی 
دارد. بــه گفته نماینده مردم قزوین؛ وزیر صمت با ابتدایی ترین 
واژگان اقتصاد یعنی عرضه و تقاضا، صادرات و واردات و رقابت 

آشنا نیست و در پاسخ به پرسش های که از وی می شود سخنان 
بی ارتباطــی را طرح می کند. فاطمی امین به جای اینکه عرضه 
و تقاضــا را معنادار، تولید را افزایش و واردات را منطقی کند از 
مجلس می خواهد که مالیات بر ســرمایه بگذارد تا وزیر بتواند 
کار خود را انجام بدهد. اینگونه ســخن گفتن نشان می دهد که 
وی با 40 درصد اقتصاد کشــور که در دست اوست آشنا نیست 
و شناختی از آن ندارد. سیاهکلی با اشاره به افزایش روزانه نرخ 
خودرو در بازار، گفت: برخی از خودروهای عرضه شــده در بازار 

در دو هفته اخیر بیش از ۱00 میلیون افزایش نرخ داشتند.
وی ادامه داد: فاطمی امین باید به استعفا رضایت بدهد و در 
ســمت دیگر مشغول فعالیت شود و بیش از این دولت، مجلس 
و مردم را اذیت نکند؛ به نظر می رسد اگر وزیر همچنان در این 
سمت بماند قیمت پژو ۲0۶ به بالای 500 میلیون تومان برسد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن در پاسخ به این پرسش که 
فاطمی امین از واردات خودرو در هفته آینده خبر داده اســت 
به نظر شــما این مهم عملیاتی خواهد شد؟ گفت: کدام خودرو 
را می خواهد وارد کشــور کند؟ خودروهایی که در داخل کشور 
مونتاژ می شود را می خواهد به اسم واردات تمام کنند. چانگان 
در ایران مونتاژ می شــود آنها می خواهند خودروهای چانگان را 
وارد کننــد و اینگونه همان تعداد افــرادی که در بخش مونتاژ 

فعال بودند بیکار شوند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:کدام بانک ها بیشتر وام دادند؟ 

خودروهای مونتاژی به اسم واردات تمام می شود

رصد تصرفات در اراضی دولتی با سیستم هوشمند
فرمانده یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن کشور گفت: اجرای طرح پنجره واحد در کشور به صورت سراسری آغاز شده است. فرمانده یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن کشور گفت: 
اجرای طرح پنجره واحد در کشور به صورت سراسری آغاز شده و در حال اجرا است. سرهنگ خردمند افزود: اجرای این طرح در ادامه به طرح هوشمند سازی می رسد که هرگونه تصرفات در اراضی 
دولتی با سیستم هوشمند سازی و آلارم ها رصد می شوند. فرمانده یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن کشور همچنین گفت: در سطح کشور طرحی با عنوان طرح راستی آزمایی برای 35 اداره 
کل راه و شهرسازی که یگان حفاظت دارند و فرماندهانی از نیروی انتظامی در این ادارات کل مستقر هستند اجرا شده است، همچنین در کنار آن ها نیروی های ضابط قضائی در حفظ اموال و بیت المال 
و اراضی بیت المال شبانه روز با گشت های پیاده، خودرویی و موتوری در تلاش هستند. وی تصریح کرد: با اجرای طرح راستی آزمایی در سطح کشور، تمامی اراضی دولتی در اختیار یگان حفاظت در 
سراسر کشور است و همکاران پلیس پیشگیری نیروی انتظامی از این اراضی حفاظت می کنند. 

معــاون حمــل و نقــل وزارت راه و 
شهرسازی گفت: طرح جامع حمل و نقل 
در حال تدوین است و امیدواریم تا سال 

۱40۲ این امر محقق شود.
ونقل  افندی زاه معاون حمل  شهریار 
وزارت راه و شهرسازی ضمن خیر مقدم 
و تشــکر از مهمانان و دســت اندرکاران 

برگزاری ششــمین نمایشگاه جمل و نقل ولجستیک و صنایع وابسته یادآور شد: این 
روز یادآور تلاش های عزیزانی است که به فرمان حضرت امام خمینی)ره( لبیک گفتند 
و کالاهای برزمین مانده بنادر را برای رســاندن به دست مردم جابه جا کردند.  وی با 
بیان اینکه در این نمایشــگاه آخرین دستاوردهای به نمایش گذاشته می شود، افزود: 
3۱۱ شــرکت و ســازمان در این نمایشــگاه حضور دارند که از این تعداد ۹0شرکت 
استارتاپ هســتند. وی تصریح کرد: ۱۷ هیات خارجی برای  بازدید از این نمایشگاه 

حضور پیدا خواهند کرد.
افنــدی زاده ادامه داد: حوزه حمل و نقل تخصصی بوده لذا میزگردهای تخصصی 

در این نمایشگاه دایر خواهد بود.
وی با بیان اینکه امیدواریم در این سه روز یک حرکت رو به جلو در صنعت حمل 
و نقل را شاهد باشیم، اظهار کرد: طرح جامع حمل و نقل در حال تدوین شدن است 

لذا امیدواریم تا سال۱40۲ این امر محقق شود.
معاون حمل ونقل وزارت راه افزود: یکی از موضوعات استفاده از سرمایه داری بخش 

خصوصی است که قطعا می تواند تحول عظیمی در این صنعت ایجاد کند.
افندی زاده با طرح این سوال که چرا ورود بخش خصوصی به این صنعت با کندی 
انجام می شــود، یادآور شد: تلاش بر این است در احکام دائمی کشور و برنامه هفتم 
موضوع تامین سرمایه گذاری حمل و نقل گنجانده شود تا سرمایه گذاران با اطمینان 

خاطر بیشتری به این حوزه ورود کنند.
وی با بیان اینکه باید به ســمتی رفت که زیرســاخت هــا را به بخش خصوص 
داد، افــزود: امیدوارم موضوع تحقیقات و نوآوری و اســتفاده از سیســتم ها با حضور 
اســتارت آپ ها بتواند در این نمایشگاه شکوفا شــود و تاثیر گذاری خوبی بر صنعت 

حمل و نقل بگذارد.

معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی:

سند تحول حمل و نقل در حال تدوین است

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک:

صادرات دام به طور کامل 
متوقف نشده
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شــهریار افنــدی زاده از فعالیت 
بیــش از ۱4 هزار و 400 دســتگاه 
اتوبوس، 30 هــزار مینی بوس و 34 
هزار ســواری برون شهری در بخش 

حمل ونقل مسافری خبر داد.
معــاون  افنــدی زاده  شــهریار 
حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی با 
تبریک روز حمل ونقــل به تاریخچه 
این روز اشــاره کــرد و گفت: در آذر 
ماه سال ۱3۶۲، کالاهای اساسی در 
بنادر انباشته شده بود که در پی آن 
حضرت امام خمینــی )ره( با صدور 
پیامی، از کامیون داران درخواســت 
کرد تــا به بنــادر جنوبــی رفته و 
در انتقال کالاها به سراســر کشــور 
مشارکت داشته باشند. به دنبال این 
پیام، کامیون داران از سراسر کشور در 
بنادر حاضر شدند و کالاهای اساسی 
را به استان های کشور منتقل کردند. 
در ســال ۱3۷۶، به پیشنهاد وزارت 
راه و ترابری ســابق ۲۶ آذر از سوی 
شــورای فرهنگ عمومی کشــور به 
عنــوان روز ملی حمل و نقل انتخاب 
شد و هر ساله مردم با بزرگداشت این 
روز، جهــاد و فداکاری کامیون داران 
و کارکنان بخش حمل و نقل کشور 

گرامی داشته می شود.
وی افــزود: اول دی مــاه نیز روز 
راهداری نامیده شده است که با توجه 
به ۲ هزار و ۲00 کیلومتر راه در کشور 
و تخلیه بار کالاهای اساسی از کشتی 
و انتقال آن از بنادر توسط حمل ونقل 
جاده ای این روز را به نلاش گران این 

حوزه تبریک می گویم.
افنــدی زاده درباره اشــتغال زایی 
صنعــت حمل ونقل در حــوزه برون 
شــهری گفت: بیــش از 3۸0 هزار 
کامیون در کشــور وجــود دارد که 
به ازای هر کامیــون یک الی دو نفر 
مشــغول به کار بوده و بیش از 500 
هزار نفر نیز در بخــش حمل بار در 

جاده ها مشغول هستند.
معــاون حمل ونقــل وزارت راه و 
شهرســازی خاطر نشــان کــرد: در 
حمل ونقل مسافری ۱4 هزار و 400 
دســتگاه اتوبوس، 30 هــزار مینی 
بوس و 34 هزار سواری برون شهری 

مشغول فعالیت هستند.
وی ادامه داد: با احتساب خانواده ها 
شــاید بیش از 5 الی ۶ میلیون فقط 
در بخش جابجایی بار جاده ای جامعه 
بســیار بزرگ حمل ونقل را تشکیل 
می دهنــد و البته تعــداد زیادی نیز 
در بخــش راهســازی و وزیربنایی و 

زیرساختی مشغول به کار هستند.

افندی زاده با بیان اینکه در حمل و 
نقل برون شهری ۹0 درصد جابجایی 
کالا و مسافر از طریق جاده ای است، 
افزود: در بخش ریلــی نیز ۶ درصد 
و در بخــش هوایــی نیــز 4 درصد 
جابجایی های انجام می شــود. به این 
ترتیب حمل ونقل جاده ای یک شیوه 
حمــل و نقل محوری اســت و البته 
طرح هــای زیادی در جهت توســعه 

حمل و نقل ریلی در دست داریم.
 ۳۰۰ و  هــزار   ۳ *توســعه 
کیلومتری شبکه ریلی در آینده 

نزدیک
وی خاطر نشــان کرد: توسعه 3 
هزار و 300 کیلومتر شبکه ریلی در 
چند ســال آینده در برنامه های این 
حوزه وجــد دارد و در بخش هوایی 

نیاز زیادی به هواپیما داریم.
معــاون حمل ونقــل وزارت راه و 
شهرســازی با بیان اینکــه تقاضای 
مســافری ما به سمت هوایی و ریلی 
خواهد رفت، افزود: حمل و نقل محور 
محرک اقتصاد است و افزاش ناوگان 
وتوســعه زیرساخت ها می تواند نقش 
مؤثری در اقتصاد کشور داشته باشد.

افندی زاده خاطر نشان کرد: درباره 
احداث جاده ها نیاز بــه طرح جامع 
حمل ونقل داریم کــه تدوین آن در 
وزارت راه و شهرسازی آغاز شده و تا 
پایان سال ۱40۲ در بخش عملیاتی 

این طرح را خواهیم داشت.
وی ادامــه داد: بیــش از 50 هزار 
کیلومتر راه اصلــی داریم که مراکز 

استان ها را به هم متصل می کند.
*پروژه های راهسازی پیوست 

محیط زیست دارد
افندی زاده از وجود پیوست محیط 
زیســت برای همــه طرح های حوزه 
جاده ای خبر داد که باید رعایت شود 
و گفت: جاده می تواند از داخل جنگل 
عبور کند بدون اینکه به محیط زیست 
آسیب بزند و تخریب های وارده توسط 
سو استفاده کنندگان مربوط به بعد از 
احداث است که در حوزه نگهداری از 

جاده هاست.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی 
اظهار کرد: آزادراه بالاترین کیفیت و 
ظرفیت را داشته و پس از آن بزرگراه، 

جاده های اصلی و فرعی قرار دارد.
وی با اشاره به قانون مشارکت 50 
درصدی بخش خصوصی در ساخت 
آزادراه ها گفت: آزادراه های زیادی در 
کشور وجود دارد که بخش خصوصی 
مدیریــت آن را انجــام می دهد و در 
مقابل از منافع عوارض و مجتمع های 

خدماتــی و رفاهی اطــراف آن بهره 
خواهد برد.

افندی زاده با اشــاره بــه اهمیت 
بخــش خصوصی  گذاری  ســرمایه 
در تمام مدهــای حمل و نقل گفت: 
باید ســرمایه بخــش خصوصی وارد 
توســعه، عمران و آبادانی کشور شده 
و البته بازگشــت ســرمایه هم برای 

سرمایه گذاران داشته باشد.
معــاون وزارت راه و شهرســازی 
نگهــداری جاده هــا را موضوعــی با 
اهمیت زیاد برای جلوگیری از کاهش 
تا احتمال  کیفیت جاده ها دانســت 

حوادث کمتر شود.
*اقدام وزارت راه و شهرسازی 
برای اســتفاده از سرمایه بخش 
نگهداری  و  توسعه  در  خصوصی 

راه ها
وی در خصوص اســتفاده سرمایه 
بخش خصوصی نیز گفت: باید برای 
تأمیــن منابع و بازگشــت ســرمایه 
سرمایه گذاران تدابیری در نظر گرفته 
شــود و به همین منظور وزارت راه و 
شهرســازی تبصره هایی برای بودجه 
۱40۲ پیشنهاد داده تا نگهداری راه ها 

را به بخش خصوصی واگذار کند.
وی افزود: باید برای جذب سرمایه 
زمینه فراهم شده و دوره تضمین این 
کار برای ثبات سرمایه گذاری بیشتر 
شود، به همین دلیل پیشنهاد ما این 
بود که این موضــوع به حکام دائمی 
برود تا سرمایه گذار آسوده خاطر شود 

که تا سال ها این قوانین وجود دارد.
افنــدی زاده در مــورد حــوادث 
جاده ای نیز گفت: ســه عامل جاده، 
انسان و وسیله هر سه باهم در حوادث 

و سوانح مؤثر است.
وی ادامه داد: در کمیسیون ایمنی 
راه های وزارت راه و شهرســازی که 
همه ارگان ها در آن حضور دارند، به 
شناسایی نقاط پر حادثه و تحلیل علل 

تصادف پرداخته شده است.
این مقام مسئول خاطر نشان کرد: 
البته باید منابــع کافی هم برای این 
کار وجود داشته باشد که لازم است 
بخش خصوصی را وارد راه های اصلی 
کنیم. وی تاکید کرد: به طور کلی ۶0 
هزار کیلومتــر راه اصلی داریم که به 
این صورت می توانیم سیستم پایداری 

در حمل و نقل داشته باشیم.
*ترانزیت اولویت اصلی دولت 

سیزدهم
معــاون وزارت راه و شهرســازی 
گفــت: در دولت ســیزدهم ترانزیت 
یکی از اهداف مهم اســت و با توجه 

بــه موقعیت کشــور ما بــه راحتی 
می توانیــم بــار زیــادی را از طریق 
کریدورهای شــمال و شرق و غرب 
به خــود اختصاص دهیم. وی با بیان 
اینکه هدف گــذاری ۲0 میلیون تنی 
بــرای ترانزیت در ســال ۱40۲ در 
نظر گرفته شــده است، افزود: تحقق 
این هدف به توسعه شبکه های ریلی 
و جاده ای در کریدور شمال- جنوب 
و توســعه ناوگان ریل و جاده ای نیاز 
دارد. افنــدی زاده در بخش دیگری از 
ســخنان خود به پایانه های مسافری 
اشاره کرد و گفت: پایانه های مسافری 
در شــهرها زیر نظر شهرداری ها قرار 
دارنــد، امکانــات زیادی هــم برای 
پایانه ها وجود  این  سرمایه گذاری در 
دارد و تلاش شــده تا از سیستم های 
هوشمند هم در پایانه های مسافری و 

هم در پایانه های باری استفاده شود.
ناوگان  نوســازی  و  *توسعه 

حمل ونقل
معاون وزیر راه و شهرســازی در 
خصوص نوسازی ناوگان به سن بالای 
ناوگان حمل ونقل کشــور به ویژه در 
حوزه جاده ای اشــاره کــرد و گفت: 
سن متوســط کامیون ها ۱5 الی ۲0 
سال اســت و اگر نوسازی رخ ندهد، 
هم آسیب های زیســت محیطی به 
دلیل افزایش مصرف ســوخت و هم 

آسیب های ایمنی خواهد داشت.
افندی زاده با بیان اینکه توسعه و 
نوســازی ناوگان از سال های گذشته 
مورد توجــه دولت و مجلــس قرار 

گرفته اســت، گفــت: در این حوزه 
اول باید تولیــدات داخلی را با همان 
استانداردهای موجود در کشور تقویت 

کنیم.
وی افزود: بر اساس قانون مجلس 
کامیون هــای تا 3 ســال ســاخت 
می توانند وارد کشور شوند و این قانون 
پابرجاســت. تا کنون حدود ۲0 هزار 
کامیون از این سیستم ثبت سفارش 
شــده، ۱5 هزار کامیــون ترخیص 
شده و ۶ هزار دســتگاه کامیون نیز 
پلاک شده اســت. افندی زاده خاطر 
و  نشان کرد: شرکت های خودروساز 
افراد حقیقــی دارای کارت بازرگانی 
می توانند به واردات کامیون بر اساس 
استانداردها و شرایط اعلام شده اقدام 
کنند اما باید حتمــاً خدمات پس از 

فروش داشته باشند.
معــاون وزارت راه و شهرســازی 
تاکید کرد: ما باید ترکیبی از واردات 
و استفاده از تولید داخلی را در توسعه 
ناوگان داشته باشیم و وزارت صمت 
هم باید در این خصوص هماهنگی ها 

را انجام دهد.
سیستم های  از  *اســتفاده 
هوشمند کشور در حمل ونقل بار 

و مسافر
وی بــا بیــان اینکه اســتفاده از 
در  کشــور  هوشمند  سیســتم های 
حمل ونقل بار و مســافر بسیار مهم 
اســت، افزود: بــرای بهره بــردن از 
فناوری های روز و شرکت های دانش 
بنیــان تلاش زیــادی انجام شــده 

و نمایشــگاه بــزرگ حمــل و نقل، 
لجســتیک و صنایع وابسته با حضور 
3۱۱ شرکت آغاز می شود که از این 
تعداد، ۹0 شــرکت دانــش بنیان و 

استارتاپ هستند.
افنــدی زاده خاطــر نشــان کرد: 
امکانات خوبــی در این نمایشــگاه 
ایجاد شــده تــا همــه از نزدیک با 
آخرین فناوری ها آشنا شوند و در این 
نمایشــگاه میزگردهای تخصصی نیز 

برگزار می شود.
معــاون وزارت راه و شهرســازی 
گفت: در ســال های گذشته در حوزه 
اســتارتاپ ها با رشــد قابل توجهی 
همراه بودیم و در ســازمان راهداری 
همــه اطلاعــات جاده هــا و ترددها 
بادوربین ها نظارت می شــود. امسال 
نیز با توجه به نامگذاری سال توسط 
مقام معظــم رهبری تلاش می کنیم 
محلــی را بــرای انجــام تحقیقات 
جدید در مراکز وابســته به وزارت راه 
و شهرســازی ایجاد کنیم تا در سال 
آینده به تکنولوژی های بیشــتری در 

این حوزه دست یابیم.
از  دنیــا  در  داد:  ادامــه  وی 
سیستم های هوشمند استفاده می شد 
و در حوزه ترانزیت هم در کریدورها 
از همین روش اســتفاده می کنیم تا 
کامیون ها به سرعت از مرز عبور کنند 
و اظهارنامه هــای مالیاتــی و بارنامه 
قبل از ورود کامیون به مرز توســط 
سیستم ها چک شود تا کریدور سبز را 

با کشورهای دیگر محقق کنیم.

 فعالیت ۹۸ درصدی بخش خصوصی
 در صنعت غذایی کشور

مدیرکل دفتر صنایع تبدیلی و غذایی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: ۹۸ درصد 
صنعت غذایی کشــور اعم از تولیــد، صنایع تبدیلی و صــادرات متعلق به بخش 

خصوصی است.
چنگیز اسفندیاری اظهار داشت: صنایع تبدیلی و تکمیلی کشور از لحاظ احداث 
و فعالیــت کارخانه ها رتبه دوم، از نظر اشــتغال زایی رتبه اول و ارزش افزوده رتبه 

سوم را در کل کشور دارد.
مدیرکل دفتر صنایع تبدیلی و غذایی وزارت جهاد کشاورزی افزود: حوزه صنایع 
تبدیلی و تکمیلی بــا ۱۲0 میلیون تن ظرفیت فرآوری محصولات و بیش از 500 
هزار نفر اشــتغال زایی نقش مهمی در ارزآوری، ارزش افزوده، صادرات محصول به 

بازارهای داخلی و بین المللی و جلوگیری از مهاجرت ایفا می کند.
اســفندیاری یادآور شد: همچنین ظرفیت سردخانه ها 5.۷ میلیون تن با عرضه 
سرانه به ازای هر نفر ۶۷ کیلوگرم است در حالی که متوسط جهانی عرضه محصولات 
دپو شده در سردخانه ها 44 کیلوگرم به ازای هر نفر است و ظرفیت سیلوهای کشور 

نیز بیش از ۲0 میلیون تن است.
وی اضافه کرد: یکی از راهبردهای مهم وزارت جهاد کشاورزی توسعه پایانه های 
صادراتی، باراندازهای مبدا گیاهان دارویی، بازســازی، نوســازی یا احداث واحدها 
در قطب هــای صنایع تبدیلی، تکمیل حلقه های زنجیره تولید توســط یک فرد یا 
اتحادیه ها و تشــکل های بخش کشــاورزی در حوزه فرآورده هایی، چون لبنیات و 
گوشــت است. وی در ادامه تصریح کرد: ظرفیت سازی های خوبی در حوزه صنایع 
تبدیلی و تکمیلی در برخی حوزه ها ماننــد صنایع لبنی، آرد، خوراک دام و روغن 
صورت گرفته، اما برخی حوزه ها مانند سبزی و صیفی جات یا بسته بندی محصولات 

کشاورزی نیازمند سرمایه گذاری است.
گفتنی است: ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
برنامه های ملی را برای توسعه بخشیدن به صنعت غذا در کشور اجرایی کرده است 
تا پاسخگوی نیازهای کشور با توانمندی های بومی باشد. اجرای 5 پروژه ملی برای 
تولید محصولات غذایی با کمک فناوری های زیستی یکی از این تلاش ها است که با 

همراهی شرکت های دانش بنیان عملیاتی خواهد شد.

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران: صادرات 
ایران به عراق دوباره صعودی شد

پس از انتشــار خبرهایی که نشان می داد که در ماه های گذشته میزان صادرات 
ایران به عراق افت کرده اســت، آمارهای جدید ارائه شــده از سوی رییس سازمان 
توسعه تجارت نشان می دهد که تا پایان آبان، صادرات به عراق افزایش یافته است.

علیرضا پیمان پاک، رئیس ســازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به آمار هشت 
ماهه صادرات غیر نفتی جمهوری اســلامی ایران به عراق در سال ۱40۱ گفت: بر 
اساس آمارهای منتشــر شده توسط گمرک ایران، صادرات »غیر نفتی« جمهوری 
اســلامی ایران به عراق طی ۸ ماهه ابتدای سال ۱40۱ حدود چهار میلیارد و 300  
میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال ۱400 که این آمار چهار میلیارد و 

۱00 میلیون دلار بود، رشد حدود 4 درصدی را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه از مجموع صادرات غیرنفتی ایران به عراق 3میلیارد دلار مربوط 
به ۶۲ زیرگروه کالایی صادراتی اســت گفت: این میزان نسبت به مدت مشابه سال 
۱400 حدود 3۶ درصد رشد داشته است. همچنین طی مدت مذکور، 54 زیرگروه 

کالایی به عراق کاهش صادرات داشته اند.
رئیس ســازمان توسعه تجارت با اشاره به این مطلب که آمار صادرات جمهوری 
اســلامی ایران با احتساب صادرات گاز به عراق 4۶۶5 میلیون دلار بوده که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۲4 درصد کاهش نشان می دهد تاکید کرد: صادرات گاز 
طبیعی به عراق طی ۸ ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته به میزان 
۱.۶ میلیارد دلار کاهش داشــته است. وی ادامه داد: بررسی دقیق تر سبد صادرات 
ایران به عراق نشان می دهد از مجموع ۱00 قلم اول کالاهای صادراتی به عراق ۷0 

قلم با رشد صادرات همراه بوده و 30 قلم کاهش صادرات داشته است.
پیمان پاک برخی از زیرگروه های صادرات که صادرات آنها بیشترین افزایش یافته 
را برشمرد و افزود: شــمش فولادی، کود اوره، ترانسفورماتورها، لوله های فولادی، 
پروفیل ها، محصولات پلاستیکی، چوب و محصولات چوبی، صنایع معدنی و فلزی، 
ســیم و کابل، محصولات لبنی و لوازم خانگی انرژی بر بزرگ دارای بیشترین رشد 

صادرات به عراق طی مدت مذکور بوده اند.

بانــک مرکزی، علت  رئیس کل 
افزایش نــرخ دلار را در افزایش نرخ 
بهره در بیــش از ۹0 کشــور دنیا، 
نوســانات فصلی و ناآرامی های اخیر 
در کشور دانست و گفت: افزایش نرخ 
در بازار آزاد ارز واقعی نیست و حتما 
تعدیل خواهد شــد و مــا به عنوان 

بازارساز برای آن برنامه داریم. 
علی صالح آبادی اظهار کرد: تورم 
ریشه های متعددی دارد؛ یک ریشه 
آن عوامل طرف عرضه و هزینه است 
که مثلا قیمت های جهانی باعث آن 
تقاضاست که  عامل دوم  می شــود. 
به نقدینگی و پایه پولی برمی گردد. 

عامل سوم انتظارات تورمی است.
وی افــزود: پایــه پولــی، پولی  
اســت که بانک مرکــزی به جامعه 
تزریق می کنــد، بخشــی از آن به 
خرید ارزهــای دولت برمی گردد که 
بانک مرکزی بــرای خرید آن ریال 
می پردازد و به جامعه تزریق می شود. 
محــور دوم بدهی دولــت به بانک 
مرکزی و محور ســوم بدهی بانک ها 
به بانک مرکزی ســت و اوراق دولتی 

که خریداری می شود. 
رئیــس کل بانک مرکــزی ادامه 
داد: ابتدای امســال یک برنامه پولی 
نوشــتیم که تا پایان ســال به چه 

میزانی از پایه پولی برســیم. از سال 
گذشته کمیته پایه پولی و نقدینگی 
تشــکیل دادیم و ماه به ماه رصد و 
پایــش کردیم. یکی از دلایل رشــد 
پایه پولی تنخواه بود که آن را حذف 
کردیــم و جلوی تزریــق حدود ۶0 
همت تزریق پول پرقدرت به جامعه 

جلوگیری شد.
*رشد نقدینگی زیر ۳۰ درصد 

تا پایان سال
از کاهــش رشــد  صالح آبــادی 
نقدینگی به کمتــر از 30 درصد تا 
پایان ســال خبــر داد و گفت: روند 
رشــد نقدینگی کاهنده است. روند 
۱۲ ماهه نقدینگی در ابتدای دولت 
ســیزدهم 4۲.۸ درصد بوده که در 
آبانماه ۱40۱ به 3۲.۹ رسیده است. 
رشد خالص دارایی های خارجی بانک 
مرکزی نیز در ســال گذشته ۱۷.5 
درصد بود که امســال در آبان ماه به 

3.۸ درصد رسیده است.
وی افزود: ســپرده قانونی بانک ها 
را از ۱0 درصد به ۱5 درصد افزایش 
دادیم تا ترازنامه بانک ها کنترل شود. 
کنتــرل نقدینگی از اهــداف اصلی 
بانک مرکزی است و برای تحقق آن 
کاملا جدی هســتیم. بانک ها طبق 
شاخص های رتبه بندی سلامت بین 

۱ 5. تا ۲.5 درصد رشد ترازنامه دارند 
و بیشتر از آن اجازه نمی دهیم.

*افزایش سرمایه ۳۵ همت در 
بانک های دولتی 

صالح آبــادی بیان کرد: امســال 
در بانک هــای دولتی با کمک دولت 
35 همت افزایش ســرمایه خواهیم 
داشــت. برای اصلاحات بانک ها هم 
با کمک خودشــان برنامه اصلاحی 
درنظر گرفته ایم. اصلاح تراز نقدینگی 
و فــروش امــوال مــازاد بانک ها، با 
همراهی خود بانک ها به خوبی پیش 
مــی رود. رئیس کل بانــک مرکزی 
ادامه داد: تورم تولیدکننده در ابتدای 
دولت سیزدهم ۸۲ ۶. درصد بود که 
با روند نزولــی در آبان ماه ۱40۱ به 
3۹.۱ درصد رسیده است. تورم نقطه 
به نقطه تولیدکننده ۱03 درصد بود 
که به 3۲ درصد رســیده است. تورم 
سالانه مصرف کننده هم در ابتدای 
دولــت 5۹.3 درصد بود که به 3۹.۹ 

درصد رسیده است .
*کاهش چشــمگیر تورم در 

سال آینده 
وی گفت: تورم ماهانه در ابتدای 
ســال بالا رفت که دلیــل عمده آن 
اجرای طرح مردمی ســازی یارانه ها 
و افزایــش حقوق ها و تغییر عوارض 

حقوق گمرکی بود. اگر این 3 عامل 
نبود تورم کنونی بسیار کمتر بود اما 
در سال آینده این عوامل را نخواهیم 
داشت و تورم به صورت چشمگیری 
کاهــش خواهد یافت. بدون شــک 
انتظارات تورمــی و روند تورمی در 
ماه ها و ســال آینده کاهشی خواهد 
بود و دیگر شوک های سال ۱40۱ را 

نخواهیم داشت. 
صالح آبــادی افــزود: اگــر طرح 
مردمی سازی یارانه ها و تغییر مبنای 
حقوق گمرکی نبود امســال تورم به 
۲5 درصد می رســید. بعد از بهبود 

وضعیت کرونا در کشــور رشد 5.4 
درصــدی بخش خدمات را شــاهد 
بودیم و  رشد بخش صنعت و معدن 

و کشاورزی هم قابل توجه است.
وی با بیان اینکه بخشی از کنترل 
تورم بــه انضباط بودجــه ای دولت 
برمی گــردد و امیدواریــم بودجه با 
منابع واقعی دیده و بســته شــود،  
گفت: تســهیلات تکلیفی در بودجه 
هم مهم اســت. بر اساس محاسبات 
مــا در بودجــه توان بانک هــا برای 
تســهیلات تکلیفی مشــخص شده 
اســت کــه در لایحه بودجــه درج 

می شــود، از مجلس انتظار داریم در 
چهارچوب آن عدد تسهیلات تکلیفی 
درنظر بگیرند. باید هدف اصلی همه 
از مجلس تا دولت کنترل تورم باشد. 
رئیــس کل بانک مرکــزی ادامه 
داد: نرخ دلار نیمایی در ابتدای آبان 
۱3۹۹ به ۲۸ هزار تومان رسید. ارز 
نیما ارزی اســت که بــرای واردات 
کشــور تامین می شود و حجم بالای 
ارز کشــور در این ســامانه معامله 
می شــود. دولــت و صادرکنندگان 
عرضه کننده ارز در سامانه هستند و 
واردکنندگان از این طریق ارز واردات 

را دریافت می کنند.
*وضعیت ارزی از ســال قبل 

بهتر است 
وی بــا اعــلام اینکــه از ابتدای 
ســال تاکنون 3۲.۱ میلیارد دلار ارز 
در ســامانه نیما عرضه شــده است، 
گفت:سال گذشــته در همین مدت 
۱۹.۶ درصد بود که نشان از افزایش 
۶4 درصــدی عرضه ارز در ســامانه 
نیماســت. این نشــان می دهد که 
وضعیت ارزی کشور نسبت به سال 

گذشته بسیار بهتر بوده است.
*دلایــل افزایش نرخ دلار از 

دید صالح آبادی 
صالــح آبــادی افزود: نــرخ دلار 

در بازار غیررســمی از اواخر ۱3۹۸ 
افزایش وحشــتناکی داشــت و در 
اواسط ۹۹ به 3۱ هزار و 500 تومان 
تومان رسید. در گذشته در مقاطعی 
نرخ ارز جهش داشت و مجددا کمی 
کاهش پیدا می کرد. اخیرا بخشی از 
افزایش قیمت ارز به تقویت دلار به 
دلیل افزایش نــرخ بهره در بیش از 
۹0 کشور دنیا به ویژه در آمریکا بود.  
البته ناآرامی های 3 ماه گذشــته نیز 

در بازار ارز اثرگذار بوده است. 
نوســانات  البته  داد:  ادامــه  وی 
فصلی هم موثر است، در پایان سال 
میلادی همیشه نوسان داشته ایم که 
مجــدد اثرش از بیــن خواهد رفت. 
بازار غیررســمی بــا حجم معاملات 
بسیار کم نرخ تعیین می کند و نرخ 
واقعی نیســت. ذافزایش نرخ در این 
بــازار واقعی نیســت و حتما تعدیل 
خواهد شــد و ما به عنوان بازارساز 
برای آن برنامه داریــم.  رئیس کل 
بانــک مرکــزی از افزایــش عرضه 
ارزهای پرطرفــدار خبر داد و گفت: 
در سیاســت گذاری ارزی برنامه های 
متعدد و متنوعی داریم. نقشه ارزی و 
نقشه تجاری کشور باید باهم منطبق 
باشــد تا نیاز واردات به ســهولت و 
سرعت تامین شــود. در این زمینه، 

کمیته مشــترکی بین وزارت نفت ، 
وزارت صمــت و بانک مرکزی ایجاد 
شده اســت تا تامین ارز بهتر از قبل 

بوده است. 
تسهیلات  ســقف  *افزایش 

ارزی کالاهای اساسی 
وی با بیان اینکــه تخصیص ارز 
کالاهای اساســی از 30 روز به 4۸ 
اســت،  پیدا کرده  ســاعت کاهش 
گفــت: کالاهــای دیگــری هم که 
در بازار رســمی تامین نمی شــد در 
آینــده نزدیک تامین خواهد شــد. 
سقف تسهیلات ارزی برای کالاهای 
اساســی را از ۲0 به ۶0 میلیون دلار 
افزایش دادیم. عرضه ارز صادرکننده 
و دریافت ارز توســط واردکننده به 
صــورت مســتقیم را در هفته های 

آینده فراهم خواهیم کرد. 
برجام  بــدون  افزود:  صالح آبادی 
بســیاری از مطالبات ارزی را وصول 
کردیــم و روابــط ایــران و چیــن 
راهبردی است و حواشی اخیر هیچ 

تاثیری در روابط ما ندارد.
وی دربــاره تغییر معــاون ارزی 
بانک مرکزی نیز گفت: معاون جدید 
اقدامات مناسبی را دنبال خواهد کرد 
تا به زودی شاهد ثبات و آرامش در 

بازار ارز باشیم.

رئیس کل بانک مرکزی: نرخ  ارز حتما تعدیل می شود

عضو اتاق بازرگانی تهران مطرح کرد؛ ریشه های بازگشت آرامش به بازار مرغ
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید کاهش حضور دستوری دولت در صنعت مرغ و عمل به خواسته فعالان اقتصادی، عاملی برای کاهش التهابات و بازگشت آرامش نسبی به بازار بوده است. احمدرضا فرشچیان اظهار 
کرد: ما در بخش خصوصی و اتاق بازرگانی، بارها اعلام کرده ایم که وقتی نقش دولت در تصدی گری اقتصادی کاهش پیدا کرده و بازار بر اساس واقعیت های خود حرکت کند، می توان انتظار داشت که شرایط چه به نفع تولیدکننده و 
چه به نفع مصرف کننده تغییر وضعیت پیدا کند. در واقع آنچه که در ماه های گذشته در بازار مرغ دیده شده، نشانه ای از جنبه های مثبت این رویکرد است. وی با بیان اینکه نسبت به سال گذشته، میزان التهابات بازار مرغ به حداقل 
رسیده است، بیان کرد: این در حالی است که دولت صرفا نقش خود در تامین ارز نهاده های دامی را کنار گذاشت اما همین اصلاح باعث شد که ماادیگر مشکلاتی مانند کمبود مرغ در بازار، تغییر جدی قیمت ها در کوتاه مدت و 
نگرانی های جامعه را نداشته باشیم و حتی می توان گفت که ما مازاد بر نیاز داخلی نیز مرغ تولید می کنیم. عضو اتاق بازرگانی تهران در پاسخ به این سوال که آیا کاهش قدرت خرید نیز در رسیدن به این مازاد تولید نقش داشته؟ گفت: 
قطعا همین طور است و البته این موضوع به شرایط اقتصادی ما باز می گردد. در کنار آن ما با یک اصلاح الگوی مصرف نیز مواجه بوده ایم و در کنار هم قرار گرفتن این شرایط همراه با بهبود شرایط تولید با کاهش نقش دولت باعث 
رسیدن به این عملکرد شده است. فرشچیان درباره امکان صادرات مرغ ایرانی نیز تصریح کرد: ما تا چند سال قبل صادرکننده مرغ بوده ایم و قطعا در این حوزه هم تجربه کافی وجود دارد و هم ظرفیت های خوبی داریم. با این وجود 

اما دولت باید تکلیف صادرکنندگان را روشن کند. یعنی این طور نباشد که صادرکننده سرمایه گذاری کرده، تولید کند و وقتی قصد صادرات داشت ناگهان با ممنوعیت مواجه شود. 

معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی مطرح کرد؛

فعالیتهزاراندستگاهاتوبوسوسواریبرایجابجاییبرونشهری
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 سال دهم-شماره ۳۳۷

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی: نوسانات نرخ دلار تاثیری بر قیمت لوازم خانگی نداشت
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان اینکه افزایش نرخ ارز تاثیری بر قیمت لوازم خانگی و تقاضا در این بازار نداشته، گفت که مغازه داران هم نمی توانند قیمت ها را بالا ببرند، چراکه به دلیل رکود حاکم بر 
بازار، افزایش قیمت، خودزنی است. در هفته های اخیر نرخ ارز سیر صعودی داشته و این وضعیت بر بازارهای دیگر از جمله مسکن، خودرو و غیره هم اثر داشته است. اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی، 
درباره تاثیر افزایش نرخ ارز بر بازار لوازم خانگی گفت: افزایش نرخ ارز تاثیری بر قیمت لوازم خانگی و تقاضا در این بازار نداشته است. به گفته وی قیمت ها تغییر نکرده، چرا که اگر شرکت ها قیمت محصولات خود را افزایش 
دهند، کسی کالا نمی خرد. البته زمزمه هایی برای افزایش قیمت شنیده می شود، اما تاکنون شرکتی قیمت ها را افزایش نداده است. رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان اینکه قدرت خرید هم افزایش نداشته که 
انتظار افزایش تقاضا یا کاهش رکود داشته باشیم، تصریح کرد: اینکه مردم نگران افزایش بیشتر قیمت ها باشند و خرید کنند هم درست نیست، چون مردم در حال حاضر هم پول ندارند و می دانند گران تر هم شود اتفاقی 
نمی افتد. پازوکی در پاسخ به اینکه آیا مغازه داران، با افزایش نرخ ارز قیمت کالاهای خود را افزایش نداده اند، گفت: مغازه داران هم نمی توانند قیمت ها را بالا ببرند، چرا که دنبال مشتری هستند. رکودی که برای کارخانه دار 
هست، برای آن ها هم وجود دارد و افزایش قیمت در این وضعیت خودزنی است.

رییس سازمان مالیاتی خبر داد؛

آغازاجرایگامدومقانونپایانههایفروشگاهی
رییــس ســازمان امــور مالیاتــی از 
آغاز اجــرای گام دوم قانــون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان خبر داد و 
گفت: شــرکت های دولتی و دستگاه های 
اجرایی موضوع ماده 5 قانون کشــوری از 

اول دی ماه به سامانه می پیوندند.
داوود منظور در همایش تبیین نظام 
پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان 
برای شــرکت های دولتی و دستگاه های 
اجرایی، با بیان اینکه قرار اســت دومین 
گام اجرایی را در ارتباط با قانون پایانه های 
فروشگاهی برداشته شــود، توضیح داد: 
قرار شــد از تاریخ اول دی ماه، مجموعه 
دســتگاه های دولتی به اجرای این قانون 
ملحق شوند. در ســال اول پس از شروع 
به کار دولت ســیزدهم، امکانات سخت 
افزاری، نرم افــزاری و مقرراتی لازم برای 
اجرای قانــون را انجام دادیم و قانونی که 

دو سال بر زمین مانده بود را اجرا کنیم.
وی با تاکید بر اینکه همه ملزوماتی که 
برای اجرای قانون نیاز بود تصویب و ابلاغ 
شــد، عنوان کرد: در گام اول از اول ابان 
ماه شرکت های بورسی را فراخوان کردیم 
و از انجایی که 5۲0 شرکت بورسی بخش 
بزرگی از تولید کالا و خدمات را بر عهده 
دارند، با پیوســتن این شرکت ها ببخش 

بزرگــی از اقتصاد را به ســامانه مودیان 
متصل کردیم.

رییس ســازمان امــور مالیاتی ادامه 
داد: البته بالغ بر ۱00 شــرکت بورســی 
مشــمول اجرای این قانون نمی شــوند 
که عمدتا نهادهــای مالی و صندوق های 

سرمایه گذاری هستند.
*۲۰۰ شــرکت بورســی صورت 

حساب ارسال کردند
منظــور از ارســال صورت حســاب 
الکترونیکی توســط ۲00 شرکت بورسی 
خبر داد و افزود: ۲00 شــرکت بورســی 
شروع به ارســال صورت حساب کردند و 
طی مدت کم تر از دوماه بالغ بر 530 هزار 
صورت حساب صادر شده که بالغ بر 300 
هزار صورت حســاب فــروش به مصرف 
کننده نهایی بوده اســت. ســایر صورت 
حساب ها نیز در ارتباط با اشخاص تجاری 

صادر شده است.
صــورت  ارزش  داد:  ادامــه  وی 
حســاب هایی که صادر شده بالغ بر ۱۲0 
همت بوده و ۸۶00 میلیارد تومان ارزش 
افزوده  ثبت شــده است. به طور کلی بالغ 
بر ۶۶۸ حافظه الکترونیکی دریافت شده 
اســت. ۲00 شــرکت دیگر نیز درحال 

اماده سازی هستند.

رییس ســازمان امور مالیاتی با بیان 
اینکــه صورت حســاب هایی کــه برای 
اشخاص تجاری صادر شده باید به تایید 
این اشخاص برســد، عنوان کرد: درواقع 
در این قانون هم فروشنده صورت حساب 
صادر میکند هم اشخاص تجاری به عنوان 
خریدار تاییدیه می دهند. در این راســتا 
۷0 درصد صورت حساب هایی که ارسال 
شده، تایید هم شده است. به نام ۲۲ هزار 
خریدار به صورت حساب صادر شده است.
*اجرای کامــل قانون پایانه های 

فروشگاهی تا پایان سال اینده
به گفتــه منظور، در آینــده نزدیک 
مبنای تعامل با مودیان اطلاعاتی اســت 
که به صورت الکترونیکی دریافت می شود.

وی با بیان اینکــه در گام دوم اجرای 
قانون پایانه های فروشــگاهی ۷0 درصد 
این قانون جلو رفته است، عنوان کرد: در 
این گام تا پایان سال جاری بخش بزرگ 

افتصاد به سامانه مودیان ملحق شوند.
رییس ســازمان امور مالیاتی از تولید 
بالغ بر ۱0 کارپوشــه خبــر داد و عنوان 
کرد: همه می توانند با مراجعه به درگاهی 
ملی خدماتی وارد کارپوشــه خود شوند 
و صورت حســاب ها را مشــاهده کنند. 
در درگاه خدمــات الکترونیکی، مودیان 

میتوانند اظهارنامه بدهند، اعتراض کنند، 
پرداخت مالیــات انجام دهند و اطلاعات 
مربوط به خرید و فروش خود را مشاهده 

کنند.
بــه گفتــه منظــور، اجــرای قانون 
پایانه های فروشگاهی تا پایان سال اینده 

تکمیل می شود.
اصلاحیه  درخواســت  *ارسال 

قانون به مجلس
وی در ادامه از ارســال یک اصلاحیه 
پایانه های فروشگاهی  برای اجرای قانون 
به مجلس خبر داد و گفت: حس کردیم 
اجرای این قانون به انعطاف بیشتری نیاز 
داریــم. یک فوریت تصویب شــد و اماده 
میشــیم که اصلاحیه به صحن بیاید. ما 
درخواســت کردیم اختیارات سازمان در 
بخشــودگی جرایم برای یک تا دو سال 
اینده بیشتر شود. در این قانون پیش بینی 
شده است که کسانی که صورت حساب 
صادر نکننــد ۱0 درصد فروش را جریمه 
شــوند، ما اعتقاد داریم ممکن اســت در 
مراحل اولیه اجرا مشــکلاتی ایجاد شود 
بنابراین درخواســت کردیــم اختیارات 
سازمان در بخشودگی جرایم کامل باشد.

رییس سازمان امور مالیاتی ادامه داد: 
همچنین سازمان امور مالیاتی درخواست 

کرد که قانون تدریجی اجرا شود. اجرا در 
قانون یکجا دیده شــده و طبق قانون از 
زمان اجرا جریمه ها باید اعمال شوند. اما 

سازمان خواستار اصلاح است.
*دســتگاه های پوز بــه عنوان 
صورت حساب الکترونیکی پذیرفته 

شوند
منظور ادامه داد: همچنین ســازمان 
درخواست کرده است صورت حساب هایی 
کــه مشــاغل خــرد دســتگاه های پوز 
ثبــت میکنند به عنوان صورت حســاب 
الکترونیکی پذیرفته شــود؛ این اقدام کار 
حدود 4 تا 5 میلیون واحد مشاغل خرد را 

تسهیل میکند.

وی تاکید کرد: همچنین درخواســت 
کردیم صورت حســاب هایی که در دوره 
اجــرای تدریجی خارج از ســامانه ایجاد 
می شــود را هم بپذیریم. تمهید دیگر که 
درخواست کردیم مربوط به ارزش افزوده 
است. بخش بزرگی از فعالان اقتصادی را 
مکلف به دریافن مالیات بر ارزش افروده 
نکردیم، با شروع این قانون ارزش افزوده 
اجرا می شــود. ســازمان درخواست کرد 
کــه ارزش افزوده طبــق روال قبلی و با 
فراخوان سازمان اجرا شود. بر این اساس 
همه افرادی که مالیــات بر ارزش افزوده 
پرداخت میکنند از اول تیر ســال اینده 

فراخوان می شوند.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری:

 در حوزه قطعات هواپیمایی
 قدم بزرگی برداشته ایم 

اگرچه هیچ کدام از عوامل محدودکننده ما در صنعت هوایی کاســته نشده و 
تحریم ها همچنان وجود دارد، اما رئیس سازمان هواپیمایی کشوری می گوید در 
حوزه خرید هواپیمای دســت دوم و نو اقداماتی صورت گرفته و در حوزه قطعات 

قدم بزرگی برداشته ایم.
نوسازی ناوگان هوایی ایران که به اعتقاد کارشناسان دلیل بسیاری از معضلات 
و مشــکلات در این صنعست بوده، همواره طی ســال ها و دولت های گذشته در 
دستور کار مسئولان قرار داشته است.  این در حالی است که به گفته مسئولان، 
هیچ کدام از عوامل محدودکننده ما در صنعت هوایی کاســته نشــده، تحریم ها 
همچنان وجود دارد و بعضا با توجه به موضوعات پیش آمده در داخل یا خارج از 
کشور، تشدید می شــود.   با وجود این، در سال های گذشته و به علت تحریم ها، 
اقداماتی برای توانمندســازی ایران انجام شــده تا جایی که مسئولان معتقدند 
استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها و به اشتراک گذاشتن توانمندی ها، ما را نسبت 

به تحریم ها بسیار مقاوم کرده است.
در این راستا، محمد محمدی بخش، رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: 
صنعت هوایی کشور ۱۲ سال است که در تمام زمینه های قطعات، تولید، کتاب و 
حتی امداد و اورژانس هوایی در تحریم است. با وجود این، به همت متخصصان در 
این 40 ســال توانمندی های ایران افزایش یافته است و امیدواریم بتوانیم در این 

نمایشگاه به توسعه صنعت کمک کنیم.
براســاس گزارش وزارت راه، وی با بیان اینکه مسیر مشخص و تکلیف معلوم 
اســت، گفت: در حوزه خرید هواپیمای دست دوم و نو اقداماتی صورت گرفته و 
قدم بزرگی در حوزه قطعات برداشته ایم. با استفاده از شرکت های دانش بنیانی که 
هنوز به بخش هوایی اضافه نشده اند و در حوزه هوایی و فضایی بسیار زیاد هستند، 

می توانیم ظرفیت های موجود را به نهایت بهره برداری برسانیم.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری همچنین توضیح داد: ایران با کشور روسیه 
تفاهم نامه هایی نوشته که امیدواریم با این هم افزایی، افزایش فرایند تخصصی را 

در حوزه هوایی شاهد باشیم.

در دیــدار وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و وزیر 
نیرو به همکاری این وزارتخانه برای تسریع در پروژه ملی 

فیبرنوری منازل و کسب وکارها تاکید شد.
رشته های شفاف شیشه ای و پلاستیکی یا فیبرنوری 
بخش مهمی از تجهیزات ارتباطی زیرساختی در جهان 
را تشکیل داده اســت؛ فناوری اصلی که طی سال های 
گذشته در بخش ارتباطات ثابت ایران کمتر به کار گرفته 
شــده بود، اما در دولت سیزدهم مورد توجه ویژه دولت 

و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات قرار گرفته است.
در همین رابطه، عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات میزبان علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو 
بود و در این دیدار درباره همکاری های مشــترک بحث 

و تبادل نظر شد.
در ایــن دیدار که با حضور معاونان این دو وزارتخانه 
برگزار شــد، زارع پور با تشــریح ماموریت هــای وزارت 
ارتباطــات در حوزه های مختلف به پروژه شــبکه ملی 
اطلاعات به عنوان یکی از اولویت های مهم دولت اشاره 
کرد و اظهار کرد: در یک ســال گذشته دولت سیزدهم 

پیشرفت این پروژه به حدود ۶0 درصد رسیده است.
وی افزود: با راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات خدمات 
متنوع و با کیفیت در یک بســتر امن و پر ســرعت  به 

مردم ارائه می شود.
وزیر ارتباطات با اشاره به برنامه ریزی وزارت ارتباطات 
برای راه اندازی چهار قطب مرکز داده در  کشــور گفت: 
برای تامین برق این چهــار مرکز به عنوان مراکز قطب 

داده کشور نیاز به همکاری وزارت نیرو دارد.
زارع پور به پروژه فیبر نوری منازل و کســب و کارها 
به عنوان یکی دیگر از اولویت های دولت برای ســه سال 
آینده اشــاره کرد و تشریح کرد: این پروژه به عنوان یک 
پروژه راهبردی و ملی نیاز مردم به ســرعت های بالای 
چند صد مگابیت بر ثانیه را تامین می کند. ضمن اینکه 
توسعه نسل های جدید تلفن همراه نیازمند تامین شبکه 

فیبر نوری است.
او با تاکید به اینکه انجام این پروژه می تواند ارتباطات 
پایدار کشور را تا چند دهه آینده بیمه کند، از وزیر نیرو 
خواست تا زیرساخت های وزارت نیرو به کمک این پروژه 
بیاینــد. وزیر ارتباطات از وزارت نیــرو به عنوان یکی از 
دســتگاه های پیشرو در پیوستن به پنجره ملی خدمات 

دولت هوشمند تقدیر کرد.
طبق اعلام وزارت ارتباطات وفناوری اطلاعات، علی 
اکبر محرابیان نیز در این جلسه با اشاره به پیشرفت های 
شبکه ملی اطلاعات، این پیشرفت را امید بخش دانست 
و تاکید کرد که برای اطلاع مردم باید درباره این شبکه 
اطلاع رسانی بهتری شود. وی با اعلام آمادگی کامل برای 
همکاری در پروژه فیبر نوری منازل و کســب و کارها، 
افزود: هــر امکانی که در اختیار وزارت نیروســت برای 

استفاده در این پروژه در اختیار قرار می گیرد.
وزیر نیــرو، با توجه بــه جهت گیــری وزارت نیرو 
برای بهره گیری حداکثــری از فناوری های جدید برای 
هوشمندســازی ایــن وزارتخانه، قرائت کنتور، ارســال 

لحظه ای و فرمــان پذیری را برای مدیریت مصرف مهم 
عنوان کرد و گفت: اولویت ما هوشمندسازی کنتور پنج 
میلیون مشــترک پر مصرف است که می توانیم در این 

حوزه نیز با وزارت ارتباطات همکاری داشته باشیم.
بر اساس این گزارش، در این جلسه معاونین دو وزیر 
نیز مباحثی را درباره نوع شــیوه همکاری دو وزارتخانه 
و مســائل مرتبط با آن مطرح کردنــد و در پایان مقرر 
شــد مدل همکاری برای پــروژه فیبرنــوری منازل و 
کســب و کارها ظرف چند روز آینده بین معاونین این 
دو وزارتخانه به تفاهم برسد. گفتنی است یکی از هفت 
کلان پروژه شبکه ملی اطلاعات، توسعه زیرساخت های 
ارتباطی و فیبر نوری است و مسئولان وزارت ارتباطات 
تأکید کرده اند با برنامه ریزی  صورت گرفته تا پایان دولت 
ســیزدهم ۸0 درصد خانوارها و کســب و کارها به فیبر 
نوری متصل خواهند شــد که سرعت نامحدودی دارد و 
اخیرا هم اعلام شده که همه شهرهای استان ایلام تحت 

شبکه سراسری فیبر نوری قرار گرفته است.

بنا بر اعلام وزارت جهادکشاورزی تولید بیش از ۲۷.۱ میلیون تن سبزی 
و صیفی در کشور برای سال زراعی ۱40۱-۱40۲ پیش بینی می شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد کشاورزی، حسین اصغری، 
مدیرکل دفتر امور سبزی ها و گیاهان جالیزی وزارتخانه با بیان این مطلب 
پیش بینی سطح زیر کشت سبزی و صیفی در سال زراعی جاری را حدود 
۷۲5 هزار هکتار بیان کرد و گفت: متوســط عملکرد ســبزی و صیفی در 

سال زراعی جاری 3۷.3 تن در هکتار برآورد می شود.
وی افزود: میزان بذر مصرفی کشــت سبزی و صیفی کشور به جز گیاه 

سیب زمینی حدود 4000 تن اســت که از این میزان نزدیک به ۷۲0 تن 
از طریــق واردات و حدود 3۲۸0 تن در داخل تامین می شــود، ضمن آن 
که هر سال 550 هزار تن بذر سیب زمینی تولید داخل مورد استفاده قرار 

می گیرد.
اصغری با بیان این که در سال زراعی ۱40۱-۱400 به دلیل خشکسالی 
شدید در کشور، بیش از ۶۸۱ هزار هکتار زیر کشت سبزی و صیفی رفت، 
خاطرنشان کرد: در سال زراعی گذشته نزدیک به ۲5.۲ میلیون تن سبزی 

و صیفی با متوسط عملکرد 3۷.۱ تن در هکتار تولید شد.
وی ســطح ابلاغی کشت سیب زمینی طرح استمرار یا تولید زمستانه را 
5050 هکتار با پیش بینی تولید ۱۷۷ هزار تن و سطح اجرا را 530۶ هکتار 

با برآورد تولید ۱۸4 هزار تن عنوان کرد.
مدیرکل دفتر امور ســبزی ها و گیاهان جالیزی وزارت جهاد کشاورزی، 
سطح کشت ابلاغی پیاز طرح استمرار در سال جاری را نیز ۱۲ هزار و 50 
هکتار با پیش بینی تولید 550 هــزار تن اعلام و تصریح کرد: تاکنون ۱۶ 
هزار و 543 هکتار زیر کشــت پیاز طرح استمرار قرار گرفته و پیش بینی 
می کنیم از این ســطح ۷۹0 هزار تن پیاز تولید شــود. وی درباره کشت 
نشــایی حوزه سبزی و صیفی گفت: سطح زیر کشت محصولات نشایی در 
ســال زراعی ۱40۱-۱400 بالغ بر ۲34 هزار هکتار بود و بیشترین سطح 

زیر کشت نشایی به گوجه فرنگی و پیاز تعلق داشته است.
اصغری افــزود: هندوانه با 30 هزار هکتار و خربــزه با ۲0 هزار هکتار 
کشت نشایی به ترتیب معادل 3۹ و 3۷ درصد کل سطح زیر کشت نشایی 
این محصولات را دارند و ســطح نشــایی این دو محصول در سال جاری 

نسبت به سال گذشته دو برابر شده است.

همکاری وزارت ارتباطات و نیرو برای تسریع پروژه فیبرنوری 

وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه در حوزه هوایی نوسازی 
ناوگان و افزایش تعداد ناوگان هوایی در دستور کار است، گفت: 
از راه های مختلف نســبت به این کار اهتمــام داریم و از تولید 
داخل نیــز حمایت می کنیم تا بتوانیم با حمایت داخلی تامین 

هواپیما را انجام بدهیم.
مهرداد بذرپاش در حاشیه مراسم بزرگداشت هفته پژوهش 
در مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی به بیان برنامه های 
وزارتخانــه در حوزه مســکن و حمل و نقــل پرداخت و گفت: 
در حوزه ریلی تکمیل کریدور شــمال-جنوب و شرق-غرب از 
مسئولیت های اصلی ماست که در این خصوص توافقات خوبی 
با تامین کنندگان مالی داخلی و خارجی انجام شد. با کشورهایی 
کــه نمایندگان  آنهــا در ایران هســتند در ســطوح مختلف 

صحبت های خوبی انجام شده است.
*تکمیل کریدورهای  اصل جاده ای در دســتور کار 

است
وی ادامه داد: در حوزه جاده ای مشــکلات از گذشــته باقی 
مانده اســت. در چارچوب منابعی کــه در اختیار داریم هم در 
حوزه منابع عمومــی و هم در حوزه منابعی که از فروش اموال 
و مولدسازی دارایی ها در دستور کار داریم تکمیل کریدورهای 

اصلی در دستور کار قرار دارد.
عضو کابینه دولت ســیزدهم توضیــح داد: در حوزه بندری 
با کشــورهای حاشــیه خلیج فارس توافقات خوبی انجام شده 
است که با نهایی شدن اعلام عمومی خواهد شد. در این بخش 
شرکت های مشــترکی را با برخی از کشورها در دست تاسیس 
داریم تا در جابه جایی مسافر و بار بتوانیم جهش قابل توجهی را 
داشته باشیم تا زنجیره دریایی را به ریلی وصل کند. بدین معنا 
 CIS از حاشیه کشورهای خلیج فارس به راحتی به کشورهای

دسترسی انجام شود.
بذرپاش ادامه داد: در حوزه هوایی نوسازی ناوگان و افزایش 

تعداد ناوگان هوایی در دســتور کار اســت. از راه های مختلف 
نسبت به آن اهتمام داریم و از تولید داخل نیز حمایت می کنیم 
تــا بتوانیم با حمایت داخلی تامین هواپیما را انجام بدهیم. هم 
به لحاظ تعداد و هم نوســازی نــاوگان اقدامات خوبی در حال 

انجام است.
*بهسازی راه های روستایی یکی از اولویت های وزارت 

راه و شهرسازی
وی خاطرنشــان کرد: در حــوزه راه روســتایی که یکی از 
اولویت های مردم و نمایندگان به ویژه در مناطق محروم اســت 
مشــکلاتی وجود دارد که بهســازی راه های روستایی یکی از 
اولویت های ما در شبکه راه های کشور است که برنامه ها در این 

بخش به زودی اعلام می شود.
وزیر راه و شهرسازی در خصوص تامین مالی اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن نیز توضیح داد: روش های مختلفی در 
دستور کار اســت. در هدف گذاری تامین مسکن که اولویت 
دولت و قانون جهش تولید مسکن است از روش های مختلفی 
کار دنبال می شود. از روش های ترکیبی تامین منابع مالی نیز 
استفاده خواهد شد تا این کار محقق شود. بدین معنا، زمین، 
تســهیلات، اتمام پروژه های مســکن مهر، اتمام پروژه های 
نهضت ملی و روش های دیگر ســاخت مسکن در دستور کار 

است.

رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی گفت: هجمه دلالان 
و رانتخواران خودرو که در پی قیمت گذاری دستوری ۲50هزار 
میلیارد تومان رانت نصیبشان شد علیه اقدام خودروسازان برای 
عرضــه در بورس قوت گرفته کــه البته این موضوع قابل پیش 

بینی بود.
نجفی منش به مسیرهای تنظیم گری بازار خودرو در چند 
ســال اخیر اشاره کرد و اظهار داشت: پی از التهاب بازار خودرو 
در ابتدا شورای رقابت با روندی که در قیمت گذاری خودرو در 
پیش گرفت ۱۲0 هزار میلیارد تومان زیان برای صنعت خودرو 
به بار آورد. در ادامه تعیین نرخ به دست شورای سیاست گذاری 
اقتصادی دولت افتاد و در دوره ای که کشور تورم 40 درصدی 
را تجربه می کرد تنها ۱۸ درصد به نرخ ها اضافه شد اما همان 
زمان نیز برخی رســانه ها با تمام قوا علیه این تصمیم فعالیت 

کردند تا مبادا سود دلالان خودرو کم شود.
رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی گفت: پس از کش 
و قــوس های فراوان و قرعه کشــی و نارضایتی مردم و ادامه 
توزیع رانت، بهترین و شفاف ترین راه باقی مانده برای نجات 
صنعت خودرو و البته حمایت از مصرف کننده، سازوکار بورس 
کالا از سوی شورای عالی بورس معرفی شد. وی تنها راهکار 
قانونــی و ضد رانت رهایی صنعت خــودرو از قیمت گذاری 
دستوری را بورس عنوان کرد و افزود: برخی انتقاد می کنند 
که در هیچ کجای دنیا خودرو در بورس عرضه نمی شــود و 
من به آن ها پاســخ می دهم در کدام کشور بازار این چنینی 
با این مختصات و قیمت اجباری به تولیدکننده وجود دارد؟ 
از سوی دیگر هیچ راهی برای حمایت همزمان از خودروساز، 
مصرف کننده و ســهامدار که همه اطلاعات آن شفاف باشد 

وجود ندارد.
نجفی منش با اشاره به رانت ۲50 هزار میلیارد تومانی ناشی 
از قیمت گذاری دســتوری خودرو اظهار کرد: افرادی که از این 

رانت بهره برده اند به دنبال هجمه علیه عرضه خودروسازان در 
بورس و بازگشت به همان روال رانت زای گذشته هستند تا باز 

هم بتوانند از این رانت استفاده کنند.
وی تاکید کــرد: اولین و بهترین راهکار قانونی همانطور که 
اشاره شد عرضه تمامی خودروها در بورس کالاست و دومین راه 
نیز آزادسازی واردات خودرو همزمان با عرضه های داخلی است.

رئیس انجمن صنایع همگن قطعه ســازی بــا تاکید بر این 
موضــوع که دلالان خــودرو در صف نخســت مخالفان عرضه 
خودرو در بورس قرار دارند، گفت: عرضه در بورس باعث شــده 
خودرو ارزان تر از بازار به دســت مصرف کننده برسد درنتیجه 
اعتراض دلالان را به همراه داشــته باشد. برای مثل تارایی که 
550 میلیــون تومان در بازار معامله می شــود اما مردم 450 
میلیون تومان در بورس خریدند، مشــخص اســت که صدای 

دلالان را بلند می کند.
وی اظهار کرد: مردم همه با بازار خودرو آشــنا هســتند و 
بهتریــن راهکار برای مقابله با هجمــه دلالان خودرو، تبیین و 
روشــنگری مســایلی همچون رانت ۲50 هزار میلیارد تومانی 
دلالان و زیان ۱۲0 هزار میلیارد تومانی خودروســازان ناشی از 
قیمت گذاری دســتوری است چراکه این مسایل موجب عقب 
ماندگــی صنعت خودرو و همچنین خرید گران تر مردم از بازار 

شده است.

وزیر راه و شهرسازی:

افزایش و نوسازی ناوگان هوایی در دستور کار است
رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی: 

رانتخواران مخالف عرضه خودرو در بورس هستند
وزیــر کار در مــورد کالابرگ گفت: 
کســانی که احســاس می کنند به جای 
یارانــه نقدی به کالا نیــاز دارند، قبل از 
موعد یارانه می توانند از طریق حســاب 
پشتیبان ۱۱ قلم کالای اساسی مورد نیاز 

خود را دریافت کنند.
ســید صولت مرتضوی به مناسبت هفته پژوهش و در جلسه تقدیر از پژوهشگران 
برتــر زیرمجموعه های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جمع خبرنگاران در مورد 
قول دولت برای اختصاص سهام عدالت به جاماندگان تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و سازمان بهزیستی اظهار کرد: همه کسانی که احساس می کنند حقوقی 
از آنها جا مانده است، می توانند به دستگاه های اجرایی مرتبط مراجعه و حقوق جامانده 
خــود را پیگیری کنند. وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: اگر حقی از آنها 

تضییع شده است، می توانند از دستگاه های مرتبط پیگیری کنند.
*جزئیات اجرای طرح کالابرگ

وی دربــاره طرح کالابرگ الکترونیکی نیز گفت: یک شــبکه ملی اطلاعات ایجاد 
و طــرح کالابرگ الکترونیکی به صورت نمونه و آزمایشــی در برخی اســتان ها اجرا 
شــده اســت که قبل از پرداخت یارانه به مردم، یارانه آنها به یک حســاب پشتیبان 
واریز می شــود. مرتضوی افزود: در همین رابطه کسانی که احساس می کنند به جای 
یارانه نقدی باید کالا دریافت کنند، قبل از موعد یارانه می توانند از طریق آن حساب 

پشتیبان ۱۱ قلم کالای اساسی مورد نیاز خود را دریافت کنند.
وی ادامه داد: مبالغ مورد نیاز برای تهیه اقلام اساســی از طریق شــبکه پشتیبان 
اعتباری تأمین می شود و اگر سرپرست خانوار تحت هر شرایطی احساس کرد نیاز به 
پول نقد دارد، می تواند از یارانه نقدی در موعد مقرر استفاده کند، بنابراین استفاده از 

کالابرگ الکترونیکی و یا یارانه نقدی اختیاری است.
مرتضــوی در مورد زمان اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی به صورت سراســری، 
گفت: فعلًا مرحله آزمایشی در سه استان اجرا می شود که باید نتایج آن مشخص شود 
و بعد از مشخص شدن نتایج در صورت موفق بودن به صورت سراسری اجرا می شود. 
دولت در حال بررســی این طرح است و البته زیرساخت های لازم را هم برای اجرای 

این طرح فراهم می کند.

وزیر کار خبر داد؛

اعطای ۱۱ قلم کالا در طرح کالابرگ

پیش بینی تولید بیش از  ۲۷ میلیون تن سبزی  و صیفی در کشور
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مدیرعامل اسبق شرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده هــای نفتــی گفت: 
مشکل این است تقاضای بنزین نسبت 
به فصل تابستان 30 تا 40 درصد کمتر 
است، ما با مشکل کمیت مواجه هستیم 
و در تابستان آینده که تقاضا بالا می رود 

قطعا چالش ها جدی تر می شود.
عباس کاظمی درباره تولید و مصرف 
بنزین و کیفیت سوخت تولیدی کشور 
اظهار داشــت: بنزین یک کارنامه دارد 
آروماتیک،  اکتان،  باید حداقل های  که 
بنزن و فشار بخار را پاس کند، مثلا در 
استانداردهای یورو میزان آروماتیک زیر 
35 درصد است و در بنزین معمولی تا 
۶0 درصد هم می رسد اما مسئله اصلی 
این است که اکتان ۸۷ باید حفظ شود.

وی درباره تامین مــواد افزودنی به 
بنزین گفت: در واحدهای کاتالیســتی 
پالایشــگاه باید نفتا که بنزین خام و با 
اکتان پایین اســت تبدیل به بنزین با 
اکتان بالا شود، MTBE هم که برای 
افزایش تولیــد و اکتان به بنزین اضافه 
می کنند، تمامی مواد در کشــور تولید 

شده و مشکلی از این بابت نداریم.
مدیرعامــل اســبق شــرکت ملی 
پالایــش و پخــش فرآورده های نفتی 
دربــاره دلیل کاهش کیفیــت بنزین 
تولیدی گفت: تجهیزات طراحی شده 
در پالایشگاه ها برای تولید بنزین مشکل 
خاصی ندارند، اما مسئله این است که 

اگر قرار باشــد افزایش تولید داده شود 
ممکن است کیفیت کاهش یابد. مثلا 
باتوجه به اینکه اکتان بنزین سوپر بالا 
است نمی توانند تولید کنند یعنی اگر 
بخواهند بنزین سوپر تولید کنند حجم 
تولیــد را باید کاهش دهنــد و ناچارا 
مدیریت می شــود که به رشــد تقاضا 
پاسخ داده شود، اما مشکل این است که 
تقاضا نسبت به فصل تابستان 30 تا 40 
درصد کمتر است، ما به مشکل کمیت 
خورده ایم و در تابســتان که تقاضا بالا 
می رود قطعا چالش ها جدی تر می شود.

وی با بیان اینکه اگر بنا باشد کمیت 
و رشد تقاضا را پاسخ دهند باید بنزین 
ســوپر حذف و کیفیــت کاهش یابد، 
خاطرنشــان کرد: اکتان بنزین ســوپر 
باید ۹5 و بنزین یورو ۹۱ اســت و اگر 
قرار اســت کیفیت را کاهش دهند از 
اکتــان ۸۷ نباید پایین تر بیایند، اما در 
هر حال بنزین معمولی هم اســتاندارد 

لازم را دارد.
کاظمــی در ادامــه بیان داشــت: 
آلایندگی هوا مجموعه کربنی است که 
متصاعد می شود و با توجه به اینکه در 
زمســتان اینورژن اتفاق می افتد و لایه 
بالایی هوا که ســردتر بوده سنگین تر 
اســت؛ تمام کربن در سطح زمین قفل 
می شود، حدود 4 میلیون دودکش در 
منازل وجــود دارد و 4 میلیون خودرو 
نیز در خیابان ها تردد می کنند که حجم 

بالایی کربن در هوا منتشر می کنند، هوا 
هم که نه به صورت افقی و نه عمودی 
حرکــت دارد، در نتیجه تجمیع کربن 
میزان اکســیژن را کم می کند و میزان 
گوگرد و فلزات افزایــش می یابد و در 
تمامی زمستان ها هم درگیر این مسئله 

هستیم.
وی اظهار داشــت: ما ۱0 پالایشگاه 
داریــم کــه همگی واحدهــای بزرگ 
بنزین ســازی دارند و باید اســتاندارد 
رعایت شود، در گذشته سازمان بازرسی 
و موسسه استاندارد به طور جدی روی 
تولید بنزین نظارت داشــتند شاید به 
دلیل مصرف غیرمتعارف و بالا کیفیت 
کم شده است، ولی به هرحال  ۱0 واحد 
پالایشــگاهی طبق اســتاندرد جهانی 

تولید دارند.
مدیرعامــل اســبق شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی در 
مقایسه کیفیت بنزین مصرفی در ایران 
و دیگر کشــورها گفت: در حال حاضر 
بنزین در بســیاری از کشورهای دنیا از 
جمله امارات، افریقــای جنوبی و اروپا 
با اکتان ۹۸ هم توزیع می شــود، اروپا 
بیشــتر نفت گاز مصرف می کنند ولی 
عمده بنزین توزیعی با اکتان ۹5 است، 
اما امریکا به دلیل مصرف بالا بنزین را 
با اکتان ۸۷ هــم توزیع می کنند، کل 
مصرف دنیــا 3 میلیارد لیتر اســت و 
امریــکا روزی ۱.5 میلیارد لیتر مصرف 

دارد بنابراین رقم اکتان در این کشــور 
پایین تر است.

وی ادامه داد: کشورهای دیگر سبد 
ســوخت متنوعی دارند مثلا ۶0 تا ۷0 
اتومبیل های  درصد ســوخت مصرفی 
ســبک در اروپا نفت گاز خیلی مطلوب 
اســت، ما نیز می توانیم نفــت گاز را با 
کیفیــت یورو 5 تولید کنیــم اما نظام 
توزیع نداریم، در گذشته هرچه تلاش 
کردیم بهینه ســازی نفت گاز را اجرایی 

کنیم، سازمان حفاظت از محیط زیست 
با ذهنیت نفت گاز قدیمی با آن مخالفت 
می کــرد در حالی که نفت گاز یورو 5 و 
۶ از بنزین معمولی آلایندگی کمتری 
دارد، در اروپا هم موتور خودروها و هم 
کیفیت ســوخت اصلاح شده است. در 
هر حال آلایندگی نفت گاز یورو 5 کمتر 
از بنزین یورو 5 است اما موتور هم باید 
یورو 5 باشد که ایران توان تولید ندارد.

کاظمی در ادامه بیان داشــت: یکی 

از راه حل ها برای حل مشــکل سوخت 
در ایران توســعه ال پی جی در شهرها 
اســت زیرا آلایندگی کمتــر و اکتان 
بالاتــری دارد، حداقل می توان در یک 
تاکسی های شهرهای  برنامه یک ساله 
بــزرگ را اجبارا بــه ال پی جی متصل 
کرد. اما مشــکل کشــور ما این است 
که گرفتاری های ســاختاری، فرهنگی 
و صنعتی داریــم و کمتر به این قضایا 

توجه می شود.

معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی:

نیروگاه های تهران در ۸ سال گذشته مازوت 
مصرف نکرده اند

معاون راهبری تولید شــرکت برق 
حرارتی با تاکیــد بر اینکه هیچ یک از 
نیروگاه های تهران طی هشــت ســال 
گذشته از مازوت استفاده نکرده است، 
گفت: نیروگاه های مســتقر در پایتخت 
سال هاســت از ســوخت گاز استفاده 

می کنند و نقشی در آلودگی هوای تهران ندارند.
ناصر اسکندری با اعلام این خبر افزود: به استناد اطلاعات استخراج شده 
از نرم افزار سوخت کشــور، میزان مازوت مصرفی نیروگاه های اطراف تهران 
از ســال ۱3۹3 تاکنون صفر درصد بوده که نشــان می دهد افزایش شاخص 
دی اکســید گوگرد طــی ماه های اخیر به دلیل مصرف ســوخت مازوت در 

نیروگاه های اطراف تهران نبوده است.
وی تاکید کرد: مســئله آلودگی هوای کلانشهرها از جمله تهران ناشی از 
پارامتر ذرات )PM۲.5( بوده که به اســتناد اطلاعات درج شده در ترازنامه 
انــرژی، حدود ۸۱ درصد از آلایندگی ناشــی از ذرات مرتبط با بخش حمل 

و نقل است.
اســکندری تصریح کرد: بر اســاس اطلاعات ترازنامه انرژی کشور، سهم 
آلاینده ذرات ناشی از احتراق مازوت با احتساب صنایع تولید کننده سیمان 
و نیروگاه هــا در حدود ۱.۹ درصد اســت از این رو منبع افزایش آلودگی هوا 
در تهران و یا سایر کلانشهر را باید در منابعی به غیر احتراق ناشی از مصرف 

مازوت جستجو کرد.
اســکندری با اشــاره به مطالعات انجام شده که به تائید سازمان حفاظت 
محیط زیســت نیز رسیده اســت، گفت: از ســال ۹4 تاکنون سهم آلاینده 
ترکیبات اکسید گوگردی در تعداد روزهای ناسالم کلانشهر تهران صفر درصد 
بوده که ثابت می کند از ســال ۱3۹3، مصرف مازوت در نیروگاه های بخاری 

تهران صفر درصد بوده است.
معاون راهبری برق حرارتی خاطرنشــان کرد: مازوت به عنوان ســوخت 
جایگزین تنها در نیروگاه های بخاری قابلیت مصرف دارد که تنها ۱۸ درصد 
از ظرفیت شــبکه برق کشور را تشکیل می دهند و ممنوعیت مصرف مازوت 
در این نیروگاه ها به معنای مصرف ســوخت گاز در نیروگاه های واقع در شهر 

تهران بوده است.

ســخنگوی صنعت آب با بیان اینکه سدهای تهران 
۱5 درصد پرشدگی دارند، گفت: رقم پرشدگی سدهای 
تهران نســبت به پارســال ۲۱ درصد کاهش را نشــان 

می دهد.
فیروز قاسم زاده در نشست خبری در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: بر اساس آمار ثبت شده بارش کشور، میزان 
بارندگی به 3۷ میلیمتر  رسیده که نسبت به مهر و آبان 
سال قبل ۲4 درصد کاهش داشته ولی سرجمع نسبت 

به رقم 33 درصد سال گذشته ۱0 درصد بهتر است.
وی افزود: در اســتان های سیستان و بلوچستان ۹0 
درصد کاهــش بارندگی و در اســتان های همدان، قم، 
ســمنان، البرز، تهران، قزوین، کرمانشــاه و آذربایجان 
شــرقی 50 درصد کاهش بارندگی نســبت به پارسال 
داشتیم. ســخنگوی صنعت آب با بیان اینکه تهران 3۱ 
درصد بارندگی دریافت کرده، گفت: این رقم ۲0 درصد 

کاهش را نشان می دهد.
وی مصرف تهران را 40 هزار لیتر بر ثانیه عنوان کرد 
و خاطرنشان کرد: این رقم قابل توجه است و نیاز است 

که سیاست الگوی مصرف را اجرا کنیم.
قاسم زاده ورودی سدها را 3 میلیارد و 400 میلیون 
متر مکعب عنوان کرد و گفت: این رقم نســبت به سال 
گذشــته ۱4 درصد رشد دارد، خروجی از سدها نیز 4.5 
میلیارد متر مکعب بوده که نســبت به پارسال 4 درصد 

کاهش یافته است.
وی با اشــاره به اینکه سدها ۱۸ میلیارد متر مکعب 

آب دارنــد، بیان کرد:در حال حاضر مخازن ســدها 3۷ 
درصد پرشدگی دارند. این حجم 3 درصد اوضاع بهتری 

را نسبت به پارسال نشان می دهد.
ســخنگوی صنعت آب با بیان اینکه سدهای تهران 
۱5 درصد پرشدگی دارند، گفت: رقم پرشدگی سدهای 
تهران نســبت به پارســال ۲۱ درصد کاهش را نشــان 

می دهد.
وی درباره پوشــش برف گفت: عمده بارش برف در 
ارتفاعات تهران بوده که رقم آن در محدوده ســد لتیان 
3۲ سانتیمتر و در سد کرج و سایر سدها ۲0 سانتیمتر 

بوده است.
قاســم زاده درباره افزایش تعرفه تصریح کرد: ســند 
تعرفه ســال آتی در حال تدوین اســت، افزایش سالانه 
قیمت آب خواهیم داشت اما در خصوص افزایش تعرفه 

پلکانی تصمیم گیری نشده است.
وی ادامــه داد: پاداش خوش مصرفی نیز پیش بینی 
شــده که با مصوبه هیات وزیران در قبوض ابتدای آبان 
اعمال می شــود، یعنی مشــترکینی که نسبت به آبان 
پارســال کمتر مصرف کرده باشند مشمول پاداش می 
شــوند. ســخنگوی صنعت آب درباره وضعیت دریاچه 
ارومیه گفت: خوشبختانه تراز دریاچه از ۱۲۷0.0۶ پایین 
تر نرفت و ۱۲۷0.۱0 است و یک میلیارد متر مکعب هم 

آب در مخزن وجود دارد.
وی درباره احداث حوضچه برای حل مشــکل تامین 
آب اظهار داشــت: در شمال کشور با احداث حوضچه و 

جمع آوری آبهای بهنگام نسبت به تامین آب کشوارزی 
اقدام می شــود و آب پشت سد سفیدرود نیز به مصرف 
کشاورزی در ارتفاعات و شــرب می رسد. برای جنوب 
کشور نیز سدهای ساحلی پیش بینی شده تا قبل از ورود 
آب به دریا ذخیره سازی شود و به این ترتیب هزینه های 

شیرین کردن آب دریا را نیز به حداقل می رسد.
قاسم زاده همچنین به موضوع استفاده از پساب برای 
حل بحران آبی در کشور اشاره و تصریح کرد: برنامه این 
اســت که ۲.۷؟میلیارد متر مکعب از این مسیر ذخیره 
ســازی داشته باشــیم، اما هزینه دارد و نیاز به سرمایه 
گذاری بالایی دارد بنابراین در این راســتا بازار پســاب 
مطرح شــده است. وی خاطرنشــان کرد: موضوع دیگر 
برای عبور از بحران آب اصلاح الگوی کشــت است که 
بنا بر این اســت که 50 درصد از مصرف کم شود و آب 
قابل برنامه ریزی در بخش کشاورزی باید تا ۱405، ۱5 

میلیارد متر مکعب کاهش یابد.

کشــاورزی، کمیســیون   ســخنگوی 
 آب و منابع طبیعی مجلس:

سفره های آب زیرزمینی کشور 
سالانه یک متر فروکش می کنند

سخنگوی کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس شورای اسلامی استفاده بیش از حد از سفره های 
آب زیرزمینی در بخش کشاورزی را تیر خلاص به این 
منابع و سرمایه نسل های آینده کشور دانست و گفت: 
در شرایطی که ۸5 درصد از منابع آبی کشور در بخش 
کشــاورزی مصرف می شــود، روند ایجاد و راه اندازی 
سیستم آبیاری نوین، پیشرفته حرکتی لاک پشتی دارد. 
ذبیح الله اعظمی ســاردویی درباره مصــرف آب در 
بخش کشاورزی با اشــاره به کاهش ۹ درصدی میزان 
بارش های جوی کشور در مقایسه با سال های گذشته، 
گفت: در 50 سال اخیر خشکسالی ایران بی سابقه بوده 

و میزان بارش های جوی ۹ درصد کاهش یافته است.

*مصرف آب در بخش کشــاورزی ایران ۸۵ 
درصد، در جهان ۷۰ درصد

وی افزود: براساس جدیدترین آمار ارائه شده از سوی 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی، حدود ۸5 
درصد آب در بخش کشاورزی کشور مصرف می شود، این 
در حالی است که این رقم به طور میانگین در جهان ۷0 
درصد و در کشورهای پیشرفته کمتر از 50 درصد است.

*حرکت لاک پشتی آبیاری نوین
سخنگوی کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
با بیان این که مســئولیت توسعه و گسترش سیستم 
آبیاری نوین بر عهده وزارت جهادکشاورزی است، گفت: 
در شرایطی که بخش قابل توجهی از منابع آبی کشور 
در بخش کشــاورزی مصرف می شــود، متاسفانه روند 
ایجاد و راه اندازی سیســتم آبیاری نوین و پیشــرفته 

حرکتی لاک پشتی دارد. 
*هدررفت آب در ۶۵ تــا ۷۵ درصد اراضی 

کشاورزی
وی بیان داشت: بین ۲5 تا 35 درصد اراضی سراسر 
کشور، مجهز به سیستم های آبیاری تحت فشار است و در 
سایر اراضی کشاورزی با هدررفت آب مواجه هستیم که 
مسئولیت اصلی آن برعهده وزارت جهاد کشاورزی است.

*انتقاد از کشت محصولات آب بر
اعظمی ســاردویی در ادامــه بــا انتقاد از کشــت 
محصولات آب بر در بخش کشــاورزی کشــور، گفت: 
کشت محصولاتی مانند هندوانه و ذرت که آب زیادی 
را مصرف می کنند باید در کشور مدیریت شود. وزارت 
جهاد کشاورزی باید به کشاورزان و سرمایه گذاران خود 

اعلام کند در صورت کشــت محصــولات آب بر از آنها 
آب بها دریافت می کند.

 *ضرورت نصب کنتور هوشــمند بر چاه های 
کشاورزی

ایــن نماینده مجلس با تاکید بــر ضرورت نصب و 
راه اندازی کنتورهای هوشــمند در اراضی کشــاورزی 
کشــور، این مهــم را گامی موثــر در مدیریت مصرف 
آب در بخش کشــاورزی برشمرد و تصریح کرد: باید با 
فراهم سازی تسهیلات، کنتورهای هوشمند در اراضی 
کشــاورزی نصب شــوند و از این طریق از کاشــت و 
برداشت محصولاتی که با اقلیم این سرزمین همخوانی 

ندارند و بسیار آب بر هستند، جلوگیری شود.
*تعداد چاه های آب غیرمجاز بیشتر از چاه های 

آب مجاز است
وی در واکنــش به بهره بــرداری از 33۸ هزار حلقه 
چاه غیرمجاز در بخش کشــاورزی و خلاءهای قانونی 
برای پلمپ ایــن چاه ها گفت: در دهه هشــتاد مجوز 
حفرچاه در برخی از دشــت های کشــور بــرای انجام 
فعالیت های کشــاورزی صادر شــد که ایــن امر تیر 
خلاص به سفره آب های زیرزمینی و ذخایر آبی کشور 
بود. اعظمی ســاردویی با بیان اینکه تعداد چاه های آب 
غیرمجاز در بخش کشــاورزی از تعداد چاه های مجاز 
بیشتر است، افزود: مدیریت این امر دشوار است، چراکه 
کشاورزان به واسطه بهره مندی از این چاه های آب امرار 
معاش می کنند. برهمین اســاس بیش از هر چیز باید 
جایگزین مناسبی برای کســب درآمد کشاورز در نظر 

گرفته و پس از آن این چاه ها تعیین تکلیف شوند.

سخنگوی صنعت آب: ۴.۵ میلیارد متر مکعب آب از سدهای کشور خارج شد

معاون سازمان محیط زیست گفت: 
سد چم شــیر تحت نظارت سازمان 
حفاظت محیط زیســت ساخته شده 

و هیچ مشکل زیست محیطی ندارد.
پــس از وعــده رئیس ســازمان 
حفاظــت محیط زیســت مبنــی بر 
بررسی دقیق ســد چم شیر، معاون 
این ســازمان پس از بررســی دقیق 
ســه روزه از مســتندات و محل سد 
گفت که سد چم شیر تحت نظارت 
سازمان حفاظت محیط زیست ساخته 
شــده و هیچ مشکل زیست محیطی 

ندارد.
داستان ارائه اطلاعات غلط راجع 
به ســد چم شیر توســط چند فعال 
رسانه ای بخش محیط زیست تا جایی 
پیشرفت که برخی از رسانه های معاند 
نیز از این فرصت برای تخریب توان 
فنی و مهندسی کشــور بهره  کامل 

ببرند.
فارغ از حاشیه های ایجاد شده اما 
روند طی شــده به منظور آگاه سازی 
افکار عمومی دررابطه با سد چم شیر 

نیاز به بررسی دارد.
پس از طرح شبه ها در فضای رسانه 
راجع به مســائلی از جمله شورشدن 
رودخانه زهره در پی احداث سد چم 
شیر، بسیاری از کارشناسان مدیریت 
منابع آب، زمین شناسی، ژئوفیزیک و 
محیط زیست به تشریح دقیق مسائل 

سد چم شیر پرداختند.
*تعدیل کیفیت رودخانه زهره 

هدف سد چم شیر است
نــژاد،  محمــد  محمدصــادق 
و  آب  منابــع  حــوزه  کارشــناس 
محیط زیست دررابطه با سد چم شیر 
گفت: حجم وسیعی از اخبار غلط در 
روزهای اخیر راجع به این سد توسط 
افــراد مختلف ارائه شــده که زمینه 
ابهام در افــکار عمومی را مهیا کرده 
است و حتی برخی از مسئولان را نیز 
به اشــتباه انداخته و از ناآگاهی آن ها 

سو استفاده کرده است.
این کارشناس ادامه داد: سد چم 
شــیر باهدف علاج بخشــی کمی و 
کیفی روی رودخانه زهره احداث شده 

و آب شور و باکیفیت متزلزل سیلابی 
را با مدیریت برای پایین دســت مهیا 
می کند و در بازه های زمانی شاخص 
شــوری را در مقایسه با مدت مشابه 
قبل از سد بیش از ۸0 درصد بهبود 

دهد.
*سازند گچساران در صد چم 

شیر به طور کامل مطالعه شد
ابراهیــم شاقاســمی، اســتادیار 
دانشگاه تهران با اشــاره به جزئیات 
مطالعه ســد چم شــیر گفت: یکی 

از مهم تریــن مــوارد در نظر گرفته 
شده در ساختمان ســد که در ابتدا 
محــل گفت وگوهای کارشناســی و 
بررسی های دقیق بود، مسئله حضور 
سازند گچساران در حدود 3۶ درصد 

از فضای مخزن سد چم شیر است.
ادامه داد:  این اســتاد دانشــگاه 
موضوع سازند گساران در مخزن سد 
چم شیر در مدل ســازی های دقیق 
بررســی شــد و اثر کامل این سازند 
بر کیفیت آب مخزن ســد چم شیر 

در نتایج گزارش های کارشناسی ارائه 
شده است.

*احیای شــرق خوزســتان 
هم زمان با آبگیری سد چم شیر

کارشــناس  جلالــی،  مرتضــی 
محیط زیســت با اشــاره بــه اینکه 
تخریبچیان سد چم شیر از انگشتان 
دست بیشتر نیستند و تخصصی در 
زمینــه مدیریت منابــع آب ندارند، 
گفت: بر اســاس مطالعات ساختگاه 
سد چم شیر به نحوی انتخاب شده 
که عوامل شــور کننده آب زهره در 
پشت ســد به حداقل برسد و شاهد 
آب باکیفیــت در مخزن باشــیم و 
تعدیل  بهره برداری ســبب  عملیات 

کیفی رودخانه زهره شود.
این کارشناس محیط زیست تأکید 
کرد: ساختگاه سد چم شیر به نحوی 
انتخاب شــده که عوامل شور کننده 
آب زهره در پشــت ســد به حداقل 
برسد و شاهد آب باکیفیت در مخزن 
باشــیم و عملیات بهره برداری سبب 

تعدیل کیفی رودخانه زهره شود.

*مخالفان سد چم شیر آگاهی 
کافی راجع به مسئله را ندارند

رحمت الله شــرافت، کارشــناس 
ژئوفیزیک در بیان مطالعات گسترده 
انجام شده برای سد چم شیر گفت: 
نهادهای  به  مطابق مســتنداتی که 
پژوهشی ارسال شده است، مطالعات 
زیست محیطی سد بادقت قابل توجهی 
انجام پذیرفته و همین مسئله سبب 
شــده تا مجوز احداث سد بر اساس 
این مطالعات صادر شــود و از سوی 
دیگر بازدیدهای دوره ای نیز منتهی 
به ۲5 جلد گــزارش اقدامات انجام 

شده برای محیط زیست است.
وی ادامــه داد: در روزهای اخیر 
حجم وسیعی اطلاعات غلط به پروژه 
منتقل شده که بخشی از آن توهین 
به شعور مخاطبان است. برای مثال 
یــک فعال محیط زیســت ادعا کرد، 
تالاب شــادگان بر اثــر این رودخانه 
دچار مسئله می شود، درحالی که هیچ 
ارتباطــی بین رودخانه زهره و تالاب 

شادگان وجود ندارد.

شــرافت گفــت: این حجــم از 
اطلاعات غلط به معنای آن است که 
مخالفان احتمــالاً از روند جمع آوری 
مستندات در زمان احداث بی اطلاع 
هســتند و آگاهی کافی راجع به سد 

ندارند.
با  نمک  بقایای  *نخســتین 
مخزن سد حداقل ۳۰۰ متر فاصله 

دارد
فــارغ از کارشناســان مختلــف، 
مجریان طرح ســد چم شیر نیز پس 
از بیان انتقادات نســبت به پاســخ 
به شــبهات این ســد اقدام کردند. 
دراین رابطه، میثم فاضلی، مدیر امور 
مطالعات طرح چم شــیر با اشاره به 
جزئیات بررســی و مطالعات ســد 
گفت: سد چم شیر با مجوز سازمان 
محیط زیست شروع به ساخت کرده 
و داده های ۶۹ گمانه اکتشــافی حفر 
شــده در مخزن سد چم شیر بیانگر 
آن اســت که اولین بقایای نمک در 
کمترین فاصله بیشتر از 300 متر با 
سطح سد فاصله دارد و همین مسئله 

موضوع انحلال نمک ناشی از برخورد 
آب مخزن با ســازند گچســاران را 
منتفی می سازد. وی ادامه داد: مسئله 
برخورد سازند گچساران با مخزن سد 
چم شیر، مسئله ای نیست که بتوان 
از آن چشم پوشــی کرد و مطالعات 
گســترده ای همراه با برداشــت های 
متعدد در این حوزه انجام شــده و به 
سازندگان ســد اطمینان خاطر داده 
است که مشکلی در این بخش وجود 

ندارد.
اطلاعات  به  کامل  *دسترسی 
نهادهای  برای  شــیر  چم  فنی 

پژوهشی وجود دارد
از ســوی دیگر محمود محضرنیا، 
مجری ســد چم شــیر با اشــاره به 
شــفافیت پروژه چم شیر گفت: همه 
نهادهای پژوهشــی که قصد ورود به 
مسائل فنی سد چم شیر را داشتند، 
به اطلاعات این طرح دسترسی دارند 
و ۱۱ مقالــه در ژورنال هــای معتبر 
بین المللی گواه همین دسترســی به 

داشبورد فنی طرح است.

معاون سازمان محیط زیست: سد چم شیر هیچ مشکل زیست محیطی ندارد

گاز ۱۸۵ سازمان قطع شد
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران از آغاز طرح پایش مصرف گاز دستگاه های اجرایی و اماکن دولتی و عمومی کشور با هدف مدیریت انرژی و رعایت الگوی مصرف خبر داد و گفت: از ابتدای اجرای 
این طرح تاکنون، 4۲ هزار و 5۲۱ سازمان، ادارای و عمومی پایش شده اند. مسلم رحمانی در این باره گفت: همزمان با فرارسیدن ایام سرد سال و لزوم صرفه جویی مشترکان در مصرف گاز طبیعی، شرکت های گاز استانی 
از ابتدای آذرماه، اقدام به پایش مصرف همه ســازمان ها، ادارات و مراکز دولتی، عمومی و... کرده اند که در این ارتباط، از بیش از 4۲ هزار پایش انجام شــده تاکنون، 3۷3 ســازمان از ورود به داخل سازمان، ممانعت به عمل 
آورده اند که در صورت ادامه این روند، ضمن برخورد با دستگاه مورد نظر، اسامی این دستگاه ها نیز اعلام خواهد شد. وی ادامه داد: این طرح همسو با اجرایی کردن بخش نامه صادرشده از سوی نهادهای حاکمیتی بالادست، 
وزارت نفت و نیز دستورعمل های ابلاغی از سوی شرکت ملی گاز ایران انجام شده است. مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران با اشاره به انجام بازدیدهای ادواری ازسوی گروه های کارشناسی این شرکت، از 
رعایت دمای ۲۱ - ۱۸ درجه در فضای داخلی و دمای ۱۸ درجه در راهروها و فضاهای عمومی و سرپوشیده نام برد که در فرآیند بازدیدها مورد توجه و تأکید قرار می گیرد. طبق اعلام وزارت نفت، رحمانی تصریح کرد: در 
صورت مشاهده رعایت نکردن موارد مندرج در بخش نامه، اخطاریه برای اماکن زیر پوشش صادر خواهد شد که بر این اساس، تاکنون به ۲۸۲3 سازمان یا اداره اخطار قطع به منظور کاهش مصرف و تنظیم دمای رفاه در 

ساختمان )۲۱ - ۱۸( داده شده است.

مدیرعامل اسبق شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

چالشبنزیندرتابستانجدیترمیشود
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مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو هشدار داد: ضرورت تامین نقدینگی مورد نیاز صنعت دارو
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو گفت: در صورتی که نقدینگی مورد نیاز صنعت دارو به سرعت تامین نشود، ممکن است در بهمن ماه با مشکل تامین دارو مواجه شویم. دکتر محمد پیکان پور در سومین 
جلسه شورای منطقه هفت کشوری در اصفهان با اشاره به اقدامات صورت گرفته در زمینه جبران کمبودهای اخیر دارویی در کشور اظهار کرد: روند تولید شرکت ها به طور مستمر توسط سازمان غذا و دارو در جلسات بازخوانی 
برنامه های تولید، بررسی می شود. شرکت های تولیدکننده دارو نیز تمام توان خود را برای رفع کامل مشکلات به کار گرفته اند. وی افزود: در حال حاضر تولیدکنندگان دارو در کشور به صورت 3 شیفت تولیدات خود را ادامه 
می دهند تا زمانی که بازار از دارو اشباع شود. مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو بیان کرد: برای رفع سریع کمبودها راهکارهای کوتاه مدت و میان مدت فعال شدند و نتیجه این راهکارها ذخایر دارویی بالای ۶ 
ماه کشور را از 33 درصد در ابتدای مهرماه به 5۸ درصد تا امروز رساند. پیکان پور با اشاره به راهکارهای بلند مدت رفع مشکلات تامین دارو عنوان کرد: از جمله اقدامات این حوزه درخواست 500 میلیون دلار به منظور ایجاد 
زیرساخت ذخیره راهبردی دارو در سراسر کشور و بازسازی خطوط تولید فرسوده است که برای تداوم فعالیت های خود نیازمند تسهیلات هستند.وی در خصوص مطالبات شرکت های پخش دارو تصریح کرد: یکی از مشکلات 
شرکت های پخش دارو موضوع طلب آنها از بیمارستان ها و بیمه ها است که در جلسه اخیر ستاد تنظیم بازار درخواست پرداخت ۱۱ هزار میلیارد تومان به وزارت بهداشت داده شد که این مطالبات از سوی وزارتخانه تسویه شوند.

شیب نزولی پیک عفونت های ویروسی؛

برایدریافتآنتیبیوتیکوسرماصرارنکنید
یک فوق تخصص ریه کودکان با اشاره 
به شیب نزولی پیک عفونت های ویروسی، 
در عین حال درباره تاثیر آلودگی هوا بر 
تنفســی در کودکان،   بیماری های  بروز 
گفت: کودکان معمولا بــا دهان تنفس 
می کنند و تعداد تنفس بیشتری نسبت 
به بزرگسالان دارند؛ بنابراین تنفس هوای 
آلــوده در کودکان می تواند ســبب فلج 
مژک های تنفسی و حتی تشدید حملات 

آسم شود.
دکتر سید احمد طباطبایی با اشاره به 
اینکه نسبت به سه هفته گذشته اندکی 
درصد مراجعات آنفلوآنزایی کاهش یافته 
اســت،  گفــت: البته این بــه معنای آن 
نیست که موارد بیماری نداشته باشیم اما 
می توان گفت میزان مراجعات ۱5 الی ۲0 
درصد کاهش یافته است و این می تواند 
ناشی از مسائل مختلفی مانند تعطیلات 
ناشــی از آلودگی هوا باشــد که ســبب 
کاهش مراودات می شــد. از سوی دیگر 
طی دو ماه گذشته به دنبال ابتلای افراد 
به آنفلوآنزا و ســایر ویروس های تنفسی، 
ایمنی لازم در بدن افراد شــکل گرفت و 
این نیز عاملی دیگر برای کاهشی شدن 

روند ابتلا به بیماری های تنفسی بود.
وی با اشــاره بــه اینکــه در برخی 
بیماری ها اصطلاحا ایمنی متقاطع ایجاد 
می شود، تصریح کرد: این به آن معناست 

که ابتــلا به یک ویروس یا یک میکروب 
سبب می شود توانمندی بدن فرد نسبت 
به ســایر ویروس ها افزایش یابد، هرچند 
که نسبت به ویروس جدید ایمنی ندارد 
اما راحت تر و با علائم خفیف تر می تواند 

دوره بیماری را طی کند.
پیک عفونت های  نزولی  * شیب 

ویروسی
عضو کمیته علمی کشــوری کرونا، 
تاکیــد کــرد: مــا در حــال حاضر در 
قســمت های نزولی پیــک عفونت های 
ویروسی هستیم. شــرایط تفکیک برای 
ما فراهم نیســت و ویروس های مختلفی 
از جمله کرونا، آنفلوآنزا، ســرماخوردگی،  
و... می توانند  آنتروویــروس  عفونت های 
در بروز بیماری های تنفسی نقش داشته 
باشند. از سوی دیگر بروز عفونت آر اس 
وی در کودکان سبب پنومونی می شود؛ 
ایمنی ناشی از این عفونت پایدار نیست 

و به تدریج کاهش می یابد.
* کــودک بیمار را به مدرســه 

نفرستید
رییس بخش ریه بیمارستان کودکان 
مفید تهران درباره احتمال بروز پیک های 
بعدی بیماری های تنفســی، بیان کرد: 
واهمــه ای که در خانواده ها ایجاد شــد، 
شاید عاملی باشد تا مقداری مراقبت های 
فردی خود را افزایش دهند. خانواده باید 

بدانــد هر یک کودک مبتــلا به بیماری 
تنفسی بســته به نوع ویروسی که به آن 
مبتلا می شــود می تواند تا حدود 4 نفر 
از اطرافیانــش را مبتلا کند؛ بنابراین در 
صورتی که کودک مبتلا شود نباید او را 
به مدرسه بفرستند؛ هرچند که نگهداری 
کودک برای والدین شــاغل ممکن است 
با سختی هایی همراه باشد، اما بهتر است 
مرخصی بگیرند و در خانه از فرزند خود 
مراقبت کننــد. در کل بعید اســت که 
اکنون بتوان بــه راحتی پیش بینی کرد 
که موج های بعدی بیماری تنفسی هم به 
وقوع می پیوندد یا خیر؛ اما چون در فصل 

سرما به سر می بریم خطرات بیماری های 
تنفسی وجود دارد.

* ضرورت تزریق واکسن کرونا به 
کودکان بالای ۵ سال

وی افــزود: از آنجایــی که بــا انواع 
ویروس هــای تنفســی روبرو هســتیم، 
تاکید اصلی ما از گذشته تاکنون تزریق 
واکســن کرونا در کودکان است؛ چون ما 
همچنان ابتلا به کرونا را شــاهد هستیم 
و اینگونه نیســت که کرونا از بین رفته 
باشد و باید کودکان بالای 5 سال واکسن 
کرونا را تزریق کنند. در عین حال هنوز 
هم امکان تزریق واکســن آنفلوآنزا وجود 

دارد. البته توجــه کنید که هیچ چیزی 
رعایت  دست ها،  شست وشوی  جایگزین 
بهداشــت فردی،  ماســک زدن، رعایت 
فاصله اجتماعی و ... نیست. اینها مسائلی 
اســت که در کاهش بــار بیماری نقش 
مهمی دارد. به عنــوان مثال در عفونت 
آراس وی که مهم ترین ویروس مشــکل 
آفرین در فصول سرد است، شست وشوی 

مناسب دست بسیار مهم است.
* چه کســانی در اولویت تزریق 

واکسن پنوموکوک هستند؟
طباطبایی در پاســخ به سوالی درباره 
تزریق واکســن پنوموکوک به کودکان،  
بیان کرد: تزریق این واکسن محدودیت 
سنی ندارد، اما توصیه های قطعی تزریق 
واکســن پنوموکوک به کســانی اســت 
که بیماری های خاصــی مانند درگیری 
دستگاه تنقســی،  بیماری قلبی، دیابت،  
مبتلایان به فلج مغزی، بیماری هایی که 
زمینه تشنج و... دارند. البته اگر خانواده ای 
امکان خرید این واکســن را داشت باشد 

تزریق آن منعی ندارد.
* لزوم تزریق واکســن های غیر 

روتین فقط در موارد خاص
او تاکیــد کرد: واکســن هایی که به 
شــکل روتین در کشور تزریق نمی شود، 
بهتر اســت فقط در موارد خاص تزریق 
شــود، چون معلوم نیست اگر برای همه 

افراد تزریق شــود ایمنی خــاص برای 
کسی که واکســن زده است ایجاد شود؛ 
به عنوان مثال واکســن آبلــه مرغان در 
کشور ما روتین نیســت و تنها در موارد 
خاصی مانند مبتلایان به سرطان توصیه 
به تزریق آن می شود و اگر قرار باشد همه 
افراد این واکسن های غیر روتین را تزریق 
کنند، ممکن است مشکلاتی نظیر ابتلا به 

عفونت ها و برخی مقاومت ها ایجاد شود.
*نقــش آلودگی هــوا در بروز 

بیماری های تنفسی کودکان
وی درخصــوص عــوارض آلودگــی 
هوا بر بیماری های تنفســی کودکان نیز 
توضیح داد: قطعا آلودگی هوا موثر است 
زیرا کــودکان معمولا بــا دهان تنفس 
می کنند و تعداد تنفس بیشتری نسبت 
به بزرگســالان دارند؛ همچنین به علت 
قد کوتاه تری که دارند آلودگی های ناشی 
از ســوخت مواد احتراقی را که بیشتر در 
سطح زمین است، بیشتر تنفس می کنند. 
تنفس هوای آلــوده در کودکان می تواند 
سبب فلج مژک های تنفسی شود و فرد 
را به برخی از عفونت های تنفســی مبتلا 
کرده و حتی سبب تشدید حملات آسم 
شود. احتمال بروز مشکلات قلبی ناشی از 
آلوگی هوا در کودکان کمتر از بزرگسالان 
است؛ اما در بزرگســالان قطعا می تواند 
مشکلات قلبی هم به همراه داشته باشد.

متناسب سازی حقوق ها اجرا می شود؟
میانگین »حقوق« بازنشستگان کشوری به ۹.۲ میلیون تومان رسید

معاون امور فنی صندوق بازنشستگی کشــوری آخرین وضعیت دریافتی حقوق 
بازنشســتگان را اعلام و اظهار کرد: میانگین حقوق در سال ۱400، هفت میلیون و 
۱50 هزار تومان بود که ابتدای سال ۱40۱ به هفت میلیون و ۹00 هزار تومان رسید 
و با مصوبه اخیر ترمیم حقوق کارکنان دولت و بازنشســتگان کشوری، ۹ میلیون و 

۲4۱ هزار و ۲00 تومان شد.
اکبر شیرمحمدی با بیان اینکه در حال حاضر یک میلیون و ۶30 هزار بازنشسته، 
مشترک صندوق بازنشستگی کشوری هستند اظهار کرد: براساس آمار تفکیک شده 
حقوق بگیران صندوق در پایان شــهریورماه سال جاری، استان تهران با 3۱۸ هزار و 
۸۷۶ نفر دارای بیشــترین و استان ایلام با ۱3 هزار و ۱۸3 نفر دارای کمترین میزان 
حقوق بگیر از صندوق بازنشستگی کشوری است. وی افزود: میانگین حقوق در سال 
۱400، هفت میلیون و ۱50 هزار تومان بود که ابتدای سال ۱40۱ به هفت میلیون 
و ۹00 هزار تومان رسید و با مصوبه اخیر ترمیم حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان 

کشوری، به ۹ میلیون و ۲4۱ هزار و ۲00 تومان رسیده است.
* حقوق دریافتی بازنشستگان از ۶ تا ۴۱ میلیون تومان

معاون امور فنی صندوق بازنشســتگی کشوری درباره حداقل و حداکثر دریافتی 
حقوق ها نیــز توضیح داد و گفت: ۶5 هزار نفر حدود پنــج میلیون تومان دریافتی 
داشــتند که با افزایش  اخیر در پی ترمیم حقوق ها، دریافتی آنها به شش میلیون و 
۱50 هزار تومان رســیده است. شیرمحمدی ادامه داد: یک میلیون و 4۸0 هزار نفر 
بین شــش تا ۱۱ میلیون تومان، 4۶ هزار نفر بین ۱۱ تا ۲5 میلیون تومان و 54۱۹ 

نفر بین ۲5 تا 4۱ میلیون تومان حقوق می گیرند.
وی پیرامون ۹000 میلیارد تومانی که برای متناسب ســازی حقوق بازنشستگان 
کشوری و لشــکری در قانون بودجه سال ۱40۱ قید شــده بود عنوان کرد: ترمیم 
حقوق های اخیر ۱3 هزار میلیارد تومان بار مالی برای دولت به همراه داشت اما درباره 
آن ۹000 میلیارد تومان هنوز مشخص نیست اصلاحیه  بودجه ای که دولت به مجلس 

برد منظورش همان متناسب سازی بود یا می خواهند بعدا تصمیم مجزایی بگیرند.
معاون امور فنی صندوق بازنشستگی کشوری افزود: البته به نظر می رسد با توجه 
به اصلاح قانون بودجه، مصوبه ترمیم حقوق جایگزین همان مصوبه قبلی شده است 
با این حال تاموقعی که چیزی از دولت و مجلس به ما ابلاغ نشود نمی توانیم در این 

باره اقدامی کنیم. 

به دنبال انتشــار اخباری مبنی بر کشف یک قلاده 
توله شیر یکساله ماده در یک باغ شخصی،فرمانده یگان 
حفاظت سازمان محیط زیست اظهار کرد: درحال حاضر 

این شیر در باغ وحش اصفهان نگهداری می شود.
دوشــنبه )4 دی ماه ۱3۹۶( توله یوز هشــت ماهه 
ماده ای طی همکاری مشــترک یــگان حفاظت محیط 
زیســت و پلیس امنیت از قاچاقچیان حیوانات کشف و 
به پردیســان منتقل می شــود. این توله یوز که»ایران« 
نام گرفت، در زمان کشــف از سوء تغذیه رنج می برد و 
در کنــار آن به علت جدایی زودهنــگام از زادگاه خود، 
بســیاری از مهارت های بقا را فرا نگرفته بود. در دومین 
روز اردیبهشت سال ۹۸ اخباری امیدوار کننده مبنی بر 

آمادگی ایران برای جفت گیری منتشر شد.
حدود یک ســال بعد مرحله جدیدی از زندگی این 
ماده یوزپلنگ جوان آغــاز و در تاریخ ۱۷ فروردین ماه 
۱3۹۹ بــا تایید امیر عبــدوس- مدیر کل وقت محیط 
زیست استان سمنان- »ایران« به محل تکثیر در اسارت 

یوز که در استان سمنان قرار دارد، منتقل شد.
پس از کش و قوس های بســیار این ماده یوز باردار 
و صاحب ســه فرزند شد که از میان  آن ها یک توله یوز 
نر که نام آن » پیروز« نهاده شــد زنــده ماند و حالا با 
پیدا شدن توله ماده شیر یک ساله ای در اصفهان، گویی 
دوباره این سناریو تکرار شده است. این شیر که مدتی بود 

تنها تصاویری از آن منتشــر می شد، هم اکنون در باغی 
شخصی در اصفهان کشف شده است.

ســرهنگ جمشــید محبت خانی درباره این شــیر 
کشف شده اظهار کرد: یک قلاده شیر ماده توسط یگان 

حفاظت اصفهان در خمینی شهر کشف شد.
فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست گفت:با 
انتشار برخی از تصاویر طی حدود سه ماه گذشته از یک 
قلاده شیر همراه با برخی افراد در صفحات مجازی، یکی 
از این افراد شناسایی و پیگیری هایی انجام شد و درنهایت 

این شیر در خمین شهر اصفهان کشف شد.
وی ادامه داد: این ماده شــیر یک ســاله که در یک 
باغ شخصی پیدا شد در وضعیت جسمانی مناسبی قرار 
دارد و در باغ وحش اصفهان نگهداری می شود. اما باقی 
مســائل در خصوص جزئیات پرونده و مالک آن در حال 
انجام و پیگیری است و مشروح این موضوع اطلاع رسانی 
خواهد شــد. محبت خانی درباره آخرین وضعیت پلنگ 
مشاهده شده در سرخه حصار نیز گفت: این پلنگ هنوز 
پیدا نشــده اما تمام اقدامــات و احتیاط های لازم انجام 
شــده است که این پلنگ  به کسی آسیب نرساند و وارد 

محدوده شهری نشود.
وی درباره اقدامات انجام شده در خصوص زنده گیری 
پلنگ مشاهده شده در سرخه حصار اظهار کرد: اقداماتی 
همچــون طعمه گــذاری، تله،گــذاری و دوربین هــای 

تله ای انجام شــده همچنین نیروهای شــبانه روزی به 
غیر از محیط بانان در آن منطقه جایگذاری شــده اند و 
دوربین های موجود در آن محدوده و پادگان وضعیت را 
رصد می کنند. محبت خانی در پایان تصریح کرد: تلاش 
ما این است که این پلنگ را زنده گیری کنیم که در این 
خصوص خودروهای مناســب حمل پلنگ و چند قبضه 
تفنگ بیهوشی و افراد مجرب در آن منطقه حضور دارند 

و به محض دیدن آن زنده گیری خواهد شد.
معاون صندوق بازنشستگی کشــوری درباره اعمال 
رتبه بندی معلمان برای بازنشســتگان سال ۱40۱ نیز 
گفت: ما مشــکلی برای اعمال افزایش های ناشی از رتبه 
بندی نداریم. احکام رتبه بنــدی را برای فرهنگیانی که 
امسال بازنشســته شــده اند در آذرماه صادر می کنند. 
احکام شان که به دســت ما برسد ما هم اصلاحات لازم 

را انجام می دهیم.   

وزیر آمــوزش و پرورش تاکید 
کرد که اگر بخواهیم دانش آموزان 
را در دوره فناوری هــای جدید به 
خوبی هدایت کنیــم باید ببینیم 
نیازهای حال و آینده آنها چیست، 
نــه اینکــه بخواهیم بر اســاس 
دانش آموزان  قدیمــی  روش های 

آینده را تربیت کنیم.
یوسف  نوری در گفت وگوی زنده 
با دانش آمــوزان و والدین آنها که از 
طریق شــبکه شاد پخش شــد گفت: از برگزاری غیر حضوری مدارس متاسفیم، اما 
خوشــحالیم که زمینه استفاده از شبکه شاد فراهم اســت تا دانش آموزان از  درس 

عقب نمانند.
وی افزود: فرارســیدن هفته پژوهش و فنــاوری را تبریک می گویم. دانش آموزان 
سرزمینم با حمایت و هدایت معلمان، مدیران و اولیای عزیزشان در حوزه های فناوری 
و پژوهش اقدامات بایسته و شایسته ای انجام داده اند. در مراسم تقدیر از برترین های 
حوزه پژوهش، آثاری از دانش آموزان متوســطه اول به نمایش گذاشــته شده بود که 

بسیار بدیع و نوآورانه بودند.
وزیر آموزش و پرورش به برخی ابداعات دانش آموزان اشاره و اظهار کرد:  استخراج 

آب از رطوبت هوا، ســاخت لامپ جدید با فناوری برتر، کارایی بهتر و مصرف کمتر 
و ســاخت رنگ ضد حریق که برای آتش نشانان قابل استفاده است از جمله ابداعات 
جالب توجه دانش آموزان بود که در جلسه روز گذشته هیئت دولت نیز به آن اشاره 

کردم. همین ها ما را به قله های دانایی می رساند.
نــوری ادامه داد: با تلاش و همت همکاران و مســاعی دانش آموزان در حوزه های 
فناوری، رتبه های بسیار خوبی داریم. به عنوان مثال در نانو، چهارم جهان هستیم، در 
فناوری صلح آمیز انرژی های اتمی وضعیت بسیار خوبی داریم، در سلول های بنیادین 

هم همینطور هستیم.
وی با اشــاره به اینکه با این حال نظام آمــوزش و پرورش ما نیازهای جدی دارد 
گفت:  اول آنکه باید دانش آموزان را دریابیم. وارد عصر جدیدی شده ایم و دانش آموزان 
ما در معرض فناوری های جدید قرار گرفته انــد؛ فناوری هایی که رفتارها، ادراکات و 
توانایی های شــناختی آنها را تغییر می دهد. برای اینکه بتوانیم دانش آموزان را خوب 
هدایت کنیم باید ببینیم نیازهای حال و آینده آنها چیست، نه اینکه بخواهیم بر اساس 

روش های قدیمی دانش آموزان آینده را تربیت کنیم.
وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد که باید از روش های نوین در تربیت استفاده شود 

تا کارآمدی نظام تعلیم و تربیت افزایش یابد.
نوری با بیان اینکه دومین توصیه ام این است که واگذاری مسئولیت به دانش آموزان 
را مهم بدانیم گفت: دانش آموزانِ امروز، به مســئولیت هایی که ما به آنها می سپاریم 
ســریع پاسخ می دهند و خوب است که چنین اتفاقاتی در جامعه دانش آموزی ما رخ 

دهد.
وی افزود: همچنین از اولیاء می خواهم که در تعلیم و تربیت، همگرای معلم باشند. 
اولیاء مهمترین شــرکای راهبردی ما هســتند و لازم است همیشه با مدرسه و معلم 
همگرا باشند. اگر اختلاف یا نقطه نظری هم وجود دارد بدون اینکه فرزند متوجه شود 
باید بین معلم و اولیاء مذاکره و به نتیجه برسد. در نهایت هر دیدگاهی که علمی تر و 

متقن بود آن را انتخاب کرده و برای دانش آموزان به کار بگیرند.

توله شیر کشف شده کجا نگهداری می شود؟

سرپرست صندوق بازنشستگی کشوری از تدوین سند چشم انداز 
این صندوق خبر داد و گفت: ارتقای کرامت بازنشســتگان، افزایش 
بهره وری دارایی ها و ارتقای خدمات رفاهی از جمله سیاســت هایی 

است که در این سند مدنظر داریم.
نعمت الله ترکی در اولین نشست خبری اش با اصحاب رسانه که 
به مناســبت یکصدمین سال تاسیس صندوق بازنشستگی کشوری 
برگزار شد گفت: یک قرن از خدمات این صندوق برای فرهیختگان 
گذشته است. این صندوق از بدو تاسیس تاکنون تغییرات ساختاری 

قابل توجهی داشته است.
وی افزود: ماهیت این صنــدوق ۱00 درصد دولتی و هدف 
اصلــی اش رضایتمنــدی و خدمت به افرادی اســت که تحت 
پوشش قرار می گیرند. حدود یک میلیون و ۶00 هزار نفر عضو 
صندوق هستند و از اقشار مختلف دستگاه های اجرایی عضو این 

صندوق هستند.
سرپرست صندوق بازنشستگی کشوری با اشاره به اینکه در دوره 
جدید مدیریتی این صندوق، به دنبال آن هستیم داده های منطقی، 
کارا و اثرگذاری دریافت و چشــم اندازی برای صندوق ترسیم کنیم 
گفت: همکاران ما ملزم به تهیه سند چشم انداز شده اند. شفاف سازی 
عملکردی صندوق برای جامعه هدف حائز اهمیت اســت. نخستین 
هدف ما حفظ کرامت انسانی بازنشستگان و ترویج این مهم در جامعه 

است.
* توسعه خدمات رفاهی صندوق بازنشستگی کشوری

ترکی ادامه داد: هدف دوم ما ارتقاء و توسعه خدمات رفاهی است. 
باید به گونه ای خدمت بدهیم که صنــدوق خودکفا و پایدار بوده و 
اســاس خدماتی که ارائه می شود علمی و مبتنی بر مطالعات باشد.  
بهره برداری اقتصادی اطمینان بخش از دارایی های صندوق، سومین 

سیاستی است که مدنظر داریم.
وی با بیان اینکه بر اســاس قانون، دولت پشتیبان صندوق است 
تا اگر هرزمان به مشکل خورد وگلت منابع لازم را تامین کند گفت: 

بیش از ۷5 درصد منابع دولت از سوی دولت تامین می شود. اما این 
امر نباید به رویه تبدیل شــود و ما به دنبال مولدســازی دارایی ها 
هســتیم تا بتوانیم سهم سود حاصل از فعالیت های اقتصادی را در 

تامین منابع افزایش دهیم.
* پیشنهاد افزایش میانگین سن بازنشستگی از ۵۰ به ۶۰ 

سال
سرپرســت صندوق بازنشستگی کشــوری افزود: با تعدد و تنوع 
صندوق های بازنشســتگی در کشور مواجهیم. بیش از ۱۹ صندوق 
داریم کــه چالش هایی ایجاد کرده اند و پیشــنهاداتی برای اصلاح 

قوانین در برنامه هفتم توسعه داشته ایم.
ترکی با بیان اینکه بخشــی از منابع صندوق از محل کســورات 
شاغلین تامین می شود گفت: در گذشته نسبت شاغل به بازنشسته 

هفت به یــک بود اما اکنــون این معادله برعکس شــده و ضریب 
پشتیبانی در صندوق به کمتر از یک رسیده است.

وی افزود: میانگین سن بازنشستگی حدود 50 سال است 
و پیشــنهاد ما در برنامه هفتم توسعه این بود که به ۶0 سال 

برسد.
اقتصادی شرکت های  کمیته ســاماندهی  تشــکیل   *

زیرمجموعه
سرپرســت صندوق بازنشســتگی کشوری از تشــکیل کمیته 
ساماندهی اقتصادی شــرکت ها خبر داد و گفت: کمیته ساماندهی 
شــرکت های زیان ده را بررسی می کند که اگر قابل اصلاح نباشند، 
منحل و یا ادغام می شوند. استقرار سیستم مدیریت دانش نیز امری 

الزامی است که آن را دنبال می کنیم.

* پیشنهاد قانونی شدن همسان سازی حقوق ها در برنامه 
هفتم توسعه

ترکی به تعهدات این صندوق اشاره کرد و گفت: نخستین تعهد 
ما  پرداخت حقوق بازنشستگان و وظیفه بگیران است. حقوق ها باید 
به موقع پرداخت شــود تا دغدغه و نگرانی نداشته باشند. ماهانه ۱۷ 
هزار میلیارد تومان برای حقوق پرداخت می کنیم. یکی از تعهدات ما 
همسان سازی بود، در این زمینه اقدامات خوبی انجام شده اما دغدغه 
بازنشستگان این است که همسان سازی در سنوات بودجه ای نیاید و 
به عنوان قانون دائمی دنبال شود که خواسته به حقی است و ما آن 

را در قالب برنامه هفتم توسعه پیشنهاد داده ایم.
* تسویه معوقات باقی مانده شــرکت ارائه دهنده بیمه 

تکمیلی به بازنشستگان؛ به زودی
وی از اقــدام این صندوق برای تاســیس مجموعه های فرهنگی 
ورزشی در استان ها برای بازنشستگان خبر داد و گفت: یکی دیگر از 
دغدغه های بازنشستگان، بیمه تکمیلی است. چالش ها و مشکلاتی در 

حوزه درمانی وجود داشت و شرکت بیمه مطالباتی داشت.
ترکی اضافه کرد: ما معوقات حوزه بهداشــت و درمان را احصاء و 
3۷00 میلیارد تومان بابت معوقات درمان را به علاوه کســور مهر و 
آبان ماه بازنشستگان و ســایر اسناد را پرداخت کرده ایم و بابت این 
تاخیر که بازنشســتگان را در دریافت خدمات درمانی دچار مشکل 
کرده بود عذرخواهی می کنم. معوقاتی باقی مانده که تسویه آن نیز 

در دستورکار است و به زودی انجام می شود.
* خدمات درمانی بازنشستگان دارای بیماری خاص ۱۰۰ 

درصد رایگان شد
سرپرست صندوق بازنشستگی کشوری ادامه داد: بازنشستگانی 
داریم که دچار بیماری خاص هستند و شمار آنها به 50 تا ۶0 هزار 
نفر می رســد. تاکید شده است ارائه خدمات به این گروه صد در صد 
رایگان باشــد و اگر مشکلی وجود داشــت به همکاران ما از طریق 
سامانه پاسخگویی با شماره تلفن ۲500 اطلاع دهند تا بررسی شود.

ترکی در ادامه به بهینه سازی پرتفوی سرمایه گذاری در بورس 
اشــاره و اظهار کرد: طراحی ســاختار و اســتقرار نظام های اداری 
متناسب با فعالیت صندوق نیز باید انجام شود. ساماندهی و حفاظت 
از املاک متعلق به صندوق را نیز دنبال می کنیم. در سنوات گذشته 
پرونده هایی از تخلفات و املاک متصرفه داشتیم که برخی حل شده 
و برخی دیگر نیز اکنون در جریان است و پیگیریم تا 4000 پرونده ای 

که در حوزه قضایی است به سرانجام برسد.
وی در پاســخ به پرسشــی درباره گلایه ها و اعتراضات پرسنل 
صندوق بازنشســتگی کشوری نســبت به ناکارآمدی عملکرد این 
صندوق که شنیده شــد در روزهای پایانی تصدی مدیرعامل سابق 
صندوق منجر به درگیری هایی نیز شــده است گفت: این چالش ها 
ناشــی از یک دوره و زمان نیست و ساختار صندوق نیازمند اصلاح 
اســت. حفظ کرامت نیروی انســانی از اولویت های ماست. احساس 
می کنم در همین مدت کوتاه یک آرامش نسبی به وجود آمده است.

* تحت هیچ فشاری کار نمی کنم
سرپرست صندوق بازنشستگی کشوری با بیان اینکه تحت هیچ 
فشاری کار نمی کنم و این مجموعه امانتی است که هر ریالش حق 
الناس اســت ادامه داد: ما امانتدار مردم هســتیم و بنده هم تعارف 
ندارم، خدمت خوب را تشویق می کنیم، اما اگر ناخدمتی ببینیم طبق 
ضوابط قانونی برخورد می کنیم. وی درباره وضعیت شرکت های زیان 
ده گفت: باید ببینیم شرکت ها با قواعد موجود همخوانی دارند یا خیر 
و شرکت زیان ده چه تعریفی دارند. در صدد هستم کمیته ساماندهی 
شرکت ها را ایجاد کنم، نظر فرد و شخص نباید دخیل باشد. اصل 44 
قانون خوبی اســت و چرا نباید شرکتها را برابر قانون تطبیق ندهیم 
که در کدام گروه قرار می گیرد؟ اگر فرد و گروهی برای خودش آیین 
نامه درست کرده به هیچ وجه قابل قبول نیست که در همین ۱5 روز 
ورودم به صندوق یکی دو مورد را مشاهده کرده و تذکر دادیم. ضوابط 
آماده شده است. کمیته مذکور تا یک ماه آینده مستقر و شرکتهای 

زیان ده مشخص و اعلام خواهند شد.

سرپرست صندوق بازنشستگی کشوری اعلام کرد: پیشنهاد افزایش میانگین سن بازنشستگی از ۵۰ به ۶۰ سال

وزیر آموزش و پرورش:

از برگزاری »غیرحضوری« 
مدارس متاسفیم
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 سال دهم-شماره ۳۳۷

معــاون میــراث  فرهنگی 
ایــلام بــا تشــریح وضعیت 
مرمت،  کاوش هــا،  آخریــن 
مطالعــات تاریخی و اقدامات 
فرهنگی  میراث   جهانی  ثبت 
ایــن اســتان، از مرمت چند 
اثر تاریخی در این اســتان از 
محل اعتبارات شــرکت نفت 

خبر داد.
رائد ناصری فر ـ معاون میراث  فرهنگی اســتان گفت: برای نخســتین بار 
با حمایت استانداری، اعتبارات مســؤولیت های اجتماعی از محل اعتبارات 
شــرکت نفت را دریافت کرده ایم که با بهره مندی از آن مرمت حیاط پایین 
»قلعه والی«، نمای »موزه دره شــهر« در دست اقدام است. همچنین ایجاد 
راه دسترســی »شیخ ماخو«، »درختان کهن سال بان سرو«، »آبشار چم او« و 

تقویت سازه »قنات صالح آباد« با این بودجه انجام می شود.
او ادامه داد: همچنین برای مرمت و ایجاد راه دسترســی شــهر تاریخی 
»گم گم« و »غار طلسم« با وزارتخانه نامه نگاری هایی شده است و قرار شده 

بودجه ای برای مرمت آن اختصاص دهند.
ناصری فر با اشــاره به آخرین کاوش های باستان شناسی در استان ایلام، 
گفت: این کاوش ها به شــهر تاریخی »دره شهر« مربوط می شود که هیأت 
اســتانی به سرپرستی مهندس شیخی آن را انجام می دهد. این کاوش برای 

بازنگری عرصه و حریم شهر تاریخی دره شهر در حال انجام است.  
معاون میراث فرهنگی اســتان ایلام در ادامه از ثبت پنج پرونده میراث 
ناملموس، از جمله »شرینی سنتی ملسه«، »چوب بازی عزا«، »هَبَر؛ سرپوش 
ایرانی«، »سُــخمه؛ بالاپــوش زنان ایلامی« و »بازی محلــی پرقوچ )ضربه 
مشــتکی(« خبر داد و افزود: در حال حاضر منتظر ابلاغ شــماره ثبت این 
عناصر ناملموس هستیم. همچنین توانستیم تایید ثبت ۹ اصله از مجومع ۱۶ 

درخت کهنسالان »قجر« را در میراث طبیعی به ثبت برسانیم.
ناصری فر همچنین به اقدامات مطالعاتی اداره میراث  فرهنگی ایلام اشاره 
کرد و درباره آن گفت: مطالعه »کاخ ـ موزه فلاحتی« با نگاه موزه منطقه ای ـ 
کشاورزی انجام شده، در ادامه آن هم احیای باغ ایرانی در دستور کار ما قرار 
گرفته است. همچنین مطالعه تاریخی زیرساختی شهر تاریخی »سراب کلان 
سیروان« را انجام داده ایم که با این مطالعه، بیشتر مشکلات این شهر تاریخی 
برطرف می شــود. معاون میراث فرهنگی استان ایلام درباره آخرین اقدامات 
این اســتان در حوزه تعیین حریم و عرصه بیان کرد: امسال »تپه گوران« و 
»قلعه چوار )قلا(« تعیین عرصه و حریم شده اند و »قلعه والی« نیز بازنگری 
حریم شده است. او همچنین از تهیه »کتاب مردم شناسی ایلام« که شامل 
تدوین ۱00 اثر ثبت شدۀ ناملموس استان ایلام است خبر داد و افزود:  برای 

چاپ این کتاب منتظر بودجه هستیم.
ناصری فر درباره اقداماتی که برای ثبت آثار تاریخی این استان در فهرست 
جهانی یونســکو انجام شده اســت نیز گفت: اقدامات برای ثبت جهانی در 
یونسکو ممکن اســت زمان بر باشد، اما آن را از ابتدای امسال آغاز کرده ایم، 
نخستین پرونده به منظر فرهنگی »شهر تاریخی سیمره« مربوط می شود که 
آن را به وزارتخانه فرســتاده ایم و دیگری ثبت منظر فرهنگی تپه های پیش 
از تاریخی »پشت کوه« با محوریت شهرستان های دهلران، مهران و هلیلان 

است که کارهای مقدماتی آن انجام شده است.

نوشین طاهری نوری - میوه ها از جمله مواد غذایی مصرفی هستند که علاوه بر 
طعم و مزه خوشمزه ای که دارند، سرشار از مواد مغذی تامین کننده نیاز ضروری بدن 
نیز هســتند. از آنجا که میوه لایه حفاظتی هسته خود محسوب می شود لذا خوردن 

هسته بعضی میوه ها نیز مفید است. 
۱- هسته هندوانه برای پوست

هندوانه میوه ای آبدار و شــیرین و در عین حال نیروبخش است. باید گفت هسته 
های هندوانه سرشــار از ویتامین ث و آنتی اکسیدان هستند که این نوع ویتامین در 

خصوص بهبود آکنه و در کل داشتن پوستی سالم تر مفید خواهد بود.
چگونگی مصرف:

هسته هندوانه حتما باید تفت داده شود البته می توانید کمی روغن زیتون و نمک 
هم قبل از این کار به هسته ها اضافه کنید. به این ترتیب هسته ها مزه فوق العاده ای 

پیدا می کند!
۲- هسته میوه پاپایا برای سلامت دستگاه گوارش

پاپایا میوه ای با مواد بسیار مغذی است. مثل سایر میوه ها، هسته این میوه را نیز 
قبل خوردن دور می اندازیم. هرچند هر از گاهی به طور اتفاقی یکی از آن ها را ممکن 
است همزمان با میوه خورده باشیم. هسته میوه پاپایا به لحاظ غنی بودن از آنزیم پاپایین 

برای تقویت دستگاه گوارش مفید است.
چگونگی مصرف:

این هسته ها باید همزمان با خوردن میوه، جویده شوند.
۳- هسته انار مفید برای کاهش وزن

دانه کردن میوه انار به نظر کمی ســخت اســت و خوردن آب انار برای مان بیشتر 
لذت بخش است اما بهتر است بدانید این میوه سرشار از مواد مغذی است که به منظور 

کاهش وزن خوردن آن توصیه می شود.
چگونگی مصرف:

می توانید هسته را به همان صورت همزمان با میوه بخورید و یا در آب انار همزمان 
همراه با هسته های میکس شده بنوشید.

۴- هسته میوه آووکادو برای سلامت قلب و عروق
مــی توان گفت میــوه آووکادو یکی از مغذی ترین انواع میوه ها اســت و به گفته 

محققان هسته میوه آووکادو برای سلامت قلب و عروق خونی نیز مفید است.
۵- هسته های پرتقال بمب انرژی

زمانی که به فکر خوردن یک میوه آبدار و شــیرین و در عین حال مغذی هستید، 
پرتقال یکی از بهترین گزینه ها است. اگر چه خوردن هسته های این میوه در نظرمان 

اصلا مطلوب نیست اما بهتر است بدانید این هسته ها بمب انرژی هستند.
چگونگی مصرف:

شما می توانید هسته های پرتقال را همزمان با خوردن میوه آن و یا به عنوان آب 
پرتقال در وعده غذایی خود بنوشید.

۶- هسته گلابی برای سلامت دندان ها
گلابی میوه ای است با مواد مغذی فراوان و خواص دارویی و بیولوژیکی و بسیار مفید 
برای سلامت بدن همچنین هسته های این میوه دارای مواد مغذی نظیر کلسیم بوده که 

برای رشد و استحکام دندان ها مفید است.
چگونگی مصرف:

علاوه بر خوردن این هسته ها، می توان از روغن هسته این میوه به عنوان یک مکمل 
غذایی طبیعی به طور روزانه استفاده کرد.

۷- هسته میوه گل ساعتی برای سلامت مغز
میوه گل ســاعتی که به رنگ های بنفش و زرد طلایی موجود اســت، طعم بسیار 
مطلوب داشته و برای سلامت بدن مفید است. هسته های این میوه سرشار از منیزیم 

هستند که این عنصر به کنترل استرس و اضطراب کمک می کند.
چگونگی مصرف:

خوردن هسته میوه گل ساعتی بسیار آسان است و همچنین می توانید این هسته 
ها را همراه با آب میوه آن بنوشید.

آخرین وضعیت میراث فرهنگی ایلام تشریح شد

 مرمت چند اثر تاریخی
 با اعتبارات شرکت نفت

میوه هایی که هسته شون هم مفیده

وزیر ارشاد:

هویتجامعهایرانباموضوععفافنسبتدارد
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی موضع 
خود درباره ی مبحث ِ حجاب را چنین 
تعریف کرد: »جامعه ایرانی، یک جامعه 
عمیقا عفیف است و من می توانم این 
را با عدد نشــان دهم؛ امــا دچار یک 
فراز و نشــیب هایی در نحوه ی رعایت 
حجاب هستیم و اختلاف نظرهایی در 

شیوه های اجرای آن وجود دارد.«
شامگاه  اســماعیلی  محمدمهدی 
شــنبه، ۲۶ آذر ماه مهمــانِ برنامه ی 
»صف اول« شبکه خبر شد. او در این 
برنامه که تا دقایقی از بامداد یکشنبه به 
طول انجامید، به پرسش هایی درباره 
موضوعات فرهنگی و هنری کشور به 

صورت زنده پاسخ داد. 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
اشاره به روند تصویبِ مصوبه ی عفاف 
و حجــاب، گفت: »مــردم ایران مردم 
عفیفی هستند. در غرب، در کنه ذات 
فرهنگی آن برهنگی وجود دارد؛ برای 
مثال ساختار مجسمه ها در شهرهای 
اروپایی این مساله را نشان می دهند اما 
با جستجو در فرهنگ و میراث تاریخی 
ما حتی قبل از اســلام، به راحتی می 
تــوان فهمید هویت جامعــه ایران با 

موضوع عفاف نسبت دارد.« 
او ادامه داد: »در انقلاب اســلامی 
هم یکی از دلایل اصلی وقوع، اعتراض 
جامعه ایمانــی به نظام فرهنگی رژیم 
ســابق بود. امروز عفاف و حجاب یک 
امر قانونی در کنار امر شــرعی شــده 
است و باید آن را در کشور اجرا کنیم.« 

وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 

درباره ی ســابقه ی این وزارت خانه در 
امر حجاب گفت: »به سابقه ی کار در 
وزارت خانه که نگاه می کنیم، گاه دچار 
حرکت مطلوب نبــوده و در دوره های 
مختلف به سلیقه ی مدیران گره خورده 
اســت اما ما تلاش کردیم که وظیفه 
خــود را انجام دهیــم. در حوزه مد و 
لباس، کتاب و نشــر و سایر بخش ها 
مسئولیت های روشنی داریم که سعی 

کردیم به آنان عمل کنیم.« 
او اضافــه کــرد: »کارگــروه مد و 
لباس زیرنظر شورای فرهنگ عمومی 
آمد چراکه شــورای فرهنگ عمومی 

عملیاتی تریــن بخــش اســت. الان 
بسترهای اجرای قانون به صورت کامل 
انجام شده است. از سال ۸۷ مدیریت 
عفاف از وزارت فرهنگ منتقل شــده 
است. اخیرا با تدبیری که آقای رییس 
جمهور داشــتند، مقامات مسوول در 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی تلاش 
کردند مطابق با اقتضای فعلی، قانون را 
به روزرسانی کنند و ما شاهد تغییراتی 

هستیم.«
کرد:  اظهار  همچنین  اســماعیلی 
»من معتقــدم که اگر دســتگاه های 
فرهنگــی مثل خــود وزارت فرهنگ 

ارشاد و صداوسیما پیشتاز این عرصه 
نباشــند، حتما دچار مشکل خواهیم 
شــد. اگر ما عقب ماندگی ها را جبران 
کنیم، اصلا نیازی به پلیس نیســت. 
وقتی که نظــام برنامه ریزی فرهنگی 
ما در ســطوح مختلف شامل مدرسه، 
دانشگاه، سینما و تلویزیون معیارهای 
زندگی عفیــف ایرانی ـ اســلامی را 
آنطور که باید بــه نمایش نمی گذارد، 
طبیعی است که با نسلی مواجه شویم 
که بخشی از آن از نظام فاصله گرفته 
اتفاق  اگر بخواهیم اصلاحی  باشــند. 
بیافتــد، بخش های فرهنگــی باید به 

وظایف خود عمل کنند.« 
او با اشــاره به لزوم حذف شــدنِ 
ســلیقه در صــدور مجوزهــای آثار 
فرهنگی هنری، گفــت: »درباره یک 
موضوع واحــد در مقطعی به آن ایراد 
گرفته می شــده اما در مقطعی دیگر 
نه. برخی هنرمندان هم همین شکایت 
را داشته اند. ما سعی کردیم سلیقه را 
کمرنگ کنیم تا همه بدانند که معیار 
چیست و با یک تفاهم بخواهند درباره 
یــک اثر قضــاوت کنند. مــا در دوره 
جدید در کنار شــعارهای مختلف، به 
قانون گرایی در حوزه فرهنگ به عنوان 
یک اصل مسلم توجه می کنیم. سلیقه 
در حوزه فرهنگی خیلی وجود دارد و 
باید تلاش کنیم تا حد امکان ســلایق 
را به ســنجه های قابل عرضه تبدیل 
کنیم.«  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
درباره ی سهمِ حوزه ی فرهنگ و هنر از 
بودجه ی سال ۱40۲ بیان کرد: »همین 
امروز جلســه احکام دائمی بودجه را 
داشتیم. خداراشــکر رویکرد خوبی را 
شاهد هستیم. در لایحه بودجه دولت 
شــخص رییس جمهور ورود کردند و 
همکارانم در ســازمان برنامه و بودجه 
همکاری کردند. همکاران من در حوزه 
دولت هــم خوب همــکاری کردند و 
جلسه های زیادی تشکیل شد. همگی 
تأکید داشتند امســال حوزه فرهنگ 

باید دقیق تر دیده شود.« 
او درباره ی آخرین اقداماتی که در 
زمینــه ی تولید کاغذ صــورت گرفته 
اســت هم چنین اظهار کــرد: »تولید 

کاغذ یکی از طرح هایی بود که شــاید 
ربطی به وزارت فرهنگ نداشــت اما 
من حس کردم این مســاله، مطالبه ی 
بر زمین مانده ی رهبری اســت، پس 
ما وارد شدیم و همین امسال بیش از 
۷0 درصد کتاب های آموزش و پرورش 
با کاغذ داخلی تولید شــد و جشــن 
شکرانه ی کاغذ تولید داخلی گرفتیم. 
در این زمینه از دوستان در کارخانه ی 

مازندران تشکر می کنم.« 
اســماعیلی در ادامه مبحث کاغذ، 
اضافه کــرد: »بخــش خصوصی یک 
مجموعه خوبــی را با غیرت راه اندازی 
خواهنــد کــرد و اگــر دو بانک هم 
همکاری کنند، این مجموعه کم نظیر 
با ضایعــات، کاغذ تولید خواهد کرد و 
اتفــاق مبارکی رخ خواهــد داد. تمام 
تولید داخلــی را انجام مــی دهیم و 
حتی امکان صدور هم خواهیم داشت. 
در همــان روزهای آخــری که بحث 
تخصیــص ارز ترجیحی مطــرح بود، 
دولت نیاز کاغذ را هم در بحث نشریات 

و هم کتاب تأمین کرد.« 
او همچین درباره ی رشد آمار چاپ 
کتاب خبر داد: »در مورد کتاب آمار ما 
رشد را نشان می دهد و بیش از ۱۱0 
هزار عنوان کتاب از آبان سال گذشته 
تا اوایل آذر امسال چاپ شده است. من 
در حــوزه کتاب به این وضعیت راضی 
نیستم ولی دوستان من کارهای خوبی 
را درحال ســازمان دادن هستند. نهاد 
کتابخانه های ما انصافا کار مهمی انجام 

می دهد.« 

معاون مطبوعاتی تاکید کرد:

 فضای رسانه ای امروز به چند صفحه روزنامه
 و بنر تبلیغاتی محدود نمی شود

معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی تاکید کرد: 
فضای رســانه ای امروز به چند صفحه روزنامه و چند بنر تبلیغاتی در شهرها محدود 

نمی شود و در این زمینه به ذکر نکاتی پرداخت.
فرشــاد مهدی پور معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی در گردهمایی یک روزه کارشناســان استانیِ رســانه ها و تبلیغات که روز 
چهارشــنبه، ۲3 آذر ماه در تهران برگزار شــد با اشاره به اینکه فضای رسانه ای امروز 
به چند صفحه روزنامه و چند بنر تبلیغاتی در شــهرها محدود نمی شود خاطرنشان 
کرد: تنظیم گری در حوزه های نوظهورِ رســانه ای نیز تابع شرایط استانی است. وی با 
اشاره به اینکه روند تولید محتوا در همه جای دنیا محدود به حوزه تبلیغات و رسانه 
اســت و نظارت و سیاست گذاری در هر دو حوزه از جمله مسئولیت های معاونت امور 
مطبوعاتی اســت، گفت: تک تک مدیران و کارشناسان ما در مراکز و استان ها )بسته 
به ویژگی ها و ظرفیت های خاص هر اســتان( در شــکل گیری و خلق محتواهایی که 
تولید می شود، نقش موثری دارند. به گفته معاون مطبوعاتی، درحالی که بخش قابل 
توجهی از فعالیت های ما در این معاونت جنبه حمایتی دارد اما نباید فراموش شــود 
کــه ما هم حامی هســتیم، هم ناظر و هم هدایتگر و بر این اســاس همه ارکان این 
زنجیره باید همــراه و همپای همدیگر حرکت کنند. مهدی پــور در ادامه بیان کرد: 
ما صرفا یک ســتاد پشتیبانی در حوزه رســانه و تبلیغات نیستیم و مطابق قوانین و 
مقررات جاری جنبه  هدایتیِ وظایف ما در وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، مقدم بر 
عرصه های حمایتی و نظارتی است و این ادبیات می بایست در فرهنگ سازمانیِ مراکز 
و اســتان ها برجسته شــده و همه حمایت ها متکی بر نظارت و هدایت صورت گیرد. 
وی ســپس با اشــاره به اینکه هم اکنون هزاران مجوز فعالیت در دو حوزه تبلیغات 
و رســانه ها در سراسر کشور صادر شــده است، یادآور شد: دقت و شناسایی مسائل و 
ظرفیت هــای هر یک از آن ها می تواند ما را در برنامه ریزی ها و سیاســت گذاری ها در 
آینده یاری کند. معاون امور مطبوعاتی در بخش دیگری از سخنانش ضمن اشاره به 
رشد شــتابنده پدیده ها و فناوری های نوظهور در عرصه رسانه ها و تبلیغات، از وجود 
برخی خلاءها و محدودیت های موجود در این دو عرصه سخن گفت و در عین حال به 
تلاش های صورت گرفته در سال های اخیر برای بازخوانی و به روزرسانی شیوه نامه ها و 

دستورالعمل های رسانه ای و تبلیغاتی اشاره کرد.
*همه پیچیدگی ها با تعامل حل می شود

او در همین زمینه با اشاره به اینکه فضای رسانه ای امروز به چند صفحه روزنامه و 
چند بنر تبلیغاتی در شهرها محدود نمی شود و گوشی های تلفن همراه این دو عرصه 
را به شدت به هم نزدیک کرده است، گفت: همه این پیچیدگی ها و مشکلات ناشی از 
آن در نتیجه تعاملات ما با همدیگر قابل حل هستند و از این جهت نیز، تنظیم گری 

ما در حوزه های نوظهور هم تابع شرایط استانی است.

حال توران مهرزاد خوب است
یکی از نزدیکان توران مهرزاد اعلام کرد که حال این هنرمند با ســابقه خوب اســت.  هفته گذشــته خبرهایی درباره درگذشت توران مهرزاد )بازیگر قدیمی سینما، تئاتر و رادیو  ( منتشر شده است و شهین نجف زاده 
از همکاران قدیمی این هنرمند که پس از ســالها ایفای نقش مادر و دختری در رادیو در زندگی واقعی هم با همین رابطه هســتند، بیان کرد: خانم مهرزاد حالشــان خوب است و و در منزل هستند. نمی دانم این خبرهای 
نادرست و بدون منبع چگونه و به چه دلیلی منتشر شده؟ ولی خدارا شکر اتفاقی برای خانم مهرزاد نیفتاده است. او اضافه کرد که توران مهرزاد در سال های گذشته فعالیت هنری خاصی نداشته بخصوص آنکه با توجه به 
شرایط سنی، چندان توانایی جلوی دوربین رفتن را ندارد ضمن اینکه خود این هنرمند هم تمایلی به کار ندارد. نجف زاده همچنین یادآور شد که در سال های گذشته حسن خجسته، از مدیران پیشین رادیو حمایت های 
زیادی را از طریق رادیو از این هنرمند انجام داده که همچنان ادامه دارد. توران مهرزاد که متولد ۱30۹ است، در سال ۱3۲3 فعالیت های هنری خود را در تئاتر شروع کرد و بعد هم کارش را با ایفای نقش در نمایش های 
رادیویی ادامه داد. او که خواهر ایران بزرگمهر، دوبلور مطرح کشور است که سال ۱3۹5 از دنیا رفته بود، تا کنون در فیلم های سینمایی و سریال هم بازی کرده و نقش های ماندگاری را هم در دوبله به یادگار گذاشته است. 

پری، خط قرمز، عینک دودی، برج مینو، قرمز، دلشدگان و لیلا از جمله فیلم های سینمایی این بازیگر هستند و از مهمترین سریال های تلویزیونی اش هم به سریال امام علی )ع( و این خانه دور است، می توان اشاره کرد.


